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DAMES EN HEREN,

U w  c o m m i s s i e  h e e f t  s e c t i e  4 6   –  PO D 
Wetenschapsbeleid van het ontwerp van algemene 
uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2017 (DOC 
54 2109/001), alsook de daaraan gerelateerde beleids-
nota en verantwoording (DOC 54 2110/021 en 2111/004) 
besproken tijdens haar vergadering van dinsdag 
13 december 2016.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING VAN 
MEVROUW ELKE SLEURS, STAATSSECRETARIS 

VOOR ARMOEDEBESTRIJDING, GELIJKE 
KANSEN, PERSONEN MET EEN BEPERKING, EN 

WETENSCHAPSBELEID, BELAST MET GROTE 
STEDEN, TOEGEVOEGD AAN DE MINISTER 

VAN FINANCIËN

Mevrouw Elke Sleurs, staatssecretaris voor 
Wetenschapsbeleid, licht de beleidsnota 2017 voor het 
wetenschapsbeleid als volgt toe:

Begin 2016  is bij het federale depar tement 
Wetenschapsbeleid een nieuwe bestuursovereen-
komst in werking getreden. Het hoofddoel van die 
bestuursovereenkomst is vast te leggen dat de over-
heidsdienst actief zal meewerken aan de hervorming 
van het federale wetenschapsbeleid en de opheffing 
van de POD Wetenschapsbeleid, zoals voorzien in het 
regeerakkoord.

In die context heeft de regering in 2016 specifi ek rond 
drie hoofdassen gewerkt:

1. De organisatorische veranderingsprocessen tot 
een goed einde brengen:

— een aangepast autonoom statuut uitwerken 
voor de federale wetenschappelijke instellingen (FWI) 
die onder mijn bevoegdheid ressorteren en voor de 
ruimtevaartactiviteiten;

— de POD Wetenschapsbeleid in een andere over-
heidsdienst inkantelen;

— de herverdeling van de middelen en het personeel 
voorbereiden en uitvoeren in het licht van de uitvoering 
van de twee voorgaande punten.

2. De heroriëntering van de federale onderzoekspro-
gramma’s en –activiteiten.

3. De continuïteit van de werking en de dienstverle-
ning garanderen tijdens het transitieproces.

MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la section 46 – SPP 
Politique scientifique du projet du budget général 
des dépenses pour l ’année budgétaire 2017  (DOC 
54 2109/001), ainsi que la note de politique générale et la 
justifi cation y afférentes (DOC 54 2110/021 et 2111/004) 
au cours de sa réunion du mardi 13 décembre 2016.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF DE MME ELKE 
SLEURS, SECRÉTAIRE D’ÉTAT À LA LUTTE 
CONTRE LA PAUVRETÉ, À L’ÉGALITÉ DES 

CHANCES, AUX PERSONNES HANDICAPÉES, 
À LA LUTTE CONTRE LA FRAUDE FISCALE, ET 
À LA POLITIQUE SCIENTIFIQUE, ADJOINTE AU 

MINISTRE DES FINANCES

Mme Elke Sleurs, secrétaire d’État à la Politique 
scientifi que, commente la note de politique générale 
2017 relative à la politique scientifi que:

Au début de l ’année 2016, un nouveau contrat 
d ’administration est entré en vigueur au sein du 
département fédéral Politique scientifi que. Ce contrat 
d’administration vise principalement à stipuler que le 
service public participera activement à la réforme de 
la politique scientifi que fédérale et à la suppression du 
SPP Politique scientifi que, comme prévu dans l’accord 
gouvernemental.

Dans ce contexte, le gouvernement a, en 2016, 
spécifi quement travaillé autour de trois axes majeurs:

1. Mener à bien les processus de changement 
organisationnel:

— élaborer un statut autonome adapté pour les éta-
blissements scientifi ques fédéraux (ESF) qui relèvent 
de ma compétence et pour les activités spatiales;

— intégrer le SPP Politique scientifi que dans un autre 
service public;

— préparer et procéder à la réaffectation des res-
sources et du personnel à la lumière de la mise en 
œuvre des deux points précédents.

2. Réorienter les programmes et activités de re-
cherche fédéraux.

3. Assurer la continuité du fonctionnement et de 
la prestation de services pendant le processus de 
transition.
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2. De federale wetenschappelijke instellingen 
(FWI)

2.1 Verzelfstandiging

Er werd een beleidsvisie ontwikkeld met de bedoeling 
een moderne structuur op te zetten voor het federale 
wetenschapsbeleid en de erbij behorende wetenschap-
pelijke en technische ondersteuning. Uiteraard heeft 
de staatssecretaris daarbij overleg gepleegd met de 
stakeholders die rechtstreeks of onrechtstreeks bij het 
federale wetenschapsbeleid zijn betrokken.

Wat de verzelfstandiging van de FWI betreft en re-
kening houdende met alle consultaties, bijdragen en 
reacties, werd op juridisch-technisch vlak een voorstel 
uitgewerkt. Het is de bedoeling om tegen midden 2017 te 
komen tot een verregaande verzelfstandiging van de 
FWI. De nieuwe structuur moet modern zijn en een 
harmonieuze functionering mogelijk maken.

In de huidige context is het niet langer verdedigbaar 
dat elke FWI over een eigen personeelsdienst, een 
eigen begrotingsdienst, een eigen ICT-dienst, een 
eigen communicatiedienst en andere ondersteunende 
diensten beschikt. Daarbij speelt ook dat er bij de POD 
Wetenschapsbeleid ook nog een aantal van deze on-
dersteunende diensten voor de FWI bestaan. De sleu-
telwoorden “hergroepering van diensten” en “schaal-
voordelen” zijn begrippen die komen uit de grootse 
campagne die de regering heeft gelanceerd om de 
federale administratie beter in te richten. De staatssecre-
taris neemt ze graag mee in haar hervormingsplannen.

De FWI moeten diezelfde logica van hergroepering 
volgen. De staatssecretaris voegt er terzelfdertijd een 
andere dimensie aan toe, namelijk de FWI autonomer 
maken inzake het dagelijkse beheer en de wetenschap-
pelijke en publieksgerichte oriëntaties. De algemeen 
directeur moet daar uiteraard zijn of haar rol blijven 
spelen. Ook moeten verbeteren: de dienstverlening 
aan en de interacties met de universiteiten, de andere 
onderzoeksinstellingen in het land en het grote publiek.

Om die ambitieuze doelstelling van verzelfstandiging 
te halen, is het absoluut noodzakelijk instellingen samen 
te brengen in agentschappen met publiekrechtelijke 
rechtspersoonlijkheid, zonder de FWI te privatiseren. 
De federale overheid blijft zo de dotaties controleren via 
een beheerscontract en een raad van bestuur.

2. Les établissements scientifiques fédéraux 
(ESF)

2.1 Autonomisation

Une approche politique a été élaborée visant la mise 
en place d’une structure moderne pour la politique 
scientifi que fédérale et le soutien scientifi que et tech-
nique y afférent. Une concertation a bien évidemment 
été effectuée à ce sujet avec les parties prenantes qui 
sont directement ou indirectement concernées par la 
politique scientifi que fédérale.

Concernant l’autonomisation des ESF et compte tenu 
de toutes les consultations, contributions et réactions, 
une proposition a été élaborée sur le plan technico-ju-
ridique. Le but est d’aboutir d’ici mi-2017 à une vaste 
autonomisation des ESF. La nouvelle structure doit être 
moderne et permettre un fonctionnement harmonieux.

Dans le contexte actuel, il n’est plus défendable 
que chaque ESF dispose d’un propre service du per-
sonnel, d’un propre service budgétaire, d’un propre 
service TIC, d’un propre service de communication et 
d’autres services auxiliaires. D’autant plus que le SPP 
Politique scientifi que compte également plusieurs de 
ces services auxiliaires pour les ESF. Les mots clefs 
“regroupement des services” et “économies d’échelle” 
sont des notions issues directement de la campagne 
de grande envergure lancée par le gouvernement pour 
optimiser l ’organisation de l’administration fédérale. 
La secrétaire d’État souhaite les reprendre dans ses 
plans de réforme.

Les ESF doivent suivre cette même logique de 
regroupement. La secrétaire d’état y ajoute en même 
temps une autre dimension, à savoir celle d’une plus 
grande autonomisation des ESF par rapport à la ges-
tion quotidienne et aux orientations scientifi ques et 
publiques. Le directeur général a ici bien évidemment 
toujours son rôle à jouer. Doivent également être opti-
misées: la prestation de services aux, et les interactions 
avec les universités, les autres institutions de recherche 
du pays et le grand public.

Pour réaliser cet objectif ambitieux d’autonomisation, 
il est absolument indispensable de regrouper les insti-
tutions en agences dotées de la personnalité juridique, 
sans privatiser les ESF. L’Autorité fédérale continue 
ainsi à contrôler les dotations par le biais d’un contrat 
de gestion et d’un conseil d’administration.
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In diezelfde huidige regeringslogica moeten boven-
dien de ondersteunende diensten worden gegroepeerd 
en versterkt met de leden van de stafdirecties van 
Belspo binnen een “shared service center” per agent-
schap. De expertise van Belspo kan op die manier zinvol 
worden gerecupereerd, binnen de agentschappen.

Het nieuwe statuut van de agentschappen zal op 
termijn met zekerheid schaalvoordelen genereren en 
schenkt de instellingen ook operationeel meer vrijheid 
op het niveau van personeel en fi nanciën.

2.2 Evaluatie (peer review) van de onderzoeksac-

tiviteiten en de publiekswerking in de FWI

De staatssecretaris heeft beslist om de peer review 
van de wetenschappelijke activiteiten van de FWI die 
eind van de vorige legislatuur werd opgestart, te ver-
breden en te versnellen.

Deze evaluatie werd uitgebreid naar de museale 
werking en dienstverlening (inclusief publieks- en educa-
tieve werking) binnen de betrokken instellingen. Op die 
manier wordt het geheel van de activiteiten geëvalueerd. 
De resultaten van de verschillende evaluatieoefeningen 
zullen in 2017 beschikbaar zijn.

De eerste rapporten wijzen onder meer op het belang 
van onze federale wetenschappelijke instellingen in het 
onderzoekslandschap, maar ook op de behoefte aan 
een aangepast beheersmodel teneinde de operationele 
vrijheid van de FWI (met de nadruk op personeel en 
infrastructuur) te vergroten. Een ander punt betreft de 
uitbreiding van het nationale en internationale profi el 
van de FWI. Bijkomende structurele en strategische 
partnerschappen, alsook netwerken op nationaal en 
internationaal vlak kunnen hier een belangrijke rol 
spelen. In die context heeft zij dan ook al het initiatief 
genomen voor een nieuw programma FED-tWIN dat 
de mogelijkheden zal bieden om alvast op nationaal 
vlak dergelijke samenwerkingsverbanden aan te gaan.

De evaluatierapporten zijn niet alleen een waardevol 
instrument voor de directies van de instellingen; de 
geformuleerde aanbevelingen zullen ook meegenomen 
worden in de operationele uitwerking ervan.

2.3 Collectiebeheer

Actieplan collectiebeheer

Op vraag van de staatssecretaris werd een actieplan 
uitgewerkt met betrekking tot de inventarisering van de 
culturele, historische, artistieke en wetenschappelijke 
verzamelingen die zich in de FWI bevinden. Er werd 

Dans cette même logique de gouvernement actuelle, 
les services auxiliaires doivent de surcroît être groupés 
et renforcés avec les membres des directions d’enca-
drement de Belspo au sein d’un “shared service center” 
par agence. L’expertise de Belspo peut ainsi être utile-
ment récupérée au sein des agences.

Il est certain qu’à terme, le nouveau statut des 
agences entrainera non seulement des avantages 
d’échelle, mais aussi plus de liberté opérationnelle pour 
les institutions au niveau du personnel et des fi nances.

2.2 Évaluation collégiale (peer review) des activi-

tés de recherche et des services au public au sein 

des ESF

La secrétaire d’État a décidé d’élargir et d’accé-
lérer l’évaluation collégiale des activités scientifi ques 
des ESF qui a été démarrée à la fi n de la précédente 
législature.

Cette évaluation a été élargie à l’activité et à la pres-
tation de services muséales (y compris les services au 
public et les services éducatifs) au sein des institutions 
concernées. Cela permet d’évaluer l’ensemble des acti-
vités. Les résultats des différents exercices d’évaluation 
seront disponibles en 2017.

Les premiers rapports soulignent, entre autres, 
l’importance que revêtent nos établissements scien-
tifi ques fédéraux dans le paysage de la recherche, 
mais aussi le besoin d’un modèle de gestion adapté 
afi n d’augmenter la liberté opérationnelle des ESF (en 
mettant l’accent sur le personnel et l’infrastructure). Un 
autre point concerne l’élargissement du profi l national 
et international des ESF. Des partenariats structurels et 
stratégiques supplémentaires, ainsi que des réseaux 
opérant au niveau national et international, peuvent 
jouer ici un rôle essentiel. Dans ce contexte, elle a déjà 
pris l’initiative d’implémenter un nouveau programme 
FED-tWIN qui permettra d’ores et déjà de conclure ce 
type de partenariats au niveau national.

Les rapports d’évaluation ne constituent pas seule-
ment un outil précieux pour les directions et les institu-
tions; les recommandations formulées seront également 
reprises dans leur déclinaison opérationnelle.

2.3 Gestion des collections

Plan d’action relatif à la gestion des collections

Un plan d’action a été élaboré à la demande de la 
secrétaire d’État concernant l’inventaire des collections 
culturelles, historiques, artistiques et scientifi ques qui se 
trouvent dans les ESF. Un plan par étapes a été présenté 



6 2109/037DOC 54 

2016 C H A M B R E   4 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    4 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2017

een stappenplan voorgelegd met betrekking tot het 
verwervings- en ‘ontzamelingsbeleid’ in de FWI, een 
voorstel voor het in kaart brengen van het federale 
erfgoed en een werkwijze om de belangrijkste werken 
in het federale erfgoed te bepalen.

Elk hoofdstuk van het voorstel zal worden uitgewerkt 
in nauw overleg met de directie en de deskundigen van 
de FWI. Het geheel moet leiden tot een performanter 
en professioneler collectiebeheer en –beleid in de FWI.

Vanzelfsprekend wordt het hoofdstuk belangrijkste 
werken, verwervings- en ‘ontzamelingsbeleid ’ niet 
enkel overlegd met de FWI, maar ook met de gemeen-
schappen. De FWI, en zeker de federale musea, en de 
gemeenschapsinstellingen hebben complementaire 
rollen. Overleg tussen beide niveaus inzake de ver-
dere ontwikkeling van de respectieve collecties is dus 
niet onlogisch. Hierbij wordt rekening gehouden met 
de aanbevelingen en bevindingen van het Rekenhof. 
Voor het in kaart brengen van het federaal erfgoed zal 
contact worden opgenomen met de diverse federale 
administraties en instellingen.

Digitalisering van de collecties en van het patrimo-
nium (DIGIT03)

Voor de valorisatie en de ontsluiting van het erf-
goed van de FWI wordt het digitaliseringsproject 
DIGIT-03 voortgezet.

Digitalisering is een van de gemeenschappelijke 
strategische doelstellingen van alle FWI en heeft gere-
sulteerd in een programma.

Dat omvat drie hoofdstukken.

1 .  e e n  p l a t f o r m  v o o r  d e  e i g e n l i j k e 
digitaliseringsactiviteiten.

2. de ontwikkeling van infrastructuren en strategieën 
om het gedigitaliseerde patrimonium en de weten-
schappelijke gegevens van de FWI te bewaren en te 
verspreiden.

De LTP-infrastructuur (long term preservation) is bin-
nenkort operationeel, waarna de invoering van gedigita-
liseerde/digitale gegevens van alle FWI en Cinematek 
van start kan gaan.

3. een gemeenschappelijke toegang tot het digitale 
cultuurpatrimonium en de onderzoeksgegevens; dat 
omvat de ontwikkeling van een platform en specifi eke 
diensten om het gedigitaliseerde patrimonium te valo-
riseren en te hergebruiken.

concernant la politique d’acquisition et de “décollection” 
suivie dans les ESF, ainsi qu’une proposition relative à 
la cartographie du patrimoine fédéral et une méthode 
pour déterminer les œuvres les plus importantes du 
patrimoine fédéral.

Chaque chapitre de la proposition sera élaboré en 
étroite collaboration avec la direction et les experts des 
ESF. Tout cela doit mener à une gestion et une politique 
plus performantes et plus professionnelles des collec-
tions au sein des ESF.

Il va de soi que le chapitre consacré aux œuvres 
les plus importantes et à la politique d’acquisition et 
de “décollection” ne doit pas uniquement faire l’objet 
d’une concertation avec les ESF, mais aussi avec 
les Communautés. Les ESF, et surtout les musées 
fédéraux, et les institutions communautaires ont des 
rôles complémentaires. Une concertation entre les 
deux niveaux au sujet du développement ultérieur des 
collections respectives n’est donc pas illogique. Dans 
ce contexte, les recommandations et conclusions de 
la Cour des comptes seront prises en compte. Pour la 
cartographie du patrimoine fédéral, on contactera les 
différentes administrations et institutions fédérales.

Numérisation des collections et du patrimoine 
(DIGIT03)

Pour la valorisation et le désenclavement du patri-
moine des ESF, le projet de numérisation DIGIT-03 est 
poursuivi.

La numérisation est l’un des objectifs stratégiques 
communs de tous les ESF qui a abouti à un programme.

Ce dernier comprend trois chapitres.

1.  Une plate-forme dédiée aux activités de numéri-
sation à proprement parler.

2.  Le développement d’infrastructures et de straté-
gies pour conserver et diffuser le patrimoine numérisé 
et les données scientifi ques des ESF.

L’infrastructure LTP (long term preservation) sera 
bientôt opérationnelle, après quoi l ’introduction des 
données numérisées/numériques de tous les ESF et 
de Cinematek peut commencer.

3. Un accès commun au patrimoine culturel numé-
rique et aux données de recherche; cela comprend le 
développement d’une plate-forme et de services spé-
cifi ques visant à valoriser et à réutiliser le patrimoine 
numérisé.
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Wettelijk depot van elektronische publicaties

Momenteel is er nog geen regeling van kracht voor 
de wettelijke deponering van elektronische publicaties. 
Dat betekent dat dit soort publicaties niet systematisch 
in de Koninklijke Bibliotheek van België terecht komt, 
wat op termijn een onvolledig beeld zal nalaten. In 
samenwerking met de Koninklijke Bibliotheek werkt de 
staatssecretaris aan een wettelijk kader om die lacune 
op te vullen. Einde 2017 zal dat gerealiseerd zijn.

Bescherming en teruggave van cultuurgoederen

Om erfgoed in België beter te beschermen, wordt 
de laatste hand gelegd aan de omzettingswet van het 
UNESCO-verdrag van 1970, het samenwerkingsver-
band en het overleg tussen de gemeenschappen, de 
gewesten en de federale overheid en in te dienen door 
de minister van Justitie en de Staatssecretaris. Het 
voornoemde actieplan collectiebeheer schrijft zich ten 
andere naadloos in in de geest van dit verdrag.

In het kader van de tijdens de Tweede Wereldoorlog 
verdwenen cultuurgoederen wordt de werkgroep waarin 
de gemeenschappen en de federale overheid zetelen, 
weldra opnieuw opgestart.

Na overleg met de bevoegde instanties over de onder 
het Franse bewind uit onze gewesten verdwenen cul-
tuurgoederen, verricht het Koninklijk Instituut voor het 
Kunstpatrimonium een historische studie die in het voor-
jaar 2018 zal zijn afgerond. Die studie zal de beschikbare 
gegevens verifi ëren en actualiseren. Parallel wordt een 
juridische analyse gemaakt, waarvan de resultaten de 
komende maanden verwacht worden.

2.4. Renovaties onroerend patrimonium

De gebouwen van de FWI bevinden zich doorgaans 
in een slechte toestand. Grondige renovaties staan 
gepland. Parallel houdt de Staatssecretaris regelmatig 
overleg met de Regie der Gebouwenen met de ter zake 
bevoegde voogdijminister. Er werd in het najaar 2015 een 
task force opgericht met de Regie der Gebouwen om 
prioritair werk te blijven maken van de renovatie van de 
architectuur van de FWI. Dankzij die task force kan snel 
ingegrepen worden op de meest dringende problemen. 
Zij vermeldt speciaal dat dankzij de aanwezigheid van 
een aannemer bezig met het herstel van het dak van 
de zogenoemde patio in de KMSKB onmiddellijk de 
waterinfi ltratie via het dak in de Rubenszaal kon worden 
gestopt, afgelopen 17 november.

Zeer belangrijk te melden is dat de Ministerraad in mei 
jongstleden zijn principeakkoord heeft gegeven over:-

Dépôt légal des publications électroniques

Il n’y a actuellement pas de réglementation en vigueur 
pour le dépôt légal des publications électroniques. Cela 
signifi e que ce type de publications ne fi gure donc 
pas systématiquement dans la Bibliothèque royale 
de Belgique et que par conséquent, l’image refl étée 
s’avèrera incomplète au fi l du temps. Pour combler cette 
lacune, la secrétaire d’État travaille, en collaboration 
avec la Bibliothèque royale, à l’établissement d’un cadre 
légal. Il sera réalisé fi n 2017.

Protection et restitution des biens culturels

En vue d’optimiser la protection du patrimoine en 
Belgique, on fi nalise actuellement la loi de conversion 
de la Convention de l’UNESCO de 1970, le partenariat 
et la concertation entre les Communautés, les Régions 
et l’Autorité fédérale, à introduire par le SPF Justice et 
la Secrétaire d’État. Le plan d’action précité relatif à 
la gestion des collections s’inscrit du reste totalement 
dans l’esprit de cette convention.

Dans le cadre des biens culturels disparus pendant 
la Seconde Guerre mondiale, le groupe de travail dans 
lequel siègent les Communautés et l’Autorité fédérale 
sera bientôt redémarré.

Après concertation avec les instances compétentes 
au sujet des biens culturels qui ont disparu de nos 
régions sous le Régime français, l ’Institut royal du 
Patrimoine artistique a entamé une étude historique qui 
sera clôturée au printemps 2018. Cette étude vérifi era 
et actualisera les données disponibles. Une analyse 
juridique sera effectuée en parallèle, dont les résultats 
sont attendus dans les mois à venir.

2.4. Rénovations du patrimoine immobilier

Les bâtiments des ESF se trouvent, en général, dans 
un mauvais état. Des rénovations nécessaires sont 
planifi ées. En parallèle, la Secrétaire d’État en dialogue 
régulier avec la Régie de Bâtiments et son ministre de 
tutelle en la matière. Un groupe de travail a été mis 
en place avec la Régie des Bâtiments en automne 
2015 pour poursuivre de façon prioritaire la rénovation 
de l’architecture des ESF. Grâce à ce groupe de travail 
la possibilité a été créée d’intervenir rapidement pour 
résoudre les problèmes les plus urgentes. Elle précise 
spécialement que grâce à la présence d’un entrepre-
neur occupé avec la restauration du toit du “patio” dans 
les MRBAB, l’infi ltration d’eau via le toit dans la salle 
Rubens a pu être arrêtée, ce 17 novembre dernier.

Très important à vous informer est que le Conseil des 
ministres a donné son accord de principe sur:
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Ten eerste, het programma voor dringende herstel-
lingen aan de daken van de Koninklijke Musea voor 
Kunst en Geschiedenis (KMKG), het Koninklijk Instituut 
voor het Kunstpatrimonium (KIK), Autoworld, het 
Legermuseum en de Koninklijke Musea voor Schone 
Kunsten van België (KMSKB). De dakherstellingswerken 
van de voornoemde totaliteit zal gebeuren vanaf 2017. 
Dat heeft niet belet dat het herstel van het dak van de 
zogenoemde Wolferswinkel in de KMKG al de voorbije 
maanden is gebeurd.-

Ten tweede, het opzetten van studies voor de reno-
vatie en de restauratie van enkele FWI (de KMKG, de 
KMSKB en het KIK) en het Dynastiegebouw.-

De masterplannen (fase 1) worden opgemaakt voor 
de volledige renovatie en restauratie van die drie in-
stellingen en het vinden van een bestemming voor het 
Dynastiegebouw. In 2017  moeten de masterplannen 
klaar zijn.-

De masterplannen maken het mogelijk een meerjarig 
investeringsprogramma op te stellen. Na de eerste fase 
komen er vier deelstudies: het voorontwerp, de bouw-
toelating, het aanbestedingsdossier en de bijstand bij de 
uitvoering. De deelstudies starten met het voorontwerp 
in 2017. De eigenlijke werken starten in 2019.-

Het volledige project voor de renovatie en res-
tauratie van de federale musea wordt geraamd op 
145  miljoen euro. Van dat bedrag gaat 35,9  miljoen 
euro naar de renovatie van de daken van de instel-
lingen in het Jubelpark en de Koninklijke Musea voor 
Schone Kunsten van België. 1 miljoen euro zal gebruikt 
worden voor de studies voor de grondige renovatie 
van de vermelde KMSKB, de Koninklijke Musea voor 
Kunst en Geschiedenis, het Koninklijk Instituut voor 
het Kunstpatrimonium en het Dynastiegebouw. Op 
basis van de resultaten van deze masterplannen zal 
dan een meerjarig investeringsprogramma worden 
opgesteld en aan de Ministerraad worden voorgesteld. 
De Staatssecretaris wenst hierbij opmerken dat dit de 
eerste maal is dat een zo grote investering gebeurt in 
het onroerend patrimonium van de federale wetenschap-
pelijke instellingen.

De andere werven van de Regie der Gebouwen 
worden hierdoor echter niet opgeschort.-

De werkzaamheden aan het Koninklijk Museum voor 
Midden-Afrika (KMMA) zijn nog altijd op schema en 
passen in een totale vernieuwingsoperatie die van het 
museum een aantrekkelijk en dynamisch museum van 
wereldformaat moeten maken. Die werkzaamheden 

Premièrement, le programme des réparations 
urgentes aux toitures des Musées royaux d’Art et 
d’Histoire (MRAH), l’Institut royal du Patrimoine artis-
tique (IRPA); Autoworld, le Musée de l’Armée et de 
l’Histoire militaire et les Musées royaux des Beaux-Arts 
de Belgique (MRBAB). Les travaux de réparation pour 
cette totalité auront lieu à partir de 2017. Cela n’a pas 
empêché que la réparation du toit où sera installé le 
Magasin Wolfers dans les MRAH a déjà été faite pen-
dant les mois précédents.

Deuxièmement, la réalisation d’études pour la réno-
vation et la restauration de certains ESF (les MRAH, 
les MRBAB et l’IRPA) et du Bâtiment de la Dynastie.

Les plans directeurs (phase 1) seront établis pour 
la rénovation et la restauration complètes de ces trois 
institutions et pour offrir une destination au Bâtiment 
de la Dynastie. Les plans directeurs doivent être prêts 
en 2017.

Les plans directeurs permettent d’établir un pro-
gramme d’investissement pluriannuel. La première 
phase est suivie de quatre sous-études: l’avant-projet, 
le permis de construire, le dossier d’adjudication et 
l’assistance à l’exécution. Les sous-études démarrent 
par l’avant-projet qui aura lieu en 2017. Les travaux à 
proprement parler commenceront en 2019.

Le coût global du projet de rénovation et de restau-
ration des musées fédéraux est estimé à 145 millions 
d’euros. De ce montant, 35,9 millions d’euros iront à la 
rénovation des toitures des institutions dans le Parc du 
Cinquantenaire et des Musées royaux des Beaux-Arts 
de Belgique. 1 million d’euros sera affecté aux études 
requises pour la rénovation complète des MRBAB, des 
Musées royaux d’Art et d’Histoire, de l’Institut royal du 
Patrimoine artistique et du Bâtiment de la Dynastie. 
Sur la base des résultats de ces plans directeurs, un 
programme d’investissement pluriannuel sera établi et 
présenté au Conseil des ministres. Dans ce contexte, 
la Secrétaire d’État tient à faire remarquer que c’est la 
toute première fois qu’un tel investissement important 
a lieu dans le patrimoine immobilier des établissements 
scientifi ques fédéraux.

Les autres chantiers en cours avec la Régie des 
Bâtiments ne seront toutefois pas suspendus en 
conséquence.

Les travaux au Musée royal de l ’Afrique centrale 
(MRAC) sont en bonne voie et s’inscrivent dans le cadre 
d’une opération de rénovation complète visant à en faire 
un musée attrayant et dynamique de classe mondiale. 
Ces travaux seront terminés en 2017. Le complexe 
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zullen in 2017 voltooid zijn. Het museumcomplex, inclu-
sief onthaalpaviljoen, wordt weldra opgeleverd. Het de-
fi nitieve ontwerp voor de scenografi e is afgewerkt en de 
aanbestedingen voor de inrichting van de nieuwe refe-
rentietentoonstelling worden nog in 2016 gelanceerd. De 
scenografi e behelst de toonkasten, de plaatsing van de 
objecten en de tekstpanelen, de etiketten en dergelijke. 
Zij zal afgerond zijn tegen de zomer van 2018. Dan zal 
het Afrikamuseum in zijn nieuwe gedaante opengaan. 

Met de heropening in 2017 van een nieuwe ruimte 
voor permanente tentoonstellingen met als naam 
’Levende planeet ’  in de kloostervleugel van het 
Koninklijk Belgisch Instituut voor Natuurwetenschappen 
(KBIN), loopt de renovatie van dat deel van het gebouw 
ten einde.

In 2017 start de Koninklijke Bibliotheek (KBR) met de 
inrichting van een nieuwe museale ruimte, de ‘Librije 
van de Hertogen van Bourgondië’. Deze galerij met 
museumfunctie opent in 2019 en brengt de bezoekers 
aan de hand van unieke verluchte handschriften en an-
dere kunsthistorische schatten terug naar het bloeiende 
Europa van de middeleeuwen.

De instellingen op het plateau van Ukkel, te weten 
het Koninklijk Belgisch Instituut voor Ruimte-aeronomie 
(BIRA), het Koninklijk Meteorologisch Instituut van 
België (KMI) en de Koninklijke Sterrenwacht van België 
(KSB) hebben elk al een eigen masterplan waarvan de 
uitvoering door de Regie der Gebouwen wordt gevolgd.

In de eerste helft van 2017, tot slot, verhuist het 
Rijksarchief te Brussel van het depot in Anderlecht naar 
Fedopress in Vorst. Meer dan 20  km archiefstukken 
wordt verhuisd. Door die verhuizing verdrievoudigt het 
Rijksarchief te Brussel zijn capaciteit. Die verhuisope-
ratie past in de modernisering van de infrastructuur 
van het Rijksarchief. De ingebruikname van de nieuwe 
publieks- en depotruimtes draagt bij tot de optimalisering 
van de dienstverlening en het archiefbeheer.

2.5 Versterking van de beveiliging van de publieke 

ruimtes van sommige FWI

De terreuraanslagen in Frankrijk en België heb-
ben een ernstige impact gehad op onze hoofdstad. 
Ook de federale musea in Brussel hebben geleden 
onder die aanslagen en de terreurdreiging, met da-
lende bezoekersaantallen tot gevolg. Daarom heeft de 
Staatssecretaris met de directies van de FWI onmiddel-
lijk concrete maatregelen getroffen voor de bijkomende 
beveiliging ervan.

muséal, pavillon d’accueil inclus, sera réceptionné au 
printemps de l’année 2017. La maquette défi nitive de la 
scénographie est achevée et les appels d’offres pour la 
réalisation de la nouvelle exposition de référence seront 
bientôt lancés. La scénographie consiste de vitrines, de 
la mise en place des objets et des panneaux de texte, 
des étiquettes et ainsi de suite. Elle sera achevée vers 
l’été 2018. C’est à ce moment-là que le nouveau musée 
d’Afrique ouvrira ses portes.

La réouverture en 2017 d’un nouvel espace destiné 
aux expositions permanentes et dénommé “Galerie 
Planète vivante” dans l’aile du couvent de l’Institut royal 
des Sciences naturelles de Belgique (IRSNB) marquera 
la fi n de la rénovation de cette partie du bâtiment.

En 2017, la Bibliothèque royale (KBR) entamera 
l’aménagement d’un nouvel espace muséal, la Librairie 
des Ducs de Bourgogne. Cette galerie à fonction 
muséale ouvrira ses portes en 2019 et replongera les 
visiteurs dans l’Europe fl orissante du Moyen Âge grâce 
aux manuscrits enluminés uniques et à bien d’autres 
trésors historiques.

Les institutions situées sur le plateau d’Uccle, à 
savoir l’Institut royal d’Aéronomie spatiale de Belgique 
(IASB), l’Institut royal météorologique de Belgique (IRM) 
et l’Observatoire royal de Belgique (ORB), possèdent 
déjà chacune un plan directeur dont l’exécution sera 
suivie par la Régie des Bâtiments.

Et enfi n, les Archives de l’État à Bruxelles déménage-
ront au cours du premier semestre de l’année 2017 du 
dépôt d’Anderlecht à Fedopress, Forest. Plus de 20 km 
d’archives seront ainsi déplacés. Par ce déménage-
ment, les Archives de l’État à Bruxelles triplent leur 
capacité. Cette opération de déménagement cadre 
dans la modernisation de l’infrastructure des Archives 
de l’État. La mise en service des nouveaux espaces 
publics et de stockage contribue à l’optimisation de la 
prestation de services et de la gestion des archives.

2.5  Renforcement de la sécurité des espaces 

publics de certains ESF

Les attentats terroristes perpétrés en France et en 
Belgique ont eu un impact majeur sur notre capitale. Les 
musées fédéraux à Bruxelles ont également souffert de 
ces attentats et de la menace terroriste, qui ont entrainé 
une baisse considérable du nombre de visiteurs. C’est 
pourquoi la Secrétaire d‘État, en concertation avec les 
directions des ESF, immédiatement pris des mesures 
concrètes pour augmenter leur sécurité.
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• In november 2015  werden in vijf instellingen, 
te weten het Koninklijk Belgisch Instituut voor 
Natuurwetenschappen, de Koninklijke Bibliotheek 
van België, de Koninklijke Musea voor Kunst en 
Geschiedenis, de Koninklijke Musea voor Schone 
Kunsten van België en het Planetarium van de 
Koninklijke Sterrenwacht van België, al metaaldetec-
tiepoorten geïnstalleerd.

• Bovendien werden de bewakingsteams tijdelijk 
versterkt met extra extern bewakingspersoneel via 
overheidsopdrachten.

• Daarnaast heeft de Staatssecretaris de algemeen 
directeurs van die vijf instellingen en de algemeen di-
recteur van het Koninklijk Museum voor Midden Afrika 
gevraagd een strategie uit te werken om die beveiliging 
van de publieksruimtes blijvend te versterken. Het over-
leg hierover is lopende.

2.6 De opheffing van de POD Wetenschapsbeleid-

De verregaande hervorming van het federale weten-
schapsbeleid brengt zowel de huidige competenties 
als het personeel en de middelen van Belspo onder 
in verzelfstandigde entiteiten. Het betreft de agent-
schappen die de FWI groeperen en het Interfederaal 
Ruimtevaartagentschap.

De dienst ruimtevaart van Belspo en alle hulpmid-
delen die Belspo eraan ter beschikking stelt, zullen 
worden overgedragen naar het ruimtevaartagentschap.

Op dezelfde wijze zullen entiteiten die binnen Belspo 
bestaan, zoveel mogelijk worden overgedragen naar de 
meest geschikte agentschap van de FWI.

De wetgevende teksten zijn in voorbereiding en zullen 
worden voorgelegd aan de Ministerraad.

Een beperkt aantal activiteiten die logischer wijze 
centraal moeten blijven aangestuurd worden, bijvoor-
beeld het beheer van de federale onderzoeksprogram-
ma’s, zal worden geïntegreerd als algemene directie in 
de FOD Economie.

De continuïteit van de dienstverlening zal ten allen 
tijde worden gegarandeerd.

3. Belgisch ruimtevaartbeleid

3.1. De ESA-Ministerraad van december 2016

Sinds het Verdrag van Lissabon neemt de Europese 
Unie meer en meer ruimtevaartbevoegdheden effectief 

• En novembre 2015, des portiques de détection de 
métaux ont ainsi été installés dans cinq institutions, à sa-
voir l’Institut royal des Sciences naturelles de Belgique, 
la Bibliothèque royale de Belgique, les Musées royaux 
d’Art et d’Histoire, les Musées royaux des Beaux-Arts 
de Belgique et le Planétarium de l’Observatoire royal 
de Belgique.

• Les équipes de surveillance ont de surcroît été tem-
porairement renforcées, par le biais de marchés publics, 
avec des agents de sécurité externes supplémentaires.

• En dehors de cela, la Secrétaire d’État a demandé 
aux directeurs généraux de ces cinq institutions et au 
directeur général du Musée royal de l’Afrique centrale 
d’élaborer une stratégie pour renforcer de façon perma-
nente la sécurité des espaces publics. Une concertation 
est en cours à ce sujet

2.6 La suppression du SPP Politique scientifi que

La réforme en profondeur de la politique scientifi que 
fédérale réaffecte aussi bien les compétences actuelles 
que le personnel et les ressources de Belspo à des 
entités autonomisées. Il s’agit d’agences qui regroupent 
les ESF, ainsi que l’Agence spatiale Interfédérale.

Le service spatial de Belspo et tous les outils que 
Belspo met à sa disposition seront transférés à l’agence 
spatiale.

De même, les entités existantes au sein de Belspo 
seront autant que possible transférées à l’agence la 
plus appropriée des ESF.

Les textes législatifs encore en préparation seront 
soumis au Conseil des ministres.

Un nombre limité d’activités devant logiquement 
être contrôlées de façon centralisée, comme la gestion 
des programmes de recherche fédéraux, sera intégré 
ailleurs, comme direction générale au sein du SPF 
Économie.

La continuité des services demeurera de tout temps 
assurée.

3. La politique spatiale belge

3.1. Le Conseil des ministres de l’ESA de décembre 

2016

Depuis le Traité de Lisbonne, l’Union européenne a 
effectivement acquis de plus en plus de compétences 
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waar. De ruimtevaartbudgetten van de Europese Unie 
bedragen 12 miljard euro voor de periode 2014 tot en met 
2020. Dat is 1,7 miljard euro per jaar. Ter vergelijking: 
het budget van de ESA is ongeveer 3,5 miljard euro 
per jaar. Ondanks deze evolutie, blijft de ESA tot nader 
order het belangrijkste voor de uitvoering van Belgische 
ruimtevaartactiviteiten. De Belgische deelname aan 
de ESA programma’s wordt beslist tijdens de ESA-
ministerië conferenties, die op regelmatige tijdstippen 
plaatsvinden.

Op 1  en 2  december heeft de Staatssecretaris 
de Staat vertegenwoordigd op de ESA Ministeriële 
Conferentie van Luzern. Deze conferentie had betrek-
king op alle ruimtevaartdisciplines.-

De conferentie is succesvol verlopen en garandeert 
dat onze ruimtevaartactoren zeker tot 2021  kunnen 
deelnemen aan de ESA programma’s. De Belgische 
onderschrijving van nieuwe ESA-programma’s bedraagt 
uiteindelijk 469 miljoen euro.-

De onderschrijving van de verschillende ESA pro-
gramma’s garandeert ook een eerlijke verdeling van de 
ruimtevaartwerkzaamheden en –budgetten binnen het 
land. Het wetenschappelijke en technische potentieel 
dat aanwezig is in de federale instellingen en in elke 
van de gemeenschappen en gewesten kan worden 
gevaloriseerd en ontwikkeld.-

De voorbereiding van deze ESA-MR verliep volgens 
de normale procedure en interfereert niet met de op-
richting van het interfederaal ruimtevaartagentschap.-

3.2. Het interfederaal ruimtevaartagentschap

In het regeerakkoord is voorzien in de oprichting van 
een Belgisch interfederaal ruimtevaartagentschap. De 
ermee samenhangende teksten zijn afgerond en op 
24  november keurde de Ministerraad de oprichting 
van het ruimtevaartagentschap goed. Het advies van 
de Raad van State zal nu worden gevraagd en nadien 
komt het wetsvoorstel ter stemming in het parlement.-

In de teksten voor de oprichting van het ruimtevaar-
tagentschap heeft zij speciale aandacht geschonken 
aan drie belangrijke aspecten.-

Ten eerste wenst zij dat het ruimtevaartagentschap 
werkt als een moderne organisatie met een grote fl exi-
biliteit, om te kunnen inspelen op de snelle evoluties die 
zich momenteel in het ruimtevaartlandschap voltrekken. 
Omdat het ruimtevaartagentschap voornamelijk zal 

aérospatiales. Les budgets affectés à l’aérospatiale par 
l’Union européenne s’élèvent à 12 milliards d’euros pour 
la période allant de 2014 à 2020 inclus. Cela représente 
1,7 milliard d’euros par an. À titre de comparaison: le 
budget annuel de l’ESA s’élève à 3,5 milliards d’euros. 
En dépit de cette évolution, l’ESA joue toujours un rôle 
déterminant dans l’exécution des activités aérospa-
tiales belges. Les décisions relatives à la participation 
belge aux programmes de l’ESA sont prises lors des 
conférences ministérielles de l’ESA qui se déroulent à 
intervalles réguliers.

Les 1er et 2 décembre, la Secrétaire d’État a repré-
senté l’État à la conférence ministérielle de l’ESA à 
Lucerne. Cette conférence couvrait toutes les disciplines 
aérospatiales.

Outre le fait qu’elle a été clôturée avec succès, la 
conférence garantit également que nos acteurs aéros-
patiaux pourront participer aux programmes de l’ESA, 
et ce, certainement jusqu’en 2021. La souscription belge 
des nouveaux programmes de l’ESA s’élève fi nalement 
à 469 millions d’euros.

La souscription des différents programmes de l’ESA 
garantit aussi une répartition équitable des activités et 
budgets aérospatiaux dans le pays. Le potentiel scienti-
fi que et technique présent au sein des institutions fédé-
rales et dans chacune des Communautés et Régions 
peut être valorisé et développé ultérieurement.

La préparation de ce CM-ESA a eu lieu conformé-
ment à la procédure ordinaire et n’interfère pas avec la 
création de l’agence spatiale interfédérale.

3.2. L’Agence spatiale interfédérale

L’accord gouvernemental prévoit la création d’une 
agence spatiale interfédérale belge. Les textes y affé-
rents sont terminés et le 24 novembre, le Conseil des 
ministres a approuvé la création de l’agence spatiale. 
Il convient maintenant de solliciter l ’avis du Conseil 
d’État et de soumettre ensuite la proposition de loi au 
vote du Parlement.

Dans les textes relatifs à la création de l’agence 
spatiale, elle a porté une attention particulière à trois 
aspects importants.

Premièrement, elle souhaite que l’agence spatiale 
fonctionne comme une organisation moderne dotée 
d’une grande fl exibilité, afi n de pouvoir s’adapter aux 
évolutions rapides qui s ’opèrent actuellement au 
niveau spatial. Comme l’agence spatiale fonctionnera 
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werken met publieksgeld, zijn adequate en voldoende 
controlemechanismen uiteraard voorzien.

Een tweede belangrijk aspect is de toenemende rol 
van de Europese Commissie in de Europese ruimte-
vaart. De Europese Commissie heeft inmiddels eigen 
ruimtevaartprojecten in Horizon2020  evenals grote 
ruimtevaartprojecten van openbaar nut, zoals het sa-
tellietnavigatiesysteem Galileo of milieumonitoring via 
Copernicus. Dit heeft ertoe geleid dat ruimtevaart meer 
en meer evolueert van onderzoek en ontwikkeling en het 
ontwikkelen van nieuwe technologiën naar het realiseren 
en onderhouden van gebruikerstoepassingen. In het 
verleden beperkten die gebruikerstoepassingen zich 
voornamelijk tot meteorologie via satellieten.

Een derde aspect is de betrokkenheid van de ge-
westen. Dat moet bijdragen tot een betere coördinatie 
van het ruimtevaartbeleid in België en zorgen voor een 
billijke spreiding van de return-on-investment over de 
verschillende deelstaten.

4.  Federale onderzoeksprogramma’s en 
onderzoeksinfrastructuren 

4.1. Onderzoeksprogramma’s

De federale onderzoeksprogramma’s beslaan een 
viertal grote programma’s. Het betreft hier:

IUAP

Bijkomende onderzoekers

BRAIN-be

Airbus

Daarnaast zijn er nog enkele kleinere programma’s, 
zoals Drugs. Vandaag wenst de Staatssecretaris enkel 
deze grote programma’s belichten.

Interuniversitaire attractiepolen (IUAP)

De interuniversitaire attractiepolen worden in het 
kader van de zesde staatshervorming overgedragen 
naar de deelstaten. De Gemeenschappen van dit land 
hebben ondertussen de nodige afspraken gemaakt 
met betrekking tot de voortzetting van dat programma:

principalement avec des fonds publics, un nombre 
suffisant de mécanismes de contrôle appropriés a bien 
évidemment été prévu.

Un deuxième aspect important est celui du rôle 
croissant que joue la Commission européenne dans le 
domaine de l’aérospatiale européenne. La Commission 
européenne possède entre-temps ses propres pro-
jets spatiaux dans le cadre d’Horizon2020, ainsi que 
d’importants projets spatiaux d’intérêt public, comme 
le système de navigation par satellite Galileo ou le 
recensement des risques géologiques par le biais de 
Copernicus. Il s’en est suivi que l’aérospatiale évolue 
de plus en plus de la recherche et du développement 
et du développement de nouvelles technologies vers 
la réalisation et la maintenance des applications desti-
nées aux utilisateurs. Dans le passé, ces applications 
destinées aux utilisateurs se limitaient principalement 
à la météorologie par satellite.

Un troisième aspect est l’implication des Régions. 
Elle doit contribuer à optimiser la coordination de la poli-
tique spatiale en Belgique et à assurer une répartition 
équitable du rendement des investissements entre les 
différentes entités fédérées.

4. Programmes et infrastructures de recherche 
fédéraux

4.1. Programmes de recherche

Les programmes de recherche fédéraux représentent 
quatre programmes de grande envergure. Notamment:

Pôles d’attraction interuniversitaires (PAI)

Chercheurs supplémentaires

BRAIN-be

Airbus

Il y a également encore quelques plus petits pro-
grammes tels que Drogues. Aujourd’hui, la Secrétaire 
d’État tient à focaliser uniquement sur les grands 
programmes.

Pôles d’attraction interuniversitaires (PAI)

La sixième réforme institutionnelle signe le transfert 
vers les entités fédérées des pôles d’attraction interu-
niversitaires. Dans l’intervalle, les Communautés de ce 
pays ont conclu les accords nécessaires pour assurer 
la continuité de ce programme:
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Zo zal het federale niveau nog instaan voor het af-
ronden van de huidige fase VII van dit programma. Dit 
betreft o.m. de ex post evaluatie.

Om het aanwezige wetenschappelijke potentieel 
maximaal te vrijwaren tot de volgende oproep tot 
voorstellen, werden de lopende projecten bovendien 
verlengd tot 30 september 2017.

Bovendien is er een maatregel in voorbereiding om 
de continuïteit te maximaliseren van het onderzoek van 
jonge vorsers die thans op basis van IUAP-middelen 
worden gefi nancierd.

Bijkomende wetenschappelijke onderzoekers/
FED-tWIN

Het verouderde regelgevende kader voor het on-
derzoeksprogramma ’bijkomende wetenschappelijke 
onderzoekers’ in de universitaire onderwijsinstellingen 
en de FWI werd in 2015 aangepast om de continuïteit 
op korte termijn te garanderen.

De regering heeft toen beslist dat het programma 
op langere termijn wordt geïntegreerd in een nieuwe 
visie op het federale wetenschapsbeleid en de hiermee 
gepaard gaande heroriëntering van de onderzoekspro-
gramma’s. In die context wordt het programma in de 
komende jaren geleidelijk afgebouwd.

De vrijgekomen budgetten worden besteed aan een 
nieuw initiatief genaamd FED-tWIN.

FED-tWIN wil de structurele samenwerking tussen de 
universiteiten en de federale wetenschappelijke instellin-
gen wil bevorderen. Deze samenwerking neemt de vorm 
aan van gemeenschappelijke onderzoeksmandaten die 
een brugfunctie vervullen tussen FWI en universiteit en 
zo meer strategische en structurele samenwerkingen 
ontwikkelen.-

De meerwaarde voor zowel de FWI als de universiteit 
is meervoudig:

• de universiteit bekomt een meer rechtstreekse be-
trokkenheid bij het onderzoek rond de diverse collecties 
(museale collecties, zowel als data),

• jonge academici krijgen via het FED-tWIN-
programma een nieuw type van loopbaanmogelijkheid 
aangeboden,

• de FWI krijgen voor hun specifi eke expertise-noden 
op een meer directe wijze toegang tot de brede expertise 
aan de universiteiten.

Le niveau fédéral sera ainsi encore responsable de la 
clôture de l’actuelle phase VII du programme. Il s’agit, 
entre autres, de l’évaluation ex post.

Afi n de préserver au maximum le potentiel scienti-
fi que présent jusqu’au prochain appel à propositions, les 
projets en cours ont de surcroît été prolongés jusqu’au 
30 septembre 2017.

Une mesure visant à maximiser la continuité de la 
recherche de jeunes chercheurs actuellement soutenus 
par les moyens des PAI est également en préparation.

Chercheurs scientifi ques supplémentaires/FED-tWIN

Le cadre réglementaire dépassé du programme de 
recherche “chercheurs scientifi ques supplémentaires” 
dans les établissements d’enseignement universitaires 
et les ESF a été adapté en 2015 afi n d’en assurer la 
continuité à court terme.

Le gouvernement avait alors décidé que le pro-
gramme serait à long terme intégré dans une nouvelle 
vision sur la politique scientifi que fédérale et la réo-
rientation y afférente des programmes de recherche. 
Dans ce contexte, le programme sera progressivement 
déconstruit dans les années à venir.

Les budgets libérés seront affectés à une nouvelle 
initiative dénommée FED-tWIN.

FED-tTWIN vise à promouvoir la coopération 
structurelle entre les universités et les établissements 
scientifi ques fédéraux. Cette coopération revêt la forme 
de mandats de recherche communs qui assurent une 
fonction de passerelle entre l’ESF et l’université, afi n 
de développer ainsi des coopérations plus stratégiques 
et plus structurelles.

La plus-value en est multiple, tant pour l’ESF que 
pour l’université:

• l’université est plus directement impliquée dans la 
recherche articulée autour de différentes collections 
(aussi bien des collections muséales, que des données),

• et un nouveau type de carrière s’ouvre aux jeunes 
académiciens par le biais du programme FED-tWIN,

• pour leurs besoins d’expertise spécifi ques, les ESF 
pourront désormais accéder plus directement à la vaste 
expertise des universités.
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• tegelijkertijd zal de kritische massa van het onder-
zoek binnen deze specifi eke domeinen substantieel 
worden uitgebreid dankzij de duurzame samenwerking 
met de universiteiten,

• bovendien zullen ook de publieksgerichte activitei-
ten van de FWI baat hebben bij de verdere uitbouw van 
het onderzoek dat deze activiteiten ondersteunt.

Het voorontwerp van wet is in eerste lezing door de 
Ministerraad goedgekeurd en de Staatssecretaris wacht 
momenteel het advies van de Raad van State af. De 
eerste oproepen zullen in de loop van 2017 gelanceerd 
worden.

BRAIN-be: Belgian Research Action through 
Interdisciplinary Networks

In 2016  werd de laatste oproep van het BRAIN- 
programma gelanceerd. In onderling overleg met de 
begeleidingscomités van het programma en met het 
oog op een zo groot mogelijke efficiëntie werd, in plaats 
van een gespreide oproep over de jaren 2016 en 2017, 
één enkele oproep gelanceerd binnen elk van de on-
derzoeksassen waarop het programma is gebouwd. 
In het kader van die oproep is ook in specifi eke ruimte 
voorzien voor onderzoek op en in de nabijheid van het 
Belgische Princes Elisabeth Station op Antarctica (PEA).

In overleg met de FWI en de federale departementen 
worden voorstellen uitgewerkt voor een nieuwe genera-
tie federale onderzoeksprogramma’s en –acties. Hierbij 
wordt rekening gehouden met:

• de opgedane ervaring in het kader van het 
BRAIN-programma,

• de beslissing van de regering om de FWI te verzelf-
standigen en hun onderzoekscapaciteit te versterken en 
de internationale onderzoeksagenda,

• de noden van de andere federale overheidsdepar-
tementen op gebied van wetenschappelijke ondersteu-
ning. Het betreft beleidsgericht onderzoek in het kader 
van grote maatschappelijke uitdagingen in relatie tot de 
federale beleidsbevoegdheden.

Airbus ontwikkelingen

Op gezamenlijk voorstel van mijzelf en de minister 
van Economie heeft de regering voor 103 miljoen euro 
aan maatregelen goedgekeurd voor het nakomen van 
onze internationale verplichtingen met betrekking tot 
het militaire A400M vliegtuig en als uitbreiding van het 

• la masse critique de la recherche dans ces 
domaines spécifi ques sera en même temps considé-
rablement élargie grâce à la coopération durable avec 
les universités,

• il s’ajoute à cela que les activités des ESF orientées 
vers le public profi teront également de l’expansion ulté-
rieure de la recherche soutenant ces activités.

Le Conseil des ministres a accepté, en première lec-
ture, l’avant-projet de loi et la Secrétaire d’État attend 
actuellement l’avis du Conseil d’État à ce propos. Les 
premiers appels seront lancés au courant de l’année 
2017.

BRAIN-be: Belgian Research Action through 
Interdisciplinary Networks

Le dernier appel du programme BRAIN a été lancé 
en 2016. En concertation mutuelle avec les comités 
d’accompagnement du programme et en vue d’assurer 
la plus grande efficacité possible, il a été opté pour le 
lancement d’un appel unique au sein de chaque axe 
de recherche sur lesquels est fondé le programme, au 
lieu d’effectuer un appel étalé sur les années 2016 et 
2017. Dans le cadre de cet appel, un espace spécifi que 
est également prévu pour la recherche menée dans et à 
proximité de la station polaire belge Princesse Élisabeth 
en Antarctique (PEA).

Des propositions ont été élaborées en concertation 
avec les ESF et les départements fédéraux concernant 
une nouvelle génération de programmes et activités 
de recherche fédéraux. Dans ce contexte, il est tenu 
compte de:

• l ’expérience acquise dans le cadre du programme 
BRAIN,

• la décision du gouvernement visant l’autonomisa-
tion des ESF et le renforcement de leur capacité de re-
cherche, ainsi que l’agenda de recherche international,

• des besoins des autres départements publics 
fédéraux en matière de soutien scientifi que. Il s’agit 
d’une recherche orientée politique dans le cadre des 
grands défi s sociaux relatifs aux compétences politiques 
fédérales.

Développements Airbus

Sur proposition commune du ministre de l’Économie 
et de moi-même, le gouvernement a approuvé, pour un 
montant de 103 millions d’euros, des mesures visant à 
respecter nos obligations internationales concernant 
l’avion militaire A400M et à élargir le programme Airbus 
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lopende Airbus A350 programma. De destijds afgespro-
ken regionale verdeelsleutel van het geheel van deze 
projecten zal scrupuleus worden nageleefd.

4.2. Oceanografi sch schip (Belgica)

Het onderzoeksschip Belgica is oud en aan ver-
vanging toe. Om het onderzoeksschip nog voor drie 
tot vier jaar in veilige omstandigheden in de vaart te 
kunnen houden, besliste de regering medio 2015 om 
voor 1 miljoen euro dringende onderhoudswerken uit te 
laten voeren. Alles lijkt erop dat de Belgica na 2019 nog 
moeilijk de nodige keuringsattesten en verzekeringen zal 
verkrijgen om in de vaart te worden gehouden. Er werd 
een haalbaarheids- en fi nancieringsstudie uitgevoerd 
voor de bouw van een nieuw schip.

Op initiatief van de Staatssecretaris werd ook een 
werkgroep opgericht om de problematiek van de ver-
vanging van de Belgica te onderzoeken. Die werkgroep 
onderzocht ook de potentiële samenwerking met inter-
nationale partners en/of de private sector bij de eventu-
ele bouw of aankoop van een nieuw onderzoeksschip, 
met het oog op het maximaliseren van de return on 
investment. Het is duidelijk geworden dat een dergelijke 
samenwerking mogelijk is tijdens de exploitatie van 
een nieuw schip: met buitenlandse onderzoeksinstel-
lingen door middel van uitwisseling van scheepstijd, 
onderzoeksapparatuur en technisch personeel en met 
privépartners via de uitwisseling van de beschikbare 
scheepstijd.

Het resultaat van dit alles is dat de Ministerraad op 
28/10/2016  heeft beslist om de aanbestedingsproce-
dure voor de bouw van een nieuw schip te starten en 
een defi nitieve beslissing te nemen voor de bouw, naar 
aanleiding van de begrotingscontrole 2017.

4.3. Antarctica

In 2015 nam de Staatssecretaris de beslissing om 
de werking van het Poolsecretariaat, een staatsdienst 
met afzonderlijk beheer verbonden aan de POD WB, 
aan te passen om het in overeenstemming te brengen 
met de principes van een transparant beheer van pu-
blieke middelen. Dankzij deze aanpassingen kon zij 
garanderen dat het wetenschappelijk onderzoek op de 
poolbasis met succes kon doorgaan voor het seizoen 
2015-2016. Voor het welslagen van de BELARE 2015-
2016 campagne konden de wetenschappers rekenen 
op de ondersteuning vanuit Defensie, aangevuld met 
een specifi eke ondersteuning vanuit de privé.

De Raad van State is nu van oordeel dat de huidige 
werking van het Poolsecretariaat de grenzen van het 

A350 en cours. La clef de répartition régionale convenue 
à l’époque pour l’ensemble de ces projets sera scrupu-
leusement respectée.

4.2. Navire océanographique (Belgica)

Le navire de recherche Belgica est vétuste et doit 
être remplacé. Afi n de pouvoir maintenir le navire de 
recherche à fl ot, et ce, dans des conditions sûres, 
pendant encore trois à quatre ans, le gouvernement a 
décidé mi-2015 de faire effectuer des travaux d’entre-
tien urgents pour un montant de 1 million d’euros. Tout 
semble indiquer qu’après 2019, le Belgica aura du mal 
à obtenir les attestations de contrôle technique et les 
assurances nécessaires à son maintien à fl ot. Une étude 
de viabilité et de fi nancement a été réalisée en rapport 
avec la construction d’un nouveau navire.

À l’initiative de la Secrétaire d’État, un groupe de 
travail a été mis en place pour enquêter sur la probléma-
tique du remplacement du Belgica. Ce groupe de travail 
a également examiné la possibilité de coopération avec 
des partenaires internationaux et/ou avec le secteur 
privé pour la construction ou l’acquisition éventuelle 
d’un nouveau navire de recherche, en vue de maxi-
miser le retour sur investissement. Il a été clairement 
établi qu’une telle coopération est possible pendant 
l’exploitation d’un nouveau navire: avec des institutions 
de recherche étrangères par le biais d’un échange du 
temps de navire, des appareils de recherche et du per-
sonnel technique, et avec des partenaires privés, par 
l’échange du temps de navire disponible.

Il en a résulté que le Conseil des ministres a décidé 
le 28/10/2016 de lancer la procédure d’appel d’offres 
pour la construction d’un nouveau navire et de prendre, 
à la suite du contrôle budgétaire 2017, une décision 
défi nitive quant à la construction.

4.3 Antarctique

En 2015, la Secrétaire d’État a pris la décision 
d’adapter le fonctionnement du Secrétariat polaire, un 
service d’État à gestion séparée lié au SPP Politique 
scientifi que, afi n de le rendre conforme aux principes 
de la gestion transparente des fonds publics. Grâce 
à ces adaptations, elle a pu garantir que la recherche 
scientifi que menée sur la base polaire pourrait être 
poursuivie avec succès au cours de la saison 2015-2016. 
Pour la réussite de la campagne BELARE 2015-2016, 
les scientifi ques ont bénéfi cié de l’appui de la Défense, 
complété par un soutien spécifi que en provenance du 
secteur privé.

Le Conseil d ’État est aujourd’hui d ’avis que le 
fonctionnement actuel du Secrétariat polaire a atteint 
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wettelijk kader bereikt heeft. Daarom werkt zij momen-
teel een voorstel uit gebaseerd op de opmerkingen 
van de Raad van State. Deze aanpassingen maken het 
mogelijk dat de Staatssecretaris kan verder gaan op de 
ingeslagen weg van efficiënt en transparant bestuur. 
Het uiteindelijke doel blijft de oprichting van een IVZW 
met verschillende partners,- publiek en privaat voor 
het beheer en de uitvoering van het wetenschappelijk 
onderzoek op de poolbasis.

Door juridische procedures van het IPF, is het op dit 
ogenblik niet mogelijk om een onderhoudsmissie uit te 
voeren, met een minimale bijdrage van de wetenschap-
pers om hun experimenten voort te kunnen zetten. Het 
is onmogelijk gebleken om met het IPF een compro-
mis af te sluiten om tijdens de antarctische winter van 
2016 een onderhoudsmissie te doen om de basis niet 
te laten verkommeren en om minstens de wetenschap-
pelijke experimenten voort te zetten. Dit is nefast. De 
Staatssecretaris zal alsnog proberen om een minimale 
missie op te zetten en zal blijven zoeken naar een aan-
vaardbaar compromis met het IPF.

4.4. Internationale samenwerking en coördinatie

Modern wetenschappelijk onderzoek gaat steeds 
gepaard met een internationale toetsing, internationale 
peer review, benchmarking. Uitwisseling van onderzoe-
kers en stimulansen tot internationale netwerking maken 
deel uit van de algemeen aanvaarde goede praktijken in 
het onderzoek. Het is dan ook niet verwonderlijk dat er in 
dit kader een veelheid van initiatieven is ontstaan. Deze 
initiatieven vergen van de federale overheid overleg met 
Gemeenschappen en Gewesten, hetgeen gebeurt in de 
daartoe opgerichte structuren: CIS en CFS. De federale 
overheid voorziet voor bepaalde internationale initiatie-
ven een fi nanciële ondersteuning. Om de impact van 
deze initiatieven in de toekomst op een passende wijze 
te kunnen evalueren, zullen er maatregelen genomen 
worden om de rapporteringen over de huidige investerin-
gen te systematiseren. Het federaal wetenschapsbeleid 
coördineert bovendien de deelname van België aan 
verschillende pan-Europese onderzoeksinfrastructuren. 
Het is vanzelfsprekend dat een deelname aan deze 
infrastructeren, die vaak grote investeringen vergen, 
in overleg met de Gemeenschappen en Gewesten zal 
gebeuren.

4.5. Belnet

Begin 2016  hebben de FOD Financiën en Belnet 
een samenwerkingsakkoord gesloten voor het project 
WANLANFin. Met dat project worden de verschillende 
regionale sites van de FOD Financiën aangesloten op 

les limites du cadre légal. C’est pourquoi elle travaille 
actuellement à l’élaboration d’une proposition basée 
sur les remarques émises par le Conseil d’État. Ces 
adaptations permettent à la Secrétaire d’État de conti-
nuer à avancer sur la voie de l’administration efficace et 
transparente. L’objectif fi nal demeure la création d’une 
association internationale sans but lucratif (AISBL) avec 
divers partenaires publics et privés, pour la gestion et 
l ’exécution de la recherche scientifi que sur la base 
polaire.

Les procédures juridiques de la FPI font qu’il est 
actuellement impossible d’exécuter une mission de 
maintenance, avec une contribution minimale des 
scientifi ques permettant de poursuivre leurs expéri-
mentations. Il s’est avéré impossible de conclure un 
compromis avec la FPI pour effectuer une mission de 
maintenance pendant l ’hiver antarctique de l’année 
2016, afi n de ne pas laisser la base à l’abandon et de 
poursuivre au moins les expérimentations scientifi ques. 
Cela est néfaste. La Secrétaire d’État va toutefois 
encore essayer de procéder à la mise en place d’une 
mission minimale et elle continuera à œuvrer pour trou-
ver un compromis acceptable avec la FPI.

4.4. Coopération et coordination internationales

La recherche scientifi que moderne va toujours de 
pair avec une évaluation internationale, un examen 
par les pairs et une analyse comparative. L’échange 
de chercheurs et les incitations au réseautage interna-
tional font partie des bonnes pratiques généralement 
acceptées dans le domaine de la recherche. Il n’est 
donc pas surprenant qu’une multitude d’initiatives ait 
vu le jour dans ce contexte. Ces initiatives nécessitent 
que l’Autorité fédérale entre en concertation avec les 
Communautés et les Régions. Cela a lieu au sein de 
structures spécialement créées à cet effet: la CIS et la 
CFS. L’Autorité fédérale prévoit une aide fi nancière pour 
certaines initiatives internationales. Afi n de pouvoir éva-
luer correctement à l’avenir l’impact de ces initiatives, 
des mesures seront prises pour systématiser l’établis-
sement de rapports sur les investissements actuels. La 
politique scientifi que fédérale coordonne de surcroît la 
participation de la Belgique à différentes infrastructures 
de recherche paneuropéennes. Il va de soi qu’une par-
ticipation à ces infrastructures, qui requiert souvent de 
lourds investissements, aura lieu en concertation avec 
les Communautés et les Régions.

4.5. Belnet

Le SPF Finances et Belnet ont conclu début 2016 un 
accord de coopération pour le projet WANLANFin. Ce 
projet vise à connecter les différents sites régionaux du 
SPF Finances au siège social de Belnet à Bruxelles. La 
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de hoofdzetel van Belnet in Brussel. De gemiddelde 
netwerkcapaciteit per gebruiker wordt met 10 verme-
nigvuldigd, waarbij terzelfder tijd 20 % wordt bespaard 
op de huidige kosten.

Met het oog op een gestandardiseerde en intensie-
vere aanpak van cybersecurity heeft de regering beslist 
om de inspanningen voor cyber security aanzienlijk te 
verhogen en om het Federal Cyber emeRgency Team, 
kortweg CERT, van Belnet over te dragen naar het 
Center for Cybersecurity Belgium, het CCB, van de 
Kanselarij. De dienstverlening met betrekking tot cyber 
security aan de Belnet klanten wordt uiteraard ten allen 
tijde gegarandeerd door het CCB. Bij de opmaak van 
de begroting werden de overeenkomstige fi nanciële 
overdrachten geregeld.

II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Werner Jansen (N-VA) dankt in naam van de 
N-VA-fractie de staatssecretaris voor haar beleidsnota 
in verband met het wetenschapsbeleid. Er ligt heel wat 
werk op de plank en geld ter beschikking om dit uit te 
voeren. De N-VA fractie zal deze beleidsnota dan ook 
goedkeuren.

Een groot aantal projecten tonen echt wel de kracht 
van verandering, en het zijn daarenboven projecten die 
voor het eerst worden doorgevoerd: de spreker verwijst 
in dit verband naar de verzelfstandiging van de FWI , de 
opdeling in clusters en in het invoeren van de publiekrech-
telijke rechtspersoonlijkheid. Er zullen ontegensprekelijk 
efficiëntiewinsten worden geboekt door synergiëen. Het 
gevolg is dat er meer autonomie in dagelijks beheer zal 
zijn voor de FWI’s en dat zij zelfstandiger partnerships 
kunnen aangaan. Ook de inventarisatie van de verschil-
lende collecties is zeer positief: vroeger wist men niet 
exact wat de Staat precies allemaal bezat, wat leidde 
tot vervreemding van stukken, die niet meer werden 
teruggevonden. Positief ook is het verwervings –en ont-
zamelingsbeleid, dat samen met de gemeenschappen 
werd opgezet. Ook de digitalisering van de collecties en 
van het patrimonium verdient waardering. Ook wordt er 
eindelijk werk gemaakt van de renovatie van het onroe-
rend patrimonium: het zal gedaan zijn met de lekkende 
daken! Door de verhuizing van het Rijksarchief naar 
Fedopress, Vorst, komt er daarenboven driemaal meer 
opslagruimte vrij voor het Rijksarchief. Ook zeer positief 
is dat er bijkomende wetenschappelijke onderzoekers 
zullen worden aangesteld!

Voorts heeft de heer Janssen nog een aantal vragen 
bij de volgende specifi eke actiepunten:

capacité moyenne de réseau par utilisateur est ainsi 
multipliée par 10 et une économie de 20 % est simulta-
nément réalisée par rapport aux coûts actuels.

En vue d’une approche normalisée plus intensive de 
cybersécurité, le gouvernement a décidé d’augmenter 
considérablement ses efforts en matière de cybersé-
curité et de transférer la Federal Cyber emeRgency 
Team, CERT en abrégé, de Belnet vers le Center for 
Cybersecurity Belgium, le CCB, de la Chancellerie. Il 
va de soi que les services relatifs à la cybersécurité 
destinés aux clients de Belnet demeurent de tout temps 
garantis par le CCB. Lors de l’établissement du budget, 
les transferts fi nanciers correspondants ont été réglés.

II. — DISCUSSION

A. Questions et observations des membres

M.  Werner Jansen (N-VA) remercie, au nom du 
groupe NV-A, la secrétaire d’État pour sa note de poli-
tique générale relative à la politique scientifi que. Il y a 
pas mal de pain sur la planche et de moyens fi nanciers 
pour réaliser le travail. Le groupe NV-A approuvera dès 
lors cette note de politique générale.

Un grand nombre de projets dénotent vraiment la 
force du changement, et ce sont en outre des projets 
qui sont mis en œuvre pour la première fois: l’interve-
nant renvoie à cet égard à l’autonomisation des ESF, 
au regroupement des institutions en clusters de droit 
public dotés de la personnalité juridique. À n’en pas 
douter, les synergies permettront de réaliser des gains 
d’efficacité. Il en résultera pour les ESF une plus 
grande autonomie dans leur gestion quotidienne et la 
possibilité de conclure des partenariats de façon plus 
autonome. L’inventorisation des différentes collections 
est également un élément très positif: avant, on ne 
savait pas exactement ce que l’état possédait, avec 
pour conséquence l’aliénation de pièces que l’on n’a 
plus retrouvées. La politique d’acquisition et de “décol-
lection”, qui a été mise sur pied en collaboration avec 
les communautés, est également un point positif. De 
même, la numérisation des collections et du patrimoine 
doit être saluée. Par ailleurs, la rénovation du patrimoine 
devient enfi n une réalité: fi ni les fuites dans les toits! Le 
déménagement des Archives de l’État à Fedopress, 
Forest, permettra de tripler la capacité de stockage. Il est 
également très positif que des chercheurs scientifi ques 
supplémentaires vont être engagés.

M.  Janssen souhaite par ailleurs poser plusieurs 
questions sur des points d’action spécifi ques:
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— Een voorstel van actieplan omtrent het collec-
tiebeheer werd uitgewerkt en zal besproken worden. 
Tegen wanneer kunnen we dit uitgewerkte actieplan 
verwachten?

— De staatssecretaris werkt aan een wettelijk kader 
betreffende het wettelijk depot van elektronische pu-
blicaties. Tegen wanneer wil de Staatssecretaris mee 
rond zijn?

— Vo or  wa t  d e  o phe f f i ng  van  d e  POD 
Wetenschapsbeleid betreft, is in de beleidsnota bepaald 
dat deze wordt gehergroepeerd in de verschillende (nog 
op te richten) clusters. Kan de Staatssecretaris in dit 
verband een tijdlijn meedelen?

— Met betrekking tot het Belgisch ruimtevaartbeleid: 
in de loop van november 2016 wordt een voorstel voor 
Belgische deelname aan door de ESA voorgedragen 
ruimtevaartprogramma’s en het Belgische ruimtevaart-
budget voor de periode 2017-2021 ter beslissing voorge-
legd aan de Ministerraad. Is dit voorstel voorgelegd aan 
de Ministerraad? Wat zijn de belangrijkste voorstellen?

— Het Interfederaal Ruimtevaartagentschap wordt 
aangepast aan de constitutionele realiteit: onderzoek, 
ontwikkeling en innovatie zijn bevoegdheden van de 
deelgebieden en ook zij zullen mee het federale beleid 
inzake wetenschapsbeleid mee bepalen. De lasten 
worden gedeeld en meer verzelfstandiging betekent 
meer autonomie.

— De onderzoeksprogramma’s worden geherori-
enteerd in overeenkomst met de globale beleidsvisie 
van de Staatssecretaris. Heeft dit fi nanciële gevolgen? 
Indien ja, waar situeren deze zich dan?

— Kan de staatssecretaris inhoudelijk meer uitleg 
geven omtrent het Fed-tWIN-initiatief of komt dit nog 
uitgebreid terug in een commissie?

— Voor wat de discussie over het Poolsecretariaat 
betreft, is de Raad van State nu van oordeel dat de 
huidige werking van het Poolsecretariaat de grenzen 
van het wettelijk kader bereikt heeft. Daarom werkt de 
Staatssecretaris momenteel een voorstel uit, gebaseerd 
op de opmerkingen van de Raad van State. Deze aan-
passingen maken het mogelijk dat zij verder kan gaan 
op de ingeslagen weg van efficiënt en transparant be-
stuur. Het uiteindelijke doel blijft de oprichting van een 
IVZW met verschillende partners,– publiek en privaat 
voor het beheer en de uitvoering van het wetenschap-
pelijk onderzoek op de poolbasis. Tegen wanneer ziet 
de staatssecretaris de verwezenlijking van dit voorstel?

— Une proposition de plan d’action sur la gestion de 
collections a été élaborée et sera discutée. Dans quel 
délai peut-on escompter ce plan d’action?

— La secrétaire d’État travaille à un cadre légal 
relatif au dépôt légal des publications électroniques. 
Dans quel délai la secrétaire d’État entend-elle mener 
ce projet à son terme?

— Concernant la suppression du SPP Politique scien-
tifi que, il est prévu dans la note de politique générale 
qu’il sera regroupé dans les différents clusters (qu’il 
faudra encore créer). La secrétaire d’État est-elle en 
mesure de communiquer un calendrier à cet égard?

— Concernant la politique spatiale belge, la note de 
politique générale indique qu’en novembre 2016, une 
proposition de participation belge aux programmes 
spatiaux présentés par l’ESA et le budget spatial belge 
pour la période 2017-2021 sera soumise à l’appréciation 
du Conseil des ministres. Cette proposition a-t-elle été 
soumise au Conseil des ministres? Quelles sont les 
principales propositions?

— L’Agence spatiale interfédérale est adaptée à la 
réalité constitutionnelle: la recherche, le développe-
ment et l’innovation sont des compétences des entités 
fédérées qui participeront également à la défi nition de 
la politique scientifi que fédérale. Les charges seront 
réparties et une autonomisation accrue signifi e plus 
d’autonomie.

— Les Programmes de recherche sont réorientés 
conformément à la vision politique globale de la secré-
taire d’État. Cela a-t-il des conséquences fi nancières? 
Dans l’affirmative, où se situent-elles?

— La secrétaire d’État peut-elle donner plus de 
précisions quant au contenu de l’initiative FED-tWIN 
ou sera-t-elle encore examinée en détail au sein d’une 
commission?

— Concernant la discussion sur le Secrétariat polaire, 
le Conseil d’État est aujourd’hui d’avis que son fonc-
tionnement actuel a atteint les limites du cadre légal. 
C’est pourquoi la secrétaire d’État travaille actuelle-
ment à l’élaboration d’une proposition basée sur les 
remarques émises par le Conseil d’État. Ces adapta-
tions lui permettent de continuer à avancer sur la voie 
de l’administration efficace et transparente. Le but fi nal 
demeure la création d’une association internationale 
sans but lucratif (AISBL) avec divers partenaires publics 
et privés, pour la gestion et l’exécution de la recherche 
scientifi que sur la base polaire. Quand cette proposition 
se concrétisera-t-elle selon la secrétaire d’État?



192109/037DOC 54 

2016 C H A M B R E   4 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    4 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2017

De heer Daniel Senesael (PS) meldt dat hij twee mon-
delinge vragen heeft ingediend waarop hij later terug zal 
komen, maar wil beginnen met de eigenlijke begroting. 
De staatssecretaris zal ongetwijfeld de nota hebben 
gelezen van het Rekenhof dat erop heeft gewezen dat 
de begrotingstabel van het Poolsecretariaat ontbreekt. 
In deze voor het poolstation roerige tijden is dit een smet, 
des te meer daar de staatssecretaris wettelijk verplicht 
is die tabel aan de begroting toe te voegen krachtens 
de wet van 16 maart 1954 betreffende de controle op 
sommige instellingen van openbaar nut. De mogelijkheid 
bestond dat het louter een vergetelheid was, maar het 
Rekenhof heeft de staatssecretaris een week geleden 
al op haar verplichtingen gewezen en de tabel is nog 
steeds niet boven water gekomen.

Waar is de gedetailleerde begroting van het 
Poolsecretariaat? Waarom werd deze tabel niet toege-
voegd aan de begroting?

De heer Senesael komt terug op zijn vragen:

Op 22 november 2016 stelde hij de staatssecreta-
ris vragen over de aanwerving van vijf  deskundigen 
door Belspo in het kader van de organisatie van een 
onderhoudsmissie naar het zuidpoolstation 2016-2017, 
inclusief de evaluatie en de uitwerking van voorstellen 
voor de toekomstige campagnes.

De staatssecretaris antwoordde dat de oproep tot 
kandidaatstelling via een officiële selectie van Selor 
gebeurde en deelde zelfs de referenties mee. Uit een 
eenvoudige controle op de website van Selor blijkt 
echter dat:

— de referenties ANG16078 en ANG16075 betrekking 
hebben op pedagogen voor de Koninklijke School voor 
Onderofficieren

— de referentie ANG16077  betrekking heeft op 
een specialist elektrische veiligheid voor de FOD 
Werkgelegenheid

— de referentie ANG16076 betrekking heeft op een 
architect voor de Regie der gebouwen

— de referentie ANG16074 betrekking heeft op een 
informaticus voor de FOD Financiën.

Het is duidelijk dat geen van die functies aan Belspo 
verbonden is of overeenstemt met de profi elen die voor 
het onderhoud van het poolstation worden gezocht. 
Ofwel heeft de staatssecretaris verkeerde referenties 
meegedeeld, ofwel was er helemaal geen aanwerving 
via Selor.

M. Daniel Senesael (PS) déclare d’avoir déposé deux 
questions orales auxquelles il reviendra par après mais 
dans un premier temps il souhaite s’arrêter au budget 
proprement dit. La secrétaire d’État n’aura certainement 
pas manqué de lire la note de la cour des comptes qui 
constate l’absence d’un tableau détaillant le budget du 
secrétariat polaire. En cette période troublée pour la 
station polaire, cette absence fait tache. D’autant plus 
qu’en vertu de la loi du 16 mars 1954 relative au contrôle 
de certains organismes d’intérêt, la Secrétaire d’État a 
une obligation légale d’annexer ce tableau au budget. 
On aurait pu penser qu’il s’agissait d’un simple oubli 
mais la cour des comptes vous a rappelé à vos obliga-
tions il y a plus d’une semaine. Et depuis, ce tableau 
reste introuvable.

Où est le budget détaillé du secrétariat polaire? 
Pourquoi ce tableau n’a-t-il pas été annexé au budget?

Monsieur Senesael en vient maintenant à ses 
questions:

Le 22 novembre dernier, il interrogeait la secrétaire 
d’État sur le processus de recrutement de cinq experts 
par Belspo dans le cadre de “l’organisation d’une mis-
sion de maintenance de la station polaire Antarctique 
2016-2017, y compris l’évaluation et le développement 
des propositions pour les futures campagnes”.

Ce jour-là, la secrétaire d’État répondait que l’appel 
à candidature a été réalisé via une sélection officielle du 
Selor dont vous précisiez même les références. Après 
une simple vérifi cation sur le site du Selor, il apparaît 
pourtant que:

— la référence ANG16078 et ANG16075 concernent 
des pédagogues pour l’école royale des sous-officiers;

— la référence ANG16077 concerne un spécialiste 
de la sécurité électrique pour le SPF Emploi;

— la référence ANG16076 concerne un architecte 
pour la régie des bâtiments;

— la référence ANG16074 concerne un informaticien 
pour le SPF Finance.

Il apparait clairement qu’aucune de ces fonctions 
n’est rattachée à Belspo et ne correspond aux profi ls 
recherchés pour la maintenance de la station polaire. 
Soit la secrétaire d’État a donné de mauvaises réfé-
rences, soit il n’y a tout simplement pas eu de recrute-
ment via le SELOR.
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De heer Senesael vindt bij de oproep tot kandidaat-
stelling op de website van Belspo (https://www.belspo.
be/belspo/organisation/actua_job_nl.stm) evenmin iets 
terug wat overeenkomt met de beschreven functies. 
De website vermeldt nochtans zowel de nieuwe als de 
oudere aankondigingen.

Hoe verliep de benoeming van die experts? Wanneer 
en door wie werd die procedure opgestart?

Wat is de exacte doelstelling van hun contract? Welk 
statuut hebben de vijf betrokkenen? Welke rol vervullen 
ze bij Belspo?

Wat is er met hun contract gebeurd naar aanleiding 
van de beslissing van de Raad van State om de missie 
in Antarctica op te schorten?

Hoeveel kosten deze contracten aan de Staat? 
Bevestigt u het bedrag van 440 000 euro voor een peri-
ode van 14 maanden, zoals door de pers werd onthuld?

De heer Senesael vervolgt met het recente bericht 
dat de directeur van Belspo, de heer René Delcourt, 
de International Polar Foundation per brief van 
1 december 2016 heeft laten weten dat België dit jaar 
geen wetenschappers naar het poolstation Prinses 
Elisabeth zou sturen, een zoveelste onvoorziene 
wending in wat de saga van het poolstation Prinses 
Elisabeth moet worden genoemd. De directeur meldde 
met andere woorden dat het wetenschappelijke seizoen 
2016-2017 van het poolstation gewoon zou worden ge-
annuleerd. Indien dit inderdaad het geval is, dan heeft 
het beleid van de staatssecretaris gefaald. De heer 
Senesael vindt dat de staatssecretaris is tekortgescho-
ten in de essentie van haar bevoegdheden: wetenschap-
pers de mogelijkheid bieden om te werken. Het gaat 
hier om een resultaatsverbintenis en de rest is bijzaak.

De staatssecretaris mag de schuld niet afschuiven op 
een gerechtelijke procedure. Zij is het die een onwettige 
en door de hoven en rechtbanken veroordeelde admi-
nistratieve procedureslag heeft gestart, met de steun 
van de federale regering.

De staatssecretaris speelt in de kaart van mensen die 
haar ervan beschuldigen het federaal wetenschapsbe-
leid te willen ondergraven. De kwaliteit en het volume 
van de wetenschappelijke productie die dit station 
mogelijk heeft gemaakt, maakt die mislukking nog 
erger. Op 8  jaar tijd heeft het poolstation niet minder 
dan 36  wetenschappelijke publicaties opgeleverd in 
uiteenlopende domeinen als de geologie, de glaciologie, 
de biologie of de geneeskunde

Quand à une publication des appels à candidature 
sur le site de Belspo (https://www.belspo.be/belspo/
organisation/actua_job_fr.stm), à nouveau M. Senesael 
n’a rien trouvé qui puisse correspondre aux fonctions 
décrites. Or, ce site reprend aussi bien les nouvelles 
que les anciennes annonces.

Quel fut le processus de nomination de ces experts? 
Quand et par qui a-t-il été entamé?

Quel est l’objet exact de leur contrat? Quel est le 
statut de cinq personnes concernées? Quel est leur 
rôle exact au sein de Belspo?

Qu’est-il advenu de leur contrat suite à la décision du 
Conseil d’État de suspendre la mission en antarctique?

Quel est le coût pour l ’État de ces contrats? 
Confirmez-vous le montant de 440 000€ pour une 
période de 14 mois révélé par la presse?

M. Seneseal continue comme suit: enième rebon-
dissement dans ce qu’il y a lieu de qualifi er de saga 
de la Station polaire princesse Elisabeth, on apprenait 
récemment que par courrier daté du 1er décembre, 
René Delcourt, le directeur de Belspo, avait fait savoir 
à la Fondation polaire internationale que la Belgique 
n’enverrait aucun scientifi que cette année dans la sta-
tion polaire princesse Elisabeth. En d’autres termes, il 
signifi ait par la présente que la saison scientifi que 2016-
2017 de la station polaire serait purement et simplement 
annulée. Cette réalité, si elle se confi rme, constitue un 
très grave échec de la politique de la secrétaire d’État. 
M. Senesael estime que la secrétaire d’État a failli dans 
ce qui constitue l ’essence même de son ministère: 
permettre aux scientifi ques de travailler. Il s’agit d’une 
obligation de résultat à cet égard et tout le reste est 
accessoire.

La secrétaire d’État ne peut pas se cacher derrière 
une quelconque procédure judiciaire pour se disculper. 
C’est elle, avec le soutien du gouvernement fédéral, qui 
s’est enfoncée dans des procédures administratives 
illégales et condamnées par les cours et tribunaux.

La secrétaire d’État donne de l’eau au moulin à ceux 
qui l’accusent de vouloir tuer la politique scientifi que 
fédérale. Cet échec est d’autant plus grave lorsque l’on 
connaît la qualité et le volume de production scienti-
fi que qui a été rendue possible grâce à cette base. En 
8 années de fonctionnement, la station polaire a permis 
pas moins de 36 publications scientifi ques dans des 
domaines aussi variés que la géologie, la glaciologie, 
la biologie ou la médecine par exemple.
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Het toekennen of intrekken van een wetenschap-
pelijke opdracht aan de Prinses Elisabethbasis res-
sorteert evenwel niet onder de bevoegdheid van 
de staatssecretaris, noch onder die van Belspo; al-
leen het Poolsecretariaat is daartoe bevoegd. Dat 
Poolsecretariaat is daartoe momenteel echter niet 
bij machte, aangezien de staatssecretaris tot dusver 
heeft verzuimd de leden van de Beleidsraad van dat 
Secretariaat te benoemen.

Kan de staatssecretaris bevestigen dat er dit jaar 
geen wetenschappelijke opdrachten op Antarctica 
zullen worden uitgevoerd? Hoe verklaart ze dat falen? 
Wie heeft de bevoegdheid om een wetenschappelijke 
missie in het poolstation Prinses Elisabeth in te trekken? 
Wanneer zullen de leden van de Beleidsraad van het 
Poolsecretariaat effectief worden benoemd? Die benoe-
ming had toevallig uiterlijk vandaag moeten gebeuren.

Mevrouw Karine Lalieux (PS) gaat vervolgens nader 
in op het ruimtevaartagentschap. Te vrezen valt dat de 
staatssecretaris de bestaande Belgische investeringen 
op de helling wil zetten door de communautarisering 
van het debat op de spits te drijven. Historisch heeft 
Wallonië op het vlak van ruimtevaart altijd veel hoger 
gescoord dan Vlaanderen en is de capaciteit van dat 
landsdeel nog altijd beter afgesteld op de offerteaan-
vragen van het Europees Ruimteagentschap (ESA). 
Dat heeft de socialistische ministers die elkaar aan 
de top van het federale Wetenschapsbeleid hebben 
opgevolgd, niet belet de Waalse ondernemingen ertoe 
aan te moedigen samen te werken met Vlaanderen en 
erop toe te zien dat de Belgische industriële capaciteit 
inzake ruimtevaart volledig wordt benut. Te allen tijde 
werd ernaar gestreefd dat alle gewesten baat hebben 
bij de ruimtevaartinvesteringen.

Mevrouw Lalieux citeert uit de beleidsnota dat “de 
betrokkenheid van de gewesten (...) moet bijdragen 
tot een betere coördinatie van het ruimtevaartbeleid 
in België en zorgen voor een billijke spreiding van de 
return-on-investment over de verschillende deelstaten” 
(DOC 54 2111/004, blz. 29). Als de regering in de toe-
komst tot de “ideale” verdeelsleutel wil komen (56 voor 
Vlaanderen, 10  voor Brussel en 34  voor Wallonië), 
dan is er slechts één oplossing, namelijk de globale 
investeringen terugschroeven en ervoor zorgen dat de 
balans gunstig blijft voor Wallonië. Aangezien de indus-
triële ruimtevaartcapaciteit van Vlaanderen al ten volle 
wordt benut, is er geen andere oplossing dan de taart 
te verkleinen en op die manier de gewenste proporties 
te creëren.

Als de globale investeringen van ons land worden 
teruggeschroefd, zal de positie van België binnen de 

Cependant, il apparaît que la compétence de dési-
gner ou d’annuler une mission scientifi que à la Station 
polaire princesse Elisabeth n’est, ni du ressort de la 
secrétaire d’État ni de celui de Belspo mais bien de 
la compétence exclusive du Secrétariat polaire. Or, 
le Secrétariat polaire n’est, à l’heure actuelle, pas en 
mesure de procéder à une telle désignation étant donné 
que la nomination de son Conseil stratégique, censée 
être effectuée par les soins de la secrétaire d’État n’a 
toujours pas été opérée.

La secrétaire d’État, confi rme-t-elle que cette année 
il n’y aura pas de mission scientifi que en antarctique? 
Comment explique-t-elle cet échec? Qui a compétence 
pour annuler la mission scientifi que à la Station polaire 
princesse Elisabeth? Quand est-ce que la nomination 
des membres du Conseil stratégique du Secrétariat 
polaire, dont la date butoir est justement aujourd’hui, 
sera effective?

Mme  Karine Lalieux (PS) intervient ensuite plus 
spécifi quement sur l’agence spatiale. Il y a tout lieu 
de craindre que la Secrétaire d’État veuille remettre 
en cause les investissements belges actuels en com-
munautarisant à outrance le débat. Historiquement, 
la Wallonie a toujours été plus à la pointe dans le 
spatiale que la Flandre et encore aujourd’hui est plus 
à même de répondre aux appels d’offre de l’Agence 
Spatiale Européenne (ESA). Ce qui n’a pas empêché 
les ministres socialistes qui se sont succédé à la tête 
de la Politique scientifi que fédérale d’encourager les 
entreprises wallonnes à s’entendre avec la Flandre et 
de veiller à ce que toute la capacité industrielle belge 
soit utilisée au niveau spatial. La volonté constante 
était que toutes les régions gagnaient au niveau des 
investissements spatiaux.

Si demain le gouvernement veut atteindre l’objectif 
et Mme Lalieux cite un extrait de la NPG “L’agence doit 
assurer une répartition équitable du rendement des in-
vestissements entre les différentes entités fédérées” de 
la clef de répartition “idéale” (56 pour la Flandre/10 pour 
Bruxelles/34 pour la Wallonie), il n’y a qu’une seule solu-
tion: réduire les investissements globaux pour affecter 
ceux favorables à la Wallonie. La capacité industrielle 
spatiale fl amande étant déjà utilisée à son plein poten-
tiel, il n’y a pas d’autre solution que de réduire la taille 
du gâteau pour atteindre les proportions voulues.

Baisser les investissements globaux belges affaiblira 
la position belge au sein de l’ESA (5ième investisseur) et 
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ESA verzwakken (België is de vijfde investeerder) en zal 
ons land minder kunnen wegen op de ESA-programma’s 
die alle Belgische ondernemingen ten goede komen.

De Waalse – en trouwens ook de Vlaamse – indus-
triëlen geven aan dat de staatssecretaris nu al een 
verdeelsleutel zou hebben voorgesteld die allesbehalve 
gunstig is voor Wallonië; als dat doorgaat, zou de in-
dustriële capaciteit van Wallonië worden onderbenut. 
De spreekster wil dan ook weten of de staatssecretaris 
een verdeelsleutel heeft voorgesteld aan de Waalse 
industriëlen. Kan zij bevestigen dat de gebruikelijke 
verdeelsleutel zal worden gehandhaafd?

Dat communautaire beleid gaat volledig voorbij aan 
de economische realiteit: 1 geïnvesteerde euro brengt 
heel België 3 tot 5 euro op. Het algemeen belang ver-
eist dat de volledige industriële capaciteit van ons land 
wordt benut en dat men maximaal inzet op de bijzonder 
lonende investeringen.

Mevrouw Lalieux beklemtoont dat België dankzij zijn 
soepele structuur op het vlak van de ruimtevaart de 
beste return-on-investment heeft, maar dat de staats-
secretaris een en ander op de helling dreigt te zetten.

Op te merken valt dat de staatssecretaris beweert 
dat het ruimteagentschap tegemoet moet komen aan 
andere programma’s dan die van de ESA, maar dat 
ze tegelijk de begrotingslijn 60  22  54.41.61  voor de 
“Belgische deelname aan de bilaterale of multilaterale 
ruimtevaartprojecten (buiten ESA)” met 40  % terug-
schroeft. De spreekster stelt vast dat het budget met 
2 miljoen euro wordt verminderd. Zij vraagt zich af of 
dat wel de juiste manier is om de participatie aan de 
ruimtevaartprojecten uit te bouwen.

Het voorontwerp van wet inzake het ruimtevaarta-
gentschap werd op 25 november 2016 in eerste lezing 
aangenomen op de Ministerraad. De krant La Libre 
van die dag maakt gewag van een negatief advies van 
de Inspectie van Financiën en geeft aan dat “L’IF ré-
clamait entre autre un business plan et la preuve que 
la création de cette agence spatiale apportera un réel 
avantage à l’industrie belge et permettra un retour sur 
investissement”. Wat heeft de staatssecretaris op dat 
negatief advies te antwoorden? Van bij het begin van 
deze regeerperiode heeft de PS-fractie dezelfde vrees 
gekoesterd, namelijk dat dat ruimtevaartagentschap 
een nutteloze en dure labyrintische constructie zal zijn. 

Het ware dus nuttig dat de staatssecretaris meer 
informatie verschaft over de werkingskosten van dat 
agentschap en over het aantal werknemers die er aan 

la capacité de la Belgique à infl uer sur les programmes 
de l’ESA favorables à toutes les entreprises belges.

Selon les industriels wallons – ainsi que les fl amands 
d’ailleurs- , il semble que la secrétaire d’État a d’ores et 
déjà proposé une clef de répartition totalement défavo-
rable à la Wallonie: si elle est suivie, sa capacité indus-
trielle serait alors sous-employée. D’où la question: la 
secrétaire d’État a-t-elle proposé une clef de répartition 
aux industriels wallons? Peut-elle confi rmer le maintien 
de la clef de répartition traditionnelle?

Cette politique communautaire néglige toute réa-
lité économique: 1  euros investit rapporte entre 3  et 
5 euros à toute la Belgique. L’intérêt général impose 
d’utiliser toute la capacité industrielle belge possible 
et d’augmenter tant que possible des investissements 
extrêmement rémunérateurs.

Mme Lalieux souligne que, dans le domaine spatiale, 
la Belgique a le meilleure retour sur investissements par 
ce qu’elle a une structure souple qui sera mis à mal par 
la secrétaire d’État.

A noter que la secrétaire d’État prétend que son 
agence spatiale doit répondre à des programmes autres 
que ceux de l’ESA mais qu’en même temps, elle dimi-
nue de 40 % la ligne budgétaire 60 22 54.41.61 pour la 
“Participation belge aux projets spatiaux bilatéraux ou 
multilatéraux (hors ESA)”. Mais Mme Lalieux constate 
que le budget est baissé de 2 millions d’euros. Est-ce 
cela le renforcement de la participation aux projets 
spatiaux?

L’avant-projet de loi sur l’agence spatiale a été ap-
prouvé par le Conseil des ministres en première lecture 
le 25 novembre dernier. Comme le rapportait le journal 
‘La Libre’ du même jour, ce projet a fait l’objet d’un avis 
négatif de la part de l’inspection des fi nances. L’article 
rapporte que “L’IF réclamait entre autre un business 
plan et la preuve que la création de cette agence spa-
tiale apportera un réel avantage à l’industrie belge et 
permettra un retour sur investissement”. Quelle réponse 
la secrétaire d’État peut-elle fournir à cet avis négatif? 
Depuis le début de cette législature, le Groupe PS a 
exprimé la même crainte: cette agence spatiale sera 
une usine à gaz inutile et coûteuse.

Il serait donc utile que la secrétaire d’État précise 
le coût de fonctionnement de l ’agence spatiale, le 
nombre de travailleurs qu’elle emploiera, sachant 
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de slag zullen gaan, rekening houdend met het feit dat 
die taak momenteel wordt uitgevoerd door minder dan 
twintig medewerkers van Belspo.

Samen met alle Vlaamse, Waalse en Brusselse 
industriëlen verzet de PS-fractie zich tegen de reorga-
nisatie van het ruimtevaartagentschap.

In haar beleidsnota geeft de staatssecretaris aan dat 
zij de Federale Wetenschappelijke Instellingen (FWI’s) 
wil onderbrengen in een “cluster”.

Mevrouw Lalieux stelt vast dat men afstapt van de 
oorspronkelijke bedoeling elke FWI een eigen rechtsper-
soonlijkheid te geven. Nu wil de staatssecretaris twee 
grote publiekrechtelijke vennootschappen oprichten 
(clusters), waarover de FWI’s zullen worden verdeeld. 
In werkelijkheid zullen die clusters precies hetzelfde 
werken als Belspo vandaag: allemaal zullen zij de FWI’s 
ondersteunende diensten bieden. Meteen rijst ook de 
vraag waartoe de afschaffing van Belspo kan dienen, 
behalve dan de voorzitter ervan uit de weg te ruimen.

De beleidsnota biedt weinig duidelijkheid over de 
rol en de werking van die clusters. Men begrijpt dat de 
staatssecretaris de structuur van autonoom overheids-
bedrijf wil opleggen door hen via een beheerscontract 
te binden. Op basis van welke criteria zullen de FWI’s 
worden verdeeld? Wie zal in de raden van bestuur zit-
ten? Wie zal de clusters beheren? Waarom twee clusters 
en niet één? Wat zal er met het Afrikamuseum gebeu-
ren? Op basis van welke elementen kan thans worden 
gesteld dat de FWI’s al niet over een wetenschappelijke 
autonomie beschikken?

In mei 2016  verklaarde de staatssecretaris dat de 
raden van bestuur zouden worden opengesteld voor 
de gewesten. In de beleidsnota van de staatssecreta-
ris is van die bedoeling niets terug te vinden. Is zij van 
mening veranderd?

Het hoofdstuk over het collectiebeheer is al even ver-
ontrustend. De staatssecretaris zet in op een “ontzame-
lingsbeleid”, teneinde te bepalen wat de “belangrijkste 
werken in het federaal erfgoed” zijn, in overleg “met de 
gemeenschappen”.  Kennelijk wenst de staatssecreta-
ris dus dat de gemeenschappen meewerken aan het 
beheer van de federale collecties... De staatssecretaris 
moet haar bedoelingen duidelijker kenbaar maken: wat 
wordt bedoeld met “ontzameling”? Waarom zouden de 
gemeenschappen aan dat proces deelnemen tenzij om 
de “minder belangrijke” kunstwerken te verwerven? In 
haar beleidsnota verwijst de staatssecretaris naar het 
in kaart brengen van het federaal erfgoed. Mevrouw 

qu’actuellement cette mission est remplie par une petite 
vingtaine de personne au sein de Belspo.

Avec l’ensemble des industriels wallons et bruxellois 
et fl amands, le Groupe PS s’oppose à la réorganisation 
de l’Agence spatiale.

Concernant les établissements scientifi ques fédéraux 
(ESF), la NPG prévoit de les “clusteriser”.

Mme Lalieux constate la fi n de la volonté initiale de 
donner à chaque ESF une personnalité juridique propre. 
Désormais, la secrétaire d’État souhaite créer deux 
grandes sociétés de droit public (clusters) où se réparti-
ront les ESF. En réalité, ces clusters agiront exactement 
comme Belspo aujourd’hui: elles offriront chacune un 
service d’appui aux ESF. Du coup on se demande à 
quoi peut bien servir la suppression de Belspo, si ce 
n’est à en écarter son président?

La NPG est peu claire sur le rôle et le fonctionnement 
de ces clusters. On comprend que la secrétaire d’État 
veut imposer le modèle des entreprises publiques 
autonomes en les liant par un contrat de gestion. Sur 
base de quels critères seront réparties les ESF? Qui 
composera les conseils d’administration? Qui gèrera 
les clusters? Pourquoi deux clusters et pas un seul? Où 
ira le musée de Tervuren? Quels éléments permettent 
d’affirmer qu’actuellement les ESF ne disposent pas 
déjà d’une autonomie scientifi que?

En mai dernier, la secrétaire d’État affirmait que les 
conseils d’administrations seraient ouverts aux Régions. 
On ne retrouve pas cette volonté dans la NPG de la 
secrétaire d’État. A-t-elle changé d’avis?

Le passage sur la gestion des collections est tout 
aussi inquiétant. Elle y explique sa volonté de “décol-
lection” qui doit permettre de déterminer les œuvres “les 
plus importantes” du patrimoine fédéral en concertation 
avec les “Communautés”. Il semble donc que la secré-
taire d’État souhaite que les communautés participent 
à la gestion des collections fédérales… Il est important 
que la secrétaire d’État explique plus clairement ses 
intentions: que signifi e le mot décollection? Pourquoi les 
Communautés participeront à ce processus si ce n’est 
pour acquérir les œuvres “les moins importantes”? Dans 
sa NPG, la secrétaire d‘État mentionne la cartographie 
du patrimoine fédéral. Mme Lalieux déclare de vouloir 
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Lalieux wil daarover meer informatie. In welke context 
zal dat gebeuren? Zullen de gewesten bij dat project 
worden betrokken?

Voorts bevestigt de staatssecretaris opnieuw dat zij 
de federale musea wil doen restaureren voor een be-
drag van 145 miljoen euro. In mei 2016 bevestigde zij 
dat dit bedrag ten laste zou vallen van de toekomstige 
bijakten voor Beliris. Daarover bestaat echter geen 
enkel akkoord met het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
(wat werd bevestigd door minister Reynders, belast met 
Beliris). In haar beleidsnota vermeldt de staatssecretaris 
Beliris evenwel niet langer. Is zij van mening veranderd? 
Hoe denkt zij die werkzaamheden te doen fi nancieren? 
Wat is de planning van de werkzaamheden? Wanneer 
zal het Museum voor Moderne Kunst uit de federale 
musea stappen?

Aangaande de culturele goederen die tijdens de 
Tweede Wereldoorlog zijn verdwenen, herinnert me-
vrouw Lalieux eraan dat de door de staatssecretaris 
beloofde werkgroep nog altijd niet van start is gegaan. 
Vanwaar die vertraging?

Belspo

Wat van Belspo overblijft, zal worden opgenomen bij 
de FOD Economie. Uit talrijke bronnen komt het ons ter 
ore dat het klimaat bij de administratie verziekt is. De 
mensen die er werken, verkeren in volstrekte onzeker-
heid aangaande hun lot. Sommigen zullen worden on-
dergebracht bij de FWI’s, anderen bij de FOD Economie 
en nog anderen bij het Ruimtevaartagentschap. De 
vrees te worden opgenomen in een departement waar 
men niet zelf voor kiest, zorgt voor veel spanningen 
tussen de ambtenaren.

Voor de zoveelste keer: het is een complete miskleun 
de wetenschappelijke knowhow en competenties waar-
over Belspo vandaag beschikt, te versnipperen. Dat 
duizenden mensen een petitie hebben ondertekend te-
gen de door de staatssecretaris overwogen hervorming 
van Belspo, zegt in dat opzicht alles. Door de departe-
menten uit elkaar te halen, haalt de staatssecretaris de 
efficiëntie van het Belgisch wetenschappelijk beleid en 
de internationale representativiteit ervan onderuit. De 
oprichting van “clusters” bewijst uit het ongerijmde dat 
om tot schaalvoordelen te komen de steundiensten in 
één instelling moeten gecentraliseerd. Al even absurd is 
het dat het departement dat de Belgische wetenschap-
pelijke wereld een vaste plaats moet doen krijgen in de 
overeenkomsten inzake internationale onderzoeken, 
voortaan los zal staan van de federale wetenschap-
pelijke instellingen.

en savoir plus. Quel est le contexte? Les régions, sont-
elles impliquées à ce projet?

Par ailleurs, la secrétaire réaffirme sa volonté de 
restaurer les musées fédéraux pour un coût de 145 mil-
lions d’euros. En mai dernier toujours, elle affirmait 
que ce montant serait à charge des futurs avenants 
Beliris. Une volonté qui n’est appuyée par aucun accord 
avec la région bruxelloise (ce qu’a confi rmé le ministre 
Reynders, en charge de Beliris). Toutefois, dans sa 
NPG, la secrétaire d’État ne mentionne plus Beliris. 
A-t-elle changé d’avis? Comment compte-elle faire 
fi nancer ces travaux? Quel est le planning des travaux? 
Quand est-ce que le Musée d’Art Moderne sortira des 
musées fédéraux?

Pour ce qui concerne les biens culturels disparus pen-
dant la Seconde Guerre mondiale, Mme Lalieux rappelle 
que le groupe de travail, promis par la secrétaire d’État, 
n’a toujours pas été relancé. D’où vient ce retard?

Belspo

Le reliquat de Belspo va être intégré au SPF éco-
nomie. Il nous revient de nombreuses sources que 
l’ambiance au sein de l’administration est délétère. Les 
travailleurs sont dans l’incertitude totale quant à leur 
sort. Certains seront répartis dans les ESF, d’autres 
rejoindront le SPF économie, d’autres l’agence spa-
tiale. La crainte d’être renvoyé dans un département 
non choisi aurait installé une véritable tension entre 
fonctionnaires.

On l’a dit et redit, l’éclatement de l’expertise et des 
compétences scientifi ques réunies encore aujourd’hui 
au sein de Belspo est une totale aberration. La preuve 
est là: des milliers de personnes ont cosignés une 
pétition contre la réforme de Belspo envisagée par 
la secrétaire d’État. En isolant les départements les 
uns des autres, la secrétaire d’État porte directement 
atteinte à l’efficacité de la politique scientifi que belge 
ainsi qu’à se représentativité internationale. La créa-
tion de “clusters” d’appui démontre par l’absurde la 
nécessité de centraliser, pour réaliser des économies 
d’échelles, au sein d’une institution les services d’appui. 
Il est tout aussi absurde que le département chargé 
d’ancrer le monde scientifi que belge dans des accords 
de recherche internationale soit désormais isolé des 
établissements scientifi ques fédéraux.
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De wijze waarop de heer Mettens de deur is ge-
wezen, alsook de methodes voor het beheer van 
de poolbasis en de oprichting van het interfederaal 
Ruimtevaartagentschap hebben de indruk gewekt dat 
het ging om afrekeningen, met Far West-achtige werk-
wijzen. Het onwaarschijnlijke aantal beslissingen van 
de staatssecretaris die door de rechtbanken werden 
geannuleerd, bevestigt dat deze regering, met haar 
N-VA-ministers, een groot probleem heeft met het be-
grip “rechtsstaat”. De agenda van de staatssecretaris is 
duidelijk: de complete ontmanteling van het federaal we-
tenschappelijk beleid. Mevrouw Lalieux herinnert in dat 
verband aan de conclusie in de nota die daarover door 
de voltallige regering van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest is ingediend in het Overlegcomité: “Pour tou-
tes ces raisons, nous demandons au gouvernement 
fédéral d’abandonner ces projets de suppression du 
SPP Politique Scientifi que et la création d’une Agence 
spatiale interfédérale”.

Tot besluit citeert mevrouw Lalieux de woorden van 
mevrouw Laruelle, gewezen – en opmerkelijk – minis-
ter van wetenschapsbeleid: “Nous sommes dans un 
pays à la structure complexe…il est donc nécessaire 
de décloisonner par tous les moyens. Nous pouvons 
montrer au niveau fédéral, montrer au sein de la politi-
que scientifi que fédérale que toutes les synergies sont 
valorisées”. Mevrouw Lalieux besluit dat elke energie 
vandaag in de kiem wordt gesmoord door deze regering, 
wat onaanvaardbaar is. Zij roept de meerderheidspar-
tijen ertoe op wakker te worden, zodat de plannen van 
de staatssecretaris niet zouden worden goedgekeurd.

De heer Vincent Van Peteghem (CD&V) stelt vast 
dat het regeerakkoord voorziet in een ambitieuze 
hervorming van het federale wetenschapsbeleid. De 
staatssecretaris heeft de belangrijke en noodzakelijke 
taak om de hervorming te begeleiden. De CD&V-fractie 
steunt haar daar ten volle in. Het werk vordert echter 
traag. Maar de instellingen en onderzoekers wachten 
in spanning op concrete beslissingen. De instellingen 
willen toekomstvisie en stabiliteit. Velen zijn ongerust 
en willen vooruit. Er is nood aan de langverwachte en 
stimulerende hervorming.

2016 werd voorgesteld als het jaar waarin de grote 
hervormingen m.b.t. POD wetenschapsbeleid en de 
FWI’s zou worden doorgevoerd. In de beleidsnota 
2017 worden ‘midden 2017’ naar voor geschoven. Er is 
volgens de spreker veel te weinig resultaat voor twee 
jaar beleid.

De staatssecretaris schuift terecht de verzelfstandi-
ging van de instellingen naar voren. Er is echter geen 
ruimte voor eenheidsworst. Elke instelling heeft een heel 
specifi eke missie. Dit vraagt om een hervorming op maat 

L’éviction de Monsieur Mettens et les méthodes 
employées dans la gestion de la station polaire, ainsi 
que l’instauration de l’Agence spatiale interfédérale, 
ont donné une impression de règlement de compte 
avec des méthodes digne du Far West. Le nombre 
invraisemblables de décisions prises par la secrétaire 
d’État qui ont été cassées par les juridictions confi rment 
que ce gouvernement, à travers ses ministres NVA, a 
un gros souci avec la notion d’État de droit. L’agenda 
de la Secrétaire d’État est clair: le démantèlement total 
de la politique scientifi que fédéral. Mme Lalieux rappelle 
dans ce cadre la conclusion de la note, déposée par 
l’ensemble du gouvernement de la Région de Bruxelles-
Capitale au sein de du Comité de Concertation à ce 
sujet: “Pour toutes ces raisons, nous demandons au 
gouvernement fédéral d’abandonner ces projets de 
suppression du SPP Politique Scientifi que et la création 
d’une Agence spatiale interfédérale.”  

Pour conclure, Mme  Lalieux cite les paroles de 
Mme  Laruelle, ancienne ministre remarquable de la 
politique de recherche scientifi que: “Nous sommes dans 
un pays à la structure complexe…il est donc nécessaire 
de décloisonner par tous les moyens. Nous pouvons 
montrer au niveau fédéral, montrer au sein de la poli-
tique scientifi que fédérale que toutes les synergies sont 
valorisées.” Mme Lalieux conclut que toutes les énergies 
sont aujourd’hui mis à plat par ce gouvernement, ce 
qui est inacceptable. Elle fait un appel aux partis de la 
majorité à un sursaut que les projets de la secrétaire 
d’État ne soient pas validés.

M.  Vincent Van Peteghem (CD&V) constate que 
l’accord de gouvernement prévoit une réforme ambi-
tieuse de la politique scientifi que fédérale. La secrétaire 
d’État est chargée de la tâche importante et nécessaire 
d’accompagner la réforme. Le groupe CD&V la soutient 
pleinement en la matière. Le travail progresse toute-
fois lentement. Or les établissement et les chercheurs 
attendent anxieusement des décisions concrètes. Les 
établissements veulent une vision d’avenir et la stabilité. 
Nombreux sont inquiets et veulent avancer. La réforme 
longtemps attendue et stimulante est nécessaire.

L’année 2016  a été présentée comme l’année au 
cours de laquelle les grandes réformes concernant le 
SPP Politique scientifi que et les ESF seraient réalisées. 
Dans la note de politique générale, la ‘mi-2017’ est 
avancée. L’intervenant estime que les résultats sont 
beaucoup trop maigres pour deux années de politique.

La secrétaire d’État met en avant à juste titre l’auto-
nomisation des établissements. Il n’y a toutefois pas 
de place pour l’uniformité. Chaque établissement a une 
mission très spécifi que, ce qui appelle une réforme sur 
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van de individuele instellingen. Er zijn heel wat mogelijk-
heden om de efficiëntie te vergroten. Er blijft nood aan 
gedeelde diensten en samenwerking over de grenzen 
van de instellingen heen. Maar het heeft weinig zin om 
Belspo af te schaffen en te vervangen door twee of drie 
belspo’s. Dan is er van verzelfstandiging geen sprake.

De CD&V-fractie ondersteunt de hervorming van het 
Wetenschapsbeleid en vraagt dat de staatssecretaris 
de hervorming een versnelling hoger schakelt. Hoeveel 
clusters zullen er gevormd worden? Hoeveel publiek-
rechtelijke entiteiten zal u vormen? Welke instellingen 
zullen samengevoegd worden per entiteit?

De POD Wetenschapsbeleid zou verdwijnen. Een 
deel van het personeel van de centrale administratie 
zou gaan werken in de verschillende de Federale 
Wetenschappelijke Instellingen, een ander deel zou in 
de FOD Economie ingekanteld worden. Intussen zijn we 
twee jaar verder en blijft de onduidelijkheid. Op welke 
basis zullen medewerkers toegewezen worden aan de 
FWI. Op basis van welke criteria zal dit gebeuren? Zullen 
de behoeften van de instelling daarbij voorop staan?

Collectiebeheer

De beleidsnota besteedt terecht aandacht aan het 
collectiebeheer. In sommige instellingen, een minder-
heid, zijn er op dit vlak tekortkomingen.

De beleidsnota focust echter enkel op het verzamel- 
en ontzamelingsbeleid, terwijl collectiebeheer veel 
ruimer is dan verzamelen en ontzamelen. Zo besteedt 
de beleidsnota besteedt nauwelijks aandacht aan con-
servatie, depot of restauratie.

Voor het bewaren van dit erfgoed zijn strenge kli-
matologische en gebouw technische vereisten. Zijn er 
mogelijkheden om het bewaren van collecties meer 
gemeenschappelijk te organiseren? Kunnen hier schaal-
voordelen worden gecreëerd?

Een ontzamelingsbeleid om louter budgettaire 
redenen is uit den boze. Maar als er sprake is van bij-
voorbeeld tientallen dubbels in een collectie, dient een 
rationele afweging gemaakt te worden van de jaarlijkse 
kostprijs voor het bewaren ervan. Wat is de (ruwe) ra-
ming van waarde in miljard euro van de collecties van 
de verschillende instellingen?

mesure pour chaque établissement. Les possibilités 
d’accroître l’efficacité sont nombreuses. Des services 
partagés et une collaboration par –delà les limites 
territoriales des établissements restent nécessaires. 
Il est toutefois absurde de supprimer Belspo et de le 
remplacer par deux ou trois Belspo. Dans ce cas, il n’est 
pas question d’autonomisation.

Le groupe CD&V soutient la réforme de la Politique 
scientifi que et demande que la secrétaire d’État la fasse 
passer à la vitesse supérieure. Combien de clusters 
seront-ils formés? Combien d’entités de droit public 
seront-elles créées par la secrétaire d’État? Quels 
établissements seront fusionnés par entité?

Le SPP Politique scientifi que devait disparaître. Une 
partie du personnel de l’administration centrale allait 
travailler dans les différents établissements scientifi ques 
fédéraux, une autre partie allait être reprise dans le 
SPF Économie. Entre-temps, deux années ont passé 
et le fl ou reste entier. Sur quelle base les collaborateurs 
seront-ils attribués à l’ESF? Sur la base de quels critères 
les besoins de l’établissement seront-ils prépondérants 
à cet égard?

Gestion des collections

La note de politique s’intéresse, à juste titre, à la 
gestion des collections. Dans certaines institutions, 
minoritaires, des lacunes ont été observées dans ce 
domaine.

La note de politique ne se concentre toutefois que sur 
la politique d’acquisition et de décollection alors que la 
gestion des collections va bien au-delà de ces activités. 
Par exemple, la note de politique ne s’intéresse presque 
pas à la conservation, au dépôt ou à la restauration.

Or, le respect de conditions techniques strictes en 
matière de climat et de bâtiments est nécessaire pour la 
conservation de ce patrimoine. Est-il possible d’organi-
ser la conservation des collections d’une manière plus 
commune? Des économies d’échelle peuvent-elles être 
réalisées dans ce domaine?

Il est inadmissible de mener une politique de décol-
lection pour des raisons strictement budgétaires. 
Cependant, s’il y a, par exemple, des dizaines de dou-
blons dans une collection donnée, il convient d’examiner 
rationnellement le coût annuel de leur conservation. A 
quel montant (approximatif) la valeur des collections 
des différentes institutions s’élève-t-elle en milliards 
d’euros?
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Digitalisering

De digitalisering biedt niet alleen het voordeel van 
de gemakkelijke consultatie en bestudering, maar 
bovenal ook van bescherming van lichtgevoelige en 
oude werken. Ambitie is om het digitaliseringsproces 
van de federale collecties te versnellen. U verwijst in de 
beleidsnota 2017 naar het project DIGIT-03.

Wat is de stand van zaken van de digitalisering van 
de collecties van de Koninklijke Bibliotheek van België? 
Hoeveel stukken zullen gedigitaliseerd worden in 2017?

De beleidsnota digitale agenda 2017  ( DOC 
54 2111/003 p.22) voorziet de oprichting van een inter-
departementaal platform voor digitale archivering. Wat 
is de geraamde kostprijs en opleveringstermijn? Zal 
het Rijksarchief (bevoegdheid Wetenschapsbeleid) dit 
platform beheren of een andere dienst?

Middelen

Er zijn aanzienlijke historisch gegroeide verschillen 
in dotaties aan de instellingen. De opdracht en context 
waarbinnen deze werken zijn echter soms ook gewijzigd. 
Beleidsnota 2016 voorzag naast de verzelfstandiging 
van de instelling, een mogelijk herijking van de verdeling 
van de middelen tussen deze instellingen: “verdeling 
van de fi nanciële middelen zou kunnen veranderen 
naargelang de noden”. Wat is stand van zaken?

Een aantal fi nancieringsprogramma’s voor onderzoek 
worden hervormd (o.a. zgn. BRAIN). Er blijft een nood 
aan een fi nancieringsmechanisme voor onderzoek bij 
de federale overheid buiten de wetenschappelijke instel-
lingen. Zal de staatssecretaris bewaken dat dergelijke 
innovatie mogelijk blijft?

Gebouwen

Niet het omhulsel maar de collectie is het belang-
rijkste. Maar als het letterlijk binnen regent, dan schiet 
de federale overheid meer dan tekort in haar taak 
van goede huisvader. De gebouweninfrastructuur van 
diverse federale wetenschappelijke instellingen is in 
lamentabele toestand. Herstellings- en instandhou-
dingswerken dringen zich op.

De Masterplannen zouden nog niet klaar zijn. Volgens 
de beleidsnota 2017 zou er deze legislatuur zelfs niet 
meer gestart worden met de boordnodige renovatie van 

Numérisation

Outre qu’elle permet de consulter et d’étudier aisé-
ment ses objets, la numérisation permet surtout de pro-
téger les œuvres sensibles et anciennes. L’ambition est 
d’accélérer la numérisation des collections fédérales. 
Dans la note de politique 2017, vous évoquez le projet 
DIGIT-03.

Où en est-on en ce qui concerne la numérisation 
des collections de la Bibliothèque royale de Belgique? 
Combien d’œuvres seront-elles numérisées en 2017?

La note de politique “Agenda numérique 2017” (DOC 
54 2111/003, p. 22) prévoit la création d’une plateforme 
interdépartementale d’archivage numérique. Quel en 
est le coût estimé? Et le délai de livraison. Cette plate-
forme sera-t-elle gérée par les Archives du Royaume 
(compétence de la politique scientifi que) ou par un 
autre service?

Moyens

Des différences considérables se sont constituées 
au fi l du temps en ce qui concerne les dotations accor-
dées aux institutions. Cependant, leurs missions et le 
contexte dans lequel elles travaillent peuvent aussi avoir 
changé. La note de politique 2016 prévoyait, outre l’auto-
nomisation de l’institution, une éventuelle réorganisation 
de la répartition des moyens entres les institutions: “la 
répartition des moyens fi nanciers peut varier en fonction 
des besoins”. Où en est-on dans ce domaine?

Un certain nombre de programmes de fi nancement 
de la recherche sont réformés (c’est notamment le cas 
du programme BRAIN). Il reste nécessaire de dévelop-
per un mécanisme de fi nancement au niveau fédéral 
pour la recherche effectuée en dehors des institutions 
scientifi ques. La secrétaire d’État veillera-t-elle à ce que 
de telles innovations restent possibles?

Bâtiments

Ce n’est pas le contenant mais la collection qui 
compte. Mais s’il pleut à l’intérieur du bâtiment, c’est que 
l’autorité fédérale manque gravement à ses obligations 
de bon père de famille. Plusieurs bâtiments abritant des 
institutions scientifi ques fédérales sont en piteux état et 
requièrent des travaux de réparation et de conservation.

Les plans directeurs ne seraient pas encore prêts. 
D’après la note de politique générale 2017, les travaux 
de rénovation du MRAH, du MRBAB et de l’IRPA, qui 
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de KMKG, KMSKB en KIK?! Werken zouden pas starten 
ten vroegste 2019. Kan de staatssecretaris hierover 
meer duidelijkheid verschaffen?

Poolbasis

In zijn arrest van 17  december  2015  oordeelde 
het Hof van Beroep dat het koninklijk besluit van 
10 augustus 2015 strijdig is met de wet van 24 juli 2008. 
Dit arrest bevestigt de voorbehouden van het Rekenhof 
en de Raad van State. De Internationale Poolstichting 
mag de poolbasis gebruiken zoals voorzien in de 
overeenkomst.

Het Rekenhof is van mening dat het koninklijk besluit 
van 10 augustus 2015 bezwaarlijk verzoenbaar was met 
de partnerschapsovereenkomst van 15 juni 2007. Noch 
de minister van Financiën, noch de staatssecretaris 
voor Wetenschapsbeleid hebben gereageerd op deze 
vaststellingen en aanbevelingen van het Rekenhof, zo 
stelt het Rekenhof in haar 173e Boek voorgesteld op 
29 november 2016.

In datzelfde boek stelt het Rekenhof ook dat het – in 
zijn verslag van 31 augustus 2016 – de problematiek 
over de controle van de rekeningen 2014 en 2015 heeft 
geactualiseerd en opnieuw aanbevelingen heeft gefor-
muleerd. Dit verslag is ook bezorgd aan de staatsse-
cretaris voor Wetenschapsbeleid, de voorzitter van de 
beleidsraad van het Poolsecretariaat en de directeur 
van het Poolsecretariaat. Bij de afsluiting van het 173e 
Boek had het Rekenhof geen antwoorden ontvangen.

Het Rekenhof merkt bovendien ook op dat het 
Poolsecretariaat niet beschikt over de vereiste techni-
sche en juridische kennis voor het fi nancieel beheer. Er 
zou geen afdoend beleidsplan bestaan en er is geen 
binding met het terrein.

Kan de staatssecretaris een stand van zaken en over-
zicht geven van de gevoerde en/of hangende juridische 
procedures en eventuele uitspraken?Hoe evalueert zij 
de opmerkingen en aanbevelingen in het 173e Boek 
van het Rekenhof? Welk gevolg zal zij geven aan iedere 
aanbeveling?

Waarom werd er niet geantwoord op de opmerkingen 
van het Rekenhof in het ontwerp van het 173e Boek?

Erkenning

Om federale steunmaatregelen te kunnen genieten, 
dienen de betrokken organisaties te beschikken over 

sont pourtant indispensables, ne seront même pas enta-
més au cours de la législature actuelle?! Ils débuteraient 
au plus tôt en 2019. La secrétaire d’État pourrait-elle 
fournir des précisions à cet égard?

Station polaire

Dans son arrêt du 17 décembre 2015, la cour d’appel 
a jugé l’arrêté royal du 10 août 2015 contraire à la loi du 
24 juillet 2008. Cet arrêt confi rme les réserves émises 
par la Cour des comptes et le Conseil d’État. La fonda-
tion polaire internationale peut utiliser la station polaire 
comme le prévoit la convention.

La Cour des comptes estime que l’arrêté royal du 
10 août 2015 était difficilement conciliable avec les dis-
positions de la convention de partenariat du 15 juin 2007. 
La Cour des comptes souligne dans son 173e cahier, 
présenté le 29 novembre 2016, que ni le ministre des 
Finances ni la secrétaire d’État à la Politique scientifi que 
n’ont réagi à ses constatations et recommandations.

Dans le même cahier, la Cour des comptes indique 
également qu’elle a, dans son rapport de contrôle des 
comptes 2014  et 2015  du 31  août  2016, actualisé la 
problématique et reformulé des recommandations. Ce 
rapport a également été communiqué à la secrétaire 
d’État à la Politique scientifi que, au président du conseil 
stratégique du Secrétariat polaire et à son directeur. La 
Cour des comptes n’avait pas encore reçu de réponses 
à la clôture de son 173e Cahier.

La Cour des comptes souligne en outre que le 
secrétariat polaire ne dispose pas des connaissances 
techniques et juridiques requises en matière de gestion 
fi nancière. Il n’existerait aucun plan stratégique efficace 
et il n’y a pas de liens avec le terrain.

La secrétaire d’État pourrait-elle fournir un aperçu et 
un état des lieux des procédures juridiques lancées et/ou 
pendantes, ainsi que des décisions qui ont éventuelle-
ment été prononcées? Que pense-t-elle des remarques 
et des recommandations contenues dans le 173e Cahier 
de la Cour des comptes? Quelles suites compte-t-elle 
donner à chacune de ces recommandations?

Pourquoi n’a-t-on pas répondu aux remarques for-
mulées par la Cour des comptes dans le projet de 173e 
Cahier?

Agrément

Pour pouvoir bénéficier de mesures de soutien 
fédérales, les organisations concernées doivent être 
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een erkenning als wetenschappelijke instelling. Wat is 
de stand van zaken? Hoeveel dossiers zijn hangende?

Mevrouw Caroline Cassart-Mailleux (MR) benadrukt 
dat de voorstelling van deze beleids nota een belangrijk 
moment is. Voor de staatssecretaris is dit een gelegen-
heid om een balans op te maken van de stand van de 
in het regeerakkoord in uitzicht gestelde hervormingen. 

Tegelijk is dit voor de fractie van de spreekster een 
uitgelezen kans om bepaalde elementen uit het re-
geerakkoord, die volgens de beleidsnota voor een stuk 
concrete uitvoering zullen krijgen in 2017, opnieuw onder 
de aandacht te brengen.

In de eerste plaats dient erop te worden gewezen dat 
het hoofdstuk “Wetenschapsbeleid” van het regeerak-
koord bijzonder ambitieus is. Het geeft gevolg aan een 
aantal vragen die de sector de voorbije jaren naar voren 
had geschoven.

De eerste doelstelling is het behoud en de be-
stendiging van de werkgelegenheid en van de 
coördinatieopdrachten.

In tegenstelling tot wat uit oppositiehoek soms te ho-
ren valt, is de coördinatiestructuur Belspo niet “ontman-
teld”! Belspo is gereorganiseerd om de verzelfstandiging 
mogelijk te maken van de 10 federale wetenschappelijke 
instellingen (FWI’s), die daar versterkt zullen uitkomen.

Tegenwoordig aarzelen sommigen in dat verband 
niet om allerlei schrikbeelden op te trekken. Zo heeft 
de oppositie het geregeld over een mogelijke decon-
structie, “versnippering” of zelfs “defederalisering” van 
het wetenschapsbeleid.

De verzelfstandiging van de FWI’s is nochtans de 
verwezenlijking van een oude droom, meer bepaald 
van Charles Picqué en Yvan Ylieff, twee voormalige 
socialistische ministers bevoegd voor wetenschappe-
lijk onderzoek, in navolging van het “Witboek voor de 
modernisering van de FWI’s” van mei 2002 enthousi-
aste pleitbezorgers waren van de hervorming waar we 
vandaag achterstaan!

Dankzij de hervorming die de staatssecretaris moet 
doorvoeren, zal het federaal wetenschapsbeleid sterker 
en dynamischer worden. De FWI’s krijgen meer autono-
mie en worden geresponsabiliseerd. Het gaat hier niet 
om een verdoken overheveling van het wetenschap-
pelijk onderzoek naar de gewesten. Integendeel, deze 

agréées en tant qu’institution scientifi que. Quel est l’état 
des lieux en la matière? Combien y a-t-il de dossiers 
en cours?

Mme Caroline Cassart-Mailleux (MR) souligne que 
la présentation de cette NPG est un moment important. 
C’est l’occasion pour la secrétaire d’État de faire le 
point sur l’état d’avancement des réformes prévues par 
l’accord de gouvernement.

C’est aussi l’occasion, pour son groupe, de reve-
nir sur un certain nombre d’éléments de l’accord de 
gouvernement, dont la NPG annonce une partie de la 
concrétisation pour l’année 2017.

Il faut tout d’abord rappeler que le chapitre “politique 
scientifi que” de l’accord de gouvernement est particu-
lièrement ambitieux. Il répond à une série de demandes 
que le secteur avait formulé ces dernières années.

Le premier objectif poursuivi est la préservation 
et la pérennisation de l ’emploi et des missions de 
coordination.

Contrairement à ce que l’on entend parfois dans la 
bouche de l’opposition, la structure de coordination 
Belspo n’est pas “démantelée”! Elle est réorgani-
sée afi n de rendre possible l’autonomisation de nos 
10 Établissements Scientifi ques Fédéraux (ESF) qui en 
ressortiront renforcés.

Alors, c’est vrai, sur ce point, certains n’hésitent pas, 
aujourd’hui, à brandir et agiter des épouvantails. On 
évoque régulièrement, dans la bouche de l’opposition, 
l’hypothétique déconstruction de la politique scientifi que 
fédérale, son “morcellement” ou même la “défédérali-
sation” de celle-ci.

L’autonomisation des ESF est pourtant la concré-
tisation d’un vieux rêve, celui de Charles Picqué et 
d’Yvan Ylieff, deux responsables socialistes qui, dans 
la foulée du “Livre Blanc pour la modernisation des ESF” 
de mai 2002, plaidaient avec ferveur en faveur de la 
réforme que nous soutenons aujourd’hui!

La réforme que la secrétaire d’État doit mener per-
mettra de renforcer et dynamiser la politique scientifi que 
fédérale en autonomisant et responsabilisant les ESF. 
Il ne s’agit pas d’une régionalisation en catimini de la 
recherche scientifi que. Cette réforme permettra au 
contraire de rencontrer une demande du secteur qui 
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hervorming zal tegemoet komen aan een vraag van de 
sector, die kritiek had op de overdreven en ondoeltref-
fende centralisering aan het hoofd van Belspo.

Twee oude eisen staan op het punt concrete uitvoe-
ring te krijgen:

— de FWI’s in staat stellen personeel aan te trekken 
op grond van relevante weten schappelijke criteria;

— de FWI’s de mogelijkheid bieden zelf hun behoef-
ten en prioriteiten te bepalen.

Wie autonomisering zegt, zegt ook responsabilise-
ring. Elke FWI zal voortaan haar eigen dotatie beheren, 
onder meer door samen te werken met de FWI’s van 
haar keuze.

Hun opdrachten zullen behouden blijven en er zullen 
geen banen sneuvelen. De meeste van de 300 werk-
nemers van Belspo zullen worden verspreid over de 
verschillende FWI’s en de verantwoordelijken van de 
onderzoeksprogramma’s behouden hun functie om 
hun coördinatie opdracht binnen de FOD Economie te 
waarborgen.

Het programma FED-Twin zal worden versterkt via 
een meer strategische en structurele samenwerking 
tussen de FWI’s en de universiteiten in plaats van een 
samenwerking die tot dusver gebaseerd was op indivi-
duele initiatieven.

De oppositie drukt ook geregeld haar afkeuring uit 
omtrent het verdwijnen van de Inter universitaire at-
tractiepolen (IUAP) betreft. Ze vergeet daarbij wel snel 
dat deze beslissing genomen werd in het kader van de 
Zesde Staatshervorming, die door alle partijen in dit 
Parlement is goedgekeurd.

Dit programma en de financiering ervan vallen 
voortaan onder de bevoegdheid van de gemeenschap-
pen. De wetenschappelijke netwerken en de vereiste 
synergie tussen onderzoekers in het noorden en het 
zuiden van het land werden behouden. Daar wordt in 
de beleidsnota ook op gewezen.

Ook de ruimtevaartsector zal beter gevaloriseerd 
worden. Enkele dagen geleden heeft de regering een 
Belgisch interfederaal ruimtevaartagentschap opgericht. 
Ook dat is een belangrijke hervorming.

De federale overheid investeert elk jaar meer dan 
200 miljoen euro in de programma’s van de ESA. Als 
Waals parlementslid ligt deze sector de spreekster 
nauw aan het hart. Vergeten we niet dat elke euro die 

déplorait une centralisation à outrance et inefficiente à 
la tête de Belspo.

Ces deux anciennes revendications sont sur le point 
de se concrétiser, à savoir:

— permettre aux ESF de procéder à des recrute-
ments en vertu de critères scientifi ques pertinents;

— permettre aux ESF de défi nir eux-mêmes leurs 
besoins et leurs priorités

Qui dit autonomisation dit aussi “responsabilisation”. 
Chaque ESF gérera à l’avenir sa dotation propre, en 
développant notamment les synergies de leur choix 
avec les ESF de leur choix.

Leurs missions seront préservées et aucun emploi 
ne sera sacrifi é, puisque les 300  emplois de Belspo 
seront pour l’essentiel répartis entre les diverses ESF, 
les responsables des programmes de recherche étant 
maintenus pour assurer leur mission de coordination au 
sein du SPF Économie.

Le programme FED-Twin sera renforcé via une coo-
pération plus stratégique et structurelle entre les ESF et 
les universités en lieu et place d’une coopération basée 
jusqu’ici sur des initiatives individuelles.

L’opposition dénonce aussi régulièrement la suppres-
sion des PAI, les Pôles d’Attraction Interuniversitaires. 
C’est vite oublier que celle-ci fut décidée dans le cadre 
de la Sixième Réforme de l’État, que nous avons tous 
voté au sein de ce Parlement!

Ce programme et son fi nancement relèvent désor-
mais de la compétence des Communautés. Tant les 
réseaux de recherche que l ’indispensable synergie 
entre les chercheurs du Nord et du Sud ont été préser-
vés. La NPG le rappelle également.

Le secteur spatial sera, lui aussi, mieux valorisé. Il y 
a quelques jours, le gouvernement a créé une Agence 
Spatiale Interfédérale belge. Il s’agit, là encore, d’une 
réforme importante.

Chaque année, le fédéral investit plus de 200 mil-
lions d’euros dans les programmes de l’ESA. En tant 
qu’élue wallonne, je suis particulièrement attentive à 
ce secteur. Pour rappel, chaque euro investi dans les 
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wordt geïnvesteerd in de Waalse ruimtevaartbedrijven 
een return oplevert van 4 tot 6 euro! Dit is voor onze 
economie dus een immense kans.

De oprichting van een dergelijk ruimtevaartagent-
schap biedt de mogelijkheid een zeer waardevol 
instrument te moderniseren en te professionaliseren 
voor één van de sectoren die het meest bijdragen tot 
de economie, maar ook en vooral voor de toekomstige 
werkgelegenheid!

De beleidsnota van de staatssecretaris gaat in de 
richting van de door haar voorgangers gewenste moder-
nisering, die deze regering vastberaden wil doorvoeren. 
Vandaar dat de MR-fractie de hervorming zal steunen.

De MR-fractie zal er niettemin scherp op toezien dat 
deze hervormingen binnen de vastgestelde termijn zul-
len worden verwezenlijkt.

Vervolgens stelt de spreekster de volgende vragen.

— De totale kosten van de renovatie en restauratie 
van de federale musea worden geraamd op 145 miljoen 
euro. Er is trouwens gepland dat 35,9 miljoen euro gaat 
naar de renovatie van de daken van de instellingen in 
het Jubelpark en van de Koninklijke Musea voor Schone 
Kunsten van België. Vanzelfsprekend is het lid ermee 
ingenomen dat dergelijke bedragen worden vrijgemaakt. 
Voor het eerst wordt dermate geïnvesteerd in de federale 
wetenschappelijke instellingen. Zoals bekend, is het 
probleem niet nieuw. Vanaf 2013 werd in betogen van 
parlementsleden gewezen op de intense vochtigheid 
waarvan de Koninklijke Musea voor Schone Kunsten te 
lijden hadden. Ofschoon het geen nieuw pijnpunt is, toch 
wordt het urgent om samen met de voor de Regie der 
Gebouwen belaste minister een concrete oplossing uit 
te werken in verband met de daken van de Koninklijke 
Musea voor Schone Kunsten en van andere federale 
musea. Wanneer denkt de staatssecretaris de situatie 
van de desbetreffende musea te regelen?

— Vorig najaar werd aangekondigd dat de werkgroep 
in verband met de tijdens de Tweede Wereldoorlog ver-
dwenen culturele goederen opnieuw aan de slag zou 
gaan. Zou de staatssecretaris dat kunnen bevestigen? 
Wat was het resultaat van de eerste vergaderingen van 
die werkgroep? Werd al een tijdpad uitgestippeld?

— De staatssecretaris geeft aan dat zij de directeurs 
van bepaalde FWI’s had gevraagd een strategie uit te 
werken om de veiligheid van de openbare ruimten en 
de gebouwen permanent te verhogen. Kan zij bondig 
toelichten hoe aan dat verzoek gevolg werd gegeven? 
Hoever staat het dienaangaande?

entreprises wallonnes du spatial génère un retour de 
4 à 6 euros! C’est donc une immense opportunité pour 
notre économie.

La création d’une telle agence spatiale permet à 
la fois de moderniser et de professionnaliser un outil 
extrêmement précieux pour l’un des secteurs les plus 
porteurs pour l’économie mais aussi, et surtout, pour 
les emplois de demain!

La NPG de la Secrétaire d’État, va dans le sens de 
la modernisation réclamée par vos prédécesseurs et 
que ce gouvernement a bien l’intention de concrétiser. 
Le Groupe MR la soutiendra donc.

Mais le groupe MR sera néanmoins extrêmement 
attentifs aux concrétisations des ces réformes dans les 
temps impartis.

Ensuite, l’intervenante pose les questions suivantes:

— Le coût global du projet de rénovation et de res-
tauration des musées fédéraux est estimé à 145 millions 
d’euros. Il est d’ailleurs prévu que 35,9 millions d’euros 
aillent à la rénovation des toitures des institutions dans 
le Parc du Cinquantenaire et des Musées royaux des 
Beaux-Arts de Belgique. Elle salue bien entendu la mo-
bilisation de tels montants. C’est la première fois qu’un 
tel investissement est consacré aux établissements 
scientifi ques fédéraux. Le problème n’est pas neuf, 
on le sait. Dès 2013, des interventions parlementaires 
soulignaient l’humidité importante dont souffraient les 
musées royaux des beaux-arts. Si le problème n’est pas 
neuf, il devient par contre urgent de trouver une solution 
concrète, avec le ministre en charge de la Régie des 
bâtiments, concernant les toitures des musées royaux 
des Beaux-Arts ainsi que d’autres musées fédéraux. 
Dans quel délai la Secrétaire d’État pense-t-elle régler 
leur situation?

— Le relancement du groupe de travail relatif aux 
biens culturels disparus pendant la Seconde guerre 
mondiale a été annoncé à l ’automne dernier. La 
Secrétaire d‘État pourra-t-elle le confi rmer? Quel fut le 
résultat des premières réunions de ce groupe de travail? 
Un calendrier est-il déjà fi xé?

— La secrétaire d’État indique avoir demandé aux 
directeurs de certaines ESF d’élaborer une stratégie 
pour renforcer de façon permanente la sécurité des 
espaces publics et des bâtiments. Peut-elle en dire un 
peu plus sur le suivi de cette demande? Où en est-on?
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— Wat waren de belangrijkste lessen die konden 
worden getrokken uit de ESA-Raad van ministers op 
1 en 2 december jl.?

— Hoe staat het met de follow-up van het dossier 
inzake het oceanografi sch schip “Belgica” ter voorbe-
reiding van de periode na 2019?

De heer Michel de Lamotte (cdH) vindt dat de staats-
secretaris grote stappen zet zonder een ruime raad-
pleging te houden; daarmee wekt zij veel achterdocht. 
Voor het komende jaar hoopt de heer de Lamotte dat 
zij inzake die projecten een meer verenigende rol zal 
spelen om wrijvingen te voorkomen.

Belspo

Kan de staatssecretaris ten eerste herinneren aan 
de redenen voor deze hervorming? Op grond van welke 
behoefte is die verantwoord? Op grond van welke door-
lichting of diagnose is de ontmanteling van de POD-WB 
verantwoord?

Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest (met inbegrip van 
de coalitiepartners CD&V en Open Vld) en het Waals 
Gewest hebben het Overlegcomité ingeschakeld om de 
federale regering te verzoeken het project in te trekken. 
Hoe luidt het antwoord van de staatssecretaris op dat 
verzoek?

De samenstelling van de clusters

Er worden drie clusters overwogen: de ruimte, de 
meteorologie en het erfgoed. De laatstgenoemde clus-
ter zou 6 à 7 instellingen omvatten. In dit geval bestaat 
de hervorming erin de POD-WB in twee op te splitsen 
en hem aan een beheerscontract in plaats van aan 
een bestuursovereenkomst te onderwerpen, met dien 
verstande dat er een heruitgave komt van het gecentra-
liseerd hiërarchisch model van de POD-WB, met een 
raad van bestuur en daarvan afhangende directeurs 
van FWI’s.

Een cluster “Erfgoed” met 6  à 7  instellingen heeft 
geen zin.

De musea en archieven worden niet met dezelfde 
moeilijkheden geconfronteerd: er is geen thematisch 
verband tussen de meeste musea. Het knelpunt dat er 
een superdirecteur komt en het gevaar voor misbruiken, 
blijven bestaan. Waarom heeft de staatssecretaris een 
supercluster “Erfgoed” opgericht? Wat gebeurt er bij 
die hervorming met het Museum van Tervuren? Het 
verontrust de heer de Lamotte dat hij het in een in de 
pers weergegeven overzichtstabel niet terugvindt bij de 
FWI’s die de cluster “Erfgoed” vormen.

— Quels ont été les principaux enseignements 
du Conseil des ministres ESA des 1er et 2 décembre 
derniers?

— Où en est-on dans le suivi du dossier du navire 
océanographique “Belgica”  en vue de préparer 
l’après-2019?

M. Michel de Lamotte (cdH) estime que la secrétaire 
d’État fait de grands pas sans consulter largement et 
elle suscite beaucoup de suspicion. M. de Lamotte la 
souhaite pour l’année qui vient d’être plus fédératrice 
autour de ses projets afi n d’éviter tous ces hérissements 
de poils.

Belspo

Tout d’abord, la secrétaire d’État pourra-t-elle rappe-
ler les raisons de cette réforme? Quel besoin la justifi e? 
Sur base de quel audit ou diagnostic le démantèlement 
du SPP-PS est justifi é?

La Région de Bruxelles Capitale (y compris les parte-
naires de coalition CD&V et VLD) et la Région Wallonne 
ont saisis le Comité de Concertation pour demander au 
gouvernement fédéral de retirer le projet. Quelle est la 
réponse de la Secrétaire d’État a cette demande?

La composition des clusters

Trois clusters sont envisagés: le spatial, le météoro-
logique et le patrimoine. Ce dernier cluster comporterait 
6 à 7 institutions. En l’occurrence, la réforme consiste à 
couper le SPP-PS en deux et le soumettre à un contrat 
de gestion plutôt qu’un contrat d’administration tout en 
reproduisent le modèle hiérarchique centralisé du SPP-
PS avec un Conseil d’administration et des directeurs 
d’ESF subordonnés.

Un cluster “Patrimoine” contenant 6-7 institutions ne 
fait pas de sens.

Les musées et les archives ne font pas face aux 
mêmes problèmes: Il n’y a pas de lien thématique 
entre la plupart des musées. Le problème de super-
directeur et le risque d ’abus de pouvoir subsiste. 
Pourquoi la Secrétaire d’État créa-t-elle un super-clus-
ter “Patrimoine”? Qu’advient-il du musée de Tervuren 
dans cette réforme? Monsieur de Lamotte s’inquiète de 
ne pas le voir fi gurer au nombre des ESF composant le 
cluster Patrimoine dans un tableau récapitulatif présenté 
dans la presse.
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De doeltreffendheid van de hervorming

De POD-WB/Belspo is momenteel sterk geïntegreerd 
en doet zijn voordeel met tal van schaalvoordelen dank-
zij het subsidiariteitsbeginsel dat erop werd toegepast. 
Volgens de staatssecretaris zal de hervorming schaal-
voordelen inbrengen in de ondersteunende diensten, 
dankzij een Shared Service Center per entiteit. Met 
de overheveling van de ondersteunende diensten van 
de POD naar de clusters lijkt het echter veeleer om 
een schaalnadeel te gaan. Zo wordt bijvoorbeeld 90 % 
van de FWI-personeelsdossiers beheerd door Belspo 
(15 mensen in HR); de oprichting van die dienst in elk 
van de FWI’s zou leiden tot een toename van de totale 
enveloppe voor de ondersteuningskosten. De autono-
mietoename gaat dus ten koste van de doeltreffendheid. 
Heeft de staatssecretaris een studie verricht en een 
businessplan uitgewerkt dat meet hoeveel schaalvoor- 
en nadelen haar hervorming meebrengt?

Evenzo is bekend dat elke hervorming een prijs heeft. 
Hoeveel zal die overgang kosten, op welke termijn zal de 
hergroepering vruchten afwerpen, zal ze besparingen 
opleveren en hoeveel zal het bedrag van die besparin-
gen belopen? Wat is de return on investment? In afwach-
ting kost de overgang geld dat de FWI’s dringend nodig 
hebben. Het plan heeft nog een ander onafwendbaar 
gevolg, met name het deskundigheidsverlies van Belspo 
dat niet zal kunnen worden vertienvoudigd om over de 
clusters te worden gespreid. De juridische dienst van 
de POD-WB/Belspo telt bijvoorbeeld één enkele jurist in 
internationaal recht op wie alle FWI’s een beroep doen. 
Hoe zal de expertise van Belspo in de clusters worden 
hergebruikt? Hoe zal men erin slagen de middelen te 
verdelen waarbij per cluster een zelfde deskundigheids-
peil wordt gehandhaafd?

Vervolgens stelt de spreker diverse uiteenlopende 
vragen.

De verzelfstandiging betekent dat de clusters verant-
woordelijk zullen zijn voor de trade-off van de budgetten 
die worden toegewezen aan de FWI’s die er deel van 
uitmaakten. Gaat de staatssecretaris ermee akkoord dat 
het risico zich kan voordoen dat de clusters als gevolg 
van de fi nanciële druk de wetenschappelijke activiteiten 
zouden kunnen verwaarlozen gaan ten voordele van de 
museumactiviteiten?

De staatssecretaris verklaart dat ze de FWI’s heeft 
geraadpleegd. Kan zij het verslag van die raadplegingen 
delen en voor de Commissie hun standpunt over deze 
hervorming uiteenzetten?

L’efficacité de la réforme

Le SPP-PS/Belspo est en ce moment très intégré et 
bénéfi cie de nombreuses économies d’échelles grâce 
au principe de subsidiarité qui y a été appliqué. Selon 
la secrétaire d’État la réforme introduira des économies 
d’échelles dans les services auxiliaires grâce à un 
Shared Service Center par entité. Cependant, il semble 
qu’il s’agit plutôt de déséconomie d’échelle avec le 
transfert de services d’appui du SPP aux clusters. Par 
exemple, 90  % des dossiers du personnel des ESF 
sont gérés par Belspo (15 personnes en RH), établir ce 
service dans chacune des ESF mènerait à une aug-
mentation de l’enveloppe totale des couts de supports. 
L’augmentation de l’autonomie vient donc au dépend de 
l’efficacité. La secrétaire d’État a-t-elle procédé à une 
étude et la conception d’un business plan qui mesure 
le niveau d’économie et de déséconomie d’échelle 
engendrée par sa réforme?

Dans cette lignée, nous savons tous que toute 
réforme a un prix. Quel sera le coût de cette transition, à 
quel terme est-ce que le regroupement portera ses fruits 
et engendrera des économies et quel sera le montant 
de ses économies? Quel est le retour sur investisse-
ment? En attendant, la transition coute un argent qui 
est urgemment requis par les EFS. Le projet comporte 
une autre fatalité; la perte des compétences de Belspo 
qui ne pourront pas être décuplées afi n d’être réparties 
entre les clusters. Par exemple, le service juridique du 
SPP-PS/Belspo compte un seul juriste international 
auquel font appel toutes les ESF. Comment sera réutilisé 
l’expertise de Belspo au sein des clusters? Comment 
arrivera-t-on à répartir les ressources tout en assurant 
un même niveau de compétence par cluster?

Ensuite l ’ intervenant pose d ’autres questions 
diverses:

L’autonomisation signifi e que les clusters seront res-
ponsables du trade-off des budgets alloués entre les 
ESF en leur sein. La secrétaire d’État, est-elle d’accord 
sur la présence ou non du risque que les clusters, face 
à la pression fi nancière, pourraient délaisser l’activité 
scientifi que au profi t de l’activité muséale?

La secrétaire d’État déclare d’avoir consulté les 
ESF. Pourrait-elle se partager le compte-rendu de ces 
consultations et exposer à la commission leur avis sur 
cette réforme?
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Interfederaal Ruimtevaartagentschap

De Union Wallonne des entreprises smeekt de re-
gering om een bespreking van de nadere regels voor 
de hervorming van het wetenschapsbeleid en meer 
bepaald op ruimtevaartgebied. Er moet overleg en een 
akkoord komen over een nauwkeurige beschrijving (wer-
king, bestuur, betrokkenheid van de gewesten), zodat 
geen orgaan wordt gecreëerd dat snel vastroest. Is de 
staatssecretaris van plan dergelijk overleg te voeren? 
Zal zij er op bestuursvlak voor kunnen zorgen dat de 
verdeelsleutel zoals nu indicatief blijft? Wat zal de rol 
van de gewesten zijn? Onder het toezicht van welke 
minister zou ISAB terechtkomen? Naar aanleiding van 
de presentatie van de oprichting van ISAB heeft de 
staatssecretaris verklaard dat “ruimtevaart meer en 
meer evolueert van onderzoek en ontwikkeling en het 
ontwikkelen van nieuwe technologieën naar het realise-
ren en onderhouden van gebruikerstoepassingen” (DOC 
54 2111/004, blz. 29). Waarom koppelt de staatssecreta-
ris die evolutie aan de oprichting van het Agentschap? 
Denkt zij dat ze met de oprichting van dat Agentschap 
nationale programma’s kan bevorderen?

De ESA-Ministerraad

De ESA-Ministerraad heeft dit jaar de Vlaamse 
ondernemingen bevoordeeld. Kan de staatssecretaris 
tan behoeve van de Commissie aangeven in welke 
mate die Vlaamse ondernemingen ten opzichte van 
de ondernemingen van de andere deelstaten werden 
bevoordeeld? Tijdens de ESA-Ministerraad heeft zij 
beslist om een gulle bijdrage te leveren voor de satelliet 
PROBA en aan het programma ALTIUS (100 miljoen 
euro). De spreker vindt die keuzes weinig doordacht. 
PROBA is voor de export immers een onverkoopbaar 
platform (te omslachtig en te duur) en ALTIUS houdt 
een enorm risico in. Het gaat om verloren geld, want 
er zal geen return zijn. Bovendien worden die investe-
ringen gedaan ten voordele van één enkele Belgische 
onderneming (QinetiQ, in Antwerpen). Denkt zij dat die 
maatschappij voldoende sterk is om die twee platformen 
te ontwikkelen?

De programma’s voor programmatorisch onderzoek

In verband met BRAIN-be is het doel van de om-
vorming de complementariteit van dat programma met 
de initiatieven op andere beleidsniveaus. Pleegt de 
staatssecretaris daarover overleg met de gewesten? 
Is de complementariteit met de gewestelijke projecten 
dezelfde voor Vlaanderen en Wallonië?

L’Agence Spatiale Interfédérale

L’Union Wallonne des entreprises implore le gouver-
nement d’avoir une discussion sur les modalités de la 
réforme de la politique scientifi que et notamment dans 
le domaine du spatial. Il faut que cette concertation et 
un accord se fasse sur une description précise (fonc-
tionnement, gouvernance, implication des régions) 
afi n de ne pas créer un organe qui aura vite fait d’être 
sclérosé. La secrétaire d’État- compte-elle mener une 
telle concertation? En termes de gouvernance, pourra-
t-elle nous assurer que la clef de répartition restera 
indicative comme actuellement? Quel sera le rôle des 
régions? Sous la tutelle de quel ministre se trouverait 
l’ISAB? Lors de sa présentation de la création de l’ISAB, 
la Secrétaire d’État a dit que “l’aérospatiale évolue de 
plus en plus de la recherche et du développement et 
du développement de nouvelles technologies vers la 
réalisation et la maintenance des applications destinées 
aux utilisateurs.” (DOC 54  2111/004, p.29). Pourquoi 
est-ce que la secrétaire d’État associe cette évolution 
du secteur à la création de l’agence? Est-ce que elle 
pense promouvoir des programmes nationaux avec la 
création de cette agence?

L’interministérielle de l’ESA

L’interministérielle de l’ESA a, cette année, favorisé 
les entreprises Flamandes. La secrétaire d’État pourra-
t-elle partager avec la commission dans quelle portée 
les entreprises Flamandes ont été favorisées par rapport 
aux entreprises des autres entités fédérées? Lors de 
l’interministérielle de l’ESA, elle a décidé de contribuer 
généreusement au satellite PROBA et au programme 
ALTIUS (100 millions d’euros). Ces choix semblent peu 
éclairés, selon M. de Lamotte. En effet, PROBA est une 
plateforme invendable à l’exportation (trop lourde et trop 
chère) et ALTIUS comporte un risque énorme. C’est 
donc de l’argent perdue car elle n’aura aucun retour. 
De plus, ces investissements se font en faveur d’une 
seule entreprise Belge (QinetiQ, à Anvers). Pense-t-elle 
que cette compagnie aura les reins assez solides pour 
développer les deux plateformes?

Les programmes de recherche programmatique

Concernant le programme BRAIN-be, l’objectif avec 
la refonte du programme BRAIN est la complémenta-
rité avec les initiatives à d’autres niveaux politiques. 
La secrétaire d’État est-elle en concertation avec les 
régions sur cette refonte? Est-ce que la complémen-
tarité avec projets régionaux est égale pour la Flandre 
et la Wallonie?
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Zal de staatssecretaris in het kader van Fed-tWIN de 
samenwerking per project blijven bevorderen bovenop 
de samenwerking per onderzoeksmandaat?

Het beheer van het poolstation door de staatssecretaris

De spreker verklaart niet van plan te zijn om terug te 
komen op de versie van de staatssecretaris van de his-
torische ontwikkeling van de situatie, die zij in commissie 
op 22 november 2016 heeft gegeven (CRABV 54 COM 
538). De rechters moeten de knoop doorhakken en zij 
lijken te denken dat de Staat voor de huidige stand van 
zaken de verantwoordelijkheid draagt.

Wat de juridische geschillen ook mogen zijn, de we-
tenschap heeft genoeg geleden en het is tijd om haar 
nu van dienst te zijn. De spreker wenst dus te weten wat 
de staatssecretaris van plan is te doen, op korte en op 
lange termijn, zodat het wetenschappelijk onderzoek in 
het poolstation wordt hervat.

Op korte termijn: de leden van de Beleidsraad zijn 
nog altijd niet benoemd, terwijl de door de International 
Polar Foundation aangewezen leden, die al bijna 
twee jaar bekend zijn, sinds 28  oktober jongstleden 
hadden moeten zijn benoemd. De termijn van twee 
maanden voor de benoemingen verloopt vandaag. De 
International Polar Foundation zal een vordering voor 
de rechtbank instellen, met het verzoek tot het opleggen 
van een dwangsom, vandaag dinsdag 13  december. 
Heeft de staatssecretaris de leden van de Beleidsraad 
benoemd? Zo nee, wanneer denkt zij dat te doen? Bij 
een brief van 1  december  2016  aan de International 
Polar Foundation heeft de heer René Delcourt, directeur 
van de Programmatorische Federale Overheidsdienst 
Wetenschapsbeleid (Belspo) aangekondigd dat het sei-
zoen 2016-2017 van het poolstation zou worden gean-
nuleerd. De door Belspo gezonden wetenschappers van 
de onderzoeksexpeditie BELARE hebben zich niet naar 
het station kunnen begeven, want hun gezamenlijke 
missie met het leger was door de Raad van State nieitig 
verklaard. Het is mogelijk dat zij toch worden gezonden 
en nu ter plaatse door de International Polar Foundation 
worden ontvangen. Dat moet zo snel mogelijk worden 
georganiseerd. Gaat de staatssecretaris stappen zetten 
om die wetenschappers te zenden?

In zijn Commentaar bij de begroting 2017 stelt het 
Rekenhof vast “dat de begroting van het Poolsecretariaat 
[…] niet ter goedkeuring is voorgelegd” (DOC 
54 2108/003, blz. 65). Klopt het dat de regering niet heeft 
voorzien in een budget voor de campagne 2017-2018? 
Kan de staatssecretaris waarborgen dat de campagne 
BELARE 2017-2018 zal worden georganiseerd en dat 
in de nodige budgetten is voorzien?

Dans le cadre de FED-tWIN, la secrétaire d’État 
continuera-t-elle à promouvoir la coopération par projet 
en plus de la coopération par mandat de recherche?

La gestion de la secrétaire d’État de la station polaire

M. de Lamotte déclare de ne pas avoir l’intention de 
revenir sur la version de la secrétaire d’État de l’histo-
rique de la situation qu’elle a donné en Commission le 
22 novembre (DOC CRABV 54 COM 538). C’est aux 
juges de trancher et ils semblent penser que l’État porte 
la responsabilité pour l’état actuel des choses.

Quelque soient les contentieux juridiques, la science 
a suffisamment souffert et il est temps d’œuvrer à son 
service. M. de Lamotte aimerait donc savoir ce que la 
Secrétaire d’État compte faire à court terme et à long-
terme pour rétablir la recherche scientifi que à la station 
polaire:

À court-terme: les membres du Conseil Stratégique 
ne sont toujours pas nommés alors qu’à tout le moins 
les membres désignés par La Fondation Polaire 
Internationale, connus depuis près de 2 ans, auraient 
dû l’être depuis le 28 Octobre dernier. Le délai de deux 
mois pour faire les nominations s’écoule aujourd’hui. 
L’IPF introduira une action en justice avec une de-
mande d’astreinte aujourd’hui, mardi 13  décembre. 
La Secrétaire d’État a-t-elle nommé les membres du 
Conseil Stratégique? Si non, quand est-ce qu’elle 
compte le faire?Par un courrier daté du 1er décembre, 
envoyé à la Fondation polaire internationale (IPF), René 
Delcourt, le directeur du Service public de la program-
mation de la politique scientifi que fédérale (Belspo), a 
annoncé que la saison 2016-2017 de la station polaire 
serait annulée. Les scientifi ques de la mission BELARE 
envoyés par Belspo n’ont pu se rendre à la station, leur 
mission conjointe avec l’armée ayant été annulée par le 
Conseil d1État. Il serait possible de les envoyer et qu’ils 
soient accueillis par l’IPF, maintenant sur place. Ceci 
doit être organisé au plus vite. La Secrétaire d’État va-
t-elle entreprendre des démarches afi n d’envoyer ces 
scientifi ques?

Dans son rapport au budget 2017, “La Cour des 
comptes constate que le budget du secrétariat po-
laire (...) n’est pas soumis pour approbation” (DOC 
54 2108/003, blz. 65). Est-il vrai que le gouvernement 
n’a pas prévu de budget pour la campagne 2017-2018? 
La secrétaire d’État peut-elle nous assurer que la 
campagne BELARE 2017-18 sera organisée et que les 
budgets nécessaires sont prévus?
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De staatssecretaris deelde haar weigering om de 
codes vrij te geven die nodig zijn voor de communicatie 
tussen het poolstation en de rest van de wereld on-
langs schriftelijk mee aan de IPF. Kan ze geen akkoord 
bereiken met SES Astra zodat codes die dit seizoen 
dekken, worden meegedeeld en op het einde van dit 
seizoen nieuwe codes worden vrijgegeven voor het 
Poolsecretariaat en de toekomstige IVZW? Dat lijkt een 
pragmatische oplossing voor de voortzetting van het 
onderzoek dit seizoen, zonder dat de vrees voor de over-
name van de controle door de IPF wordt bewaarheid.

Of men het nu graag heeft of niet, de IPF is vandaag 
ter plaatse om de poolbasis te onderhouden en te 
herstellen teneinde het fysieke voortbestaan ervan te 
garanderen. Die acties zijn ontegensprekelijk gunstig en 
de staat moet die dan ook steunen. Zal de staatssecre-
taris de IPF vergoeden voor de cruciale onderhouds- en 
herstelwerken van dit seizoen?

Op lange termijn: de staatssecretaris beoogt de 
oprichting van een internationale vereniging zonder 
winstoogmerk (IVZW) met publiek-private samenwer-
kingen voor beheer en onderzoek. Welk tijdpad stelt 
ze voorop voor de oprichting van die IVZW? Wanneer 
wordt de overheidsopdracht voor de oprichting ervan uit-
geschreven? Heeft de staatssecretaris al overlegd met 
andere lidstaten en privépartners in het kader hiervan?

De staatssecretaris verduidelijkt dat de Staat een 
vooraanstaande rol zal hebben in die IVZW. Welke 
andere partijen zullen stemrecht hebben? De privé-
partner van de IVZW zou enkel een raadgevende stem 
hebben. Waarom krijgt de privépartner geen stemrecht? 
Denkt de staatssecretaris een privépartner te vinden, 
die wil investeren zonder inspraak te hebben in de 
besluitvorming?

In de antwoorden die ze op 22 november 2016 in deze 
commissie gaf op de vragen van de heer de Lamotte 
(CRABV 54 COM 538), verklaarde de staatssecretaris 
te willen samenwerken en een gemeenschappelijke 
oplossing te willen uitwerken met de IPF. In een brief 
zegt ze dan weer dat de IPF niet meer de bevoorrechte 
partner van de Staat is aangezien de partnerschaps-
overeenkomst uit 2010  is opgeschort. De status van 
bevoorrechte partner die de Stichting heeft, wordt noch-
tans gegarandeerd door de wet. De volledige overname 
van het poolstation door de Staat of door de IPF, of nog 
de onderhandeling van een nieuwe partnerschapsover-
eenkomst in het kader van de oprichting van een IVZW 
lijken de enige mogelijke oplossingen te zijn. Herhaalt 
de staatssecretaris haar bereidheid om een partner-
schapsovereenkomst te sluiten? In welke optiek zal ze 
onderhandelen over een nieuwe partnerschapsover-
eenkomst tussen het Poolsecretariaat en de Stichting? 

Dans un courrier envoyé récemment à l’IPF, la secré-
taire d’État a rejeté leur demande de rendre les codes 
permettant d’établir les communications entre la station 
et le reste du monde. Ne peut-elle pas s’arranger avec 
SES Astra pour que des codes couvrant cette saison 
soient communiqués et que de nouveaux codes soient 
émis pour le Secrétariat Polaire et la future AISBL à la fi n 
de cette saison? Cela semble une solution pragmatique 
pour que la recherche puisse avancer cette saison sans 
que vos craintes quant à la prise de contrôle de l’IPF 
soient réalisées.

Enfi n, qu’on ne l’aime ou non, l’IPF est maintenant sur 
place pour procéder à un entretient et des réparations 
de la base afi n d’en assurer la pérennité physique. Le 
bénéfi ce de ces actions est indiscutable et l’État se doit 
d’y venir en support. La secrétaire d’État compte-t-elle 
rétribuer l’IPF pour les travaux d’entretien et de répa-
ration cruciaux qu’ils effectuent cette saison?

À long-terme: la secrétaire d’État a l’objectif de créer 
une association internationale sans but lucratif (AISBL) 
avec partenariats publics et privés pour la gestion et 
l’exécution de la recherche. Quels sont les délais pour la 
mise en place de cette AISBL? Quand le marché public 
pour sa mise en place sera-t-il? La secrétaire d’État 
a-t-elle déjà concerté d’autres états membres et des 
partenaires privés dans le cadre de cette démarche?

La secrétaire d’État précise que l’état aura un rôle 
prépondérant dans cette AISBL. Qui d’autre aura des 
voix délibératives? il est précisé que le partenaire 
privé de cette AISBL n’aura qu’une voix consultative. 
Pourquoi ne pas donner de voix délibérative au parte-
naire privé? La secrétaire d’État ne pense-t-elle pas 
qu’aucun partenaire privé voudra investir s’il ne prend 
pas part à la décision?

Lors de sa réponse aux questions de M. de Lamotte, 
le 22 novembre ici-même en commission (DOC CRABV 
54 COM 538), la secrétaire d’État a dit vouloir collaborer 
et trouver une solution commune avec l’IPF. D’autre 
part, dans un courrier, elle estime qu’en fonction de la 
suspension d’une convention datée de 2010, l’IPF n’était 
plus le partenaire privilégié de l’État. La loi garantit ce-
pendant le statut de partenaire privilégié à la Fondation. 
Il semble que les seules solutions soient la reprise à 
100 % de la Station par l’État, la reprise à 100 % de la 
Station par l’IPF, ou encore la négociation d’un nouveau 
protocole de Partenariat dans le cadre de la création 
d’un AISBL? La secrétaire d‘État pourra-t-elle réitérer sa 
volonté d’aboutir à un accord de partenariat? Dans quel 
esprit va-t-elle négocier un nouveau protocole de parte-
nariat entre le Secrétariat polaire et la Fondation? Quel 
rôle est envisagé pour l’IPF dans cette AISBL? L’IPF 
regroupe en son sein une expertise que le Secrétariat 
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Welke rol krijgt de IPF in die IVZW toebedeeld? De IPF 
bezit een expertise die het Poolsecretariaat zonder de 
IPF niet heeft. Acht de staatssecretaris een oplossing 
zonder de IPF mogelijk?

T i j d e n s  d e  c o m m i s s i e ve r g a d e r i n g  v a n 
22  november  2016  vroegen de collega’s in de com-
missie welke procedure Belspo heeft gevolgd voor de 
aanwerving van de vijf deskundigen “AntarctiQ” en of er 
een officiële aankondiging en selectie door Selor heeft 
plaatsgevonden. De staatssecretaris antwoordde beves-
tigend en deelde zelfs de referenties van Selor voor deze 
procedures mee. De heer de Lamotte verklaarde ver-
rast te zijn toen hij die informatie controleerde. Volgens 
de staatssecretaris zijn de 5 deskundigen “AntactiQ” 
die Belspo heeft aangeworven: een pedagoog voor 
Defensie, een IT-architect voor de FOD Financiën, een 
tweede pedagoog voor Defensie, een architect voor 
de Regie der gebouwen en een master in elektrische 
veiligheid voor de FOD Werkgelegenheid, Arbeid en 
Sociaal Overleg. Ofwel heeft de staatssecretaris zich 
vergist, ofwel is er sprake van desinformatie. De website 
Belspo, die een overzicht van de vroegere vacatures 
geeft, maakt geen melding van de posten van deze 
deskundigen. Daarom vraagt de heer de Lamotte op-
nieuw welke procedure Belspo heeft gevolgd voor de 
aanwerving van de vijf deskundigen “AntarctiQ” en of er 
een officiële aankondiging en selectie door Selor heeft 
plaatsgevonden.

De heer de Lamotte sluit zijn betoog af met de 
volgende vragen: er is sprake van collegiale toetsing 
(peer review) voor de onderzoeksactiviteiten en de 
dienstverlening van de FWI: waaruit bestaat die colle-
giale toetsing? Blijft de staatssecretaris samenwerken 
met Technopolis? Welke acties werden ondernomen 
in de nasleep van de doorlichting door PWC? Wat het 
algemeen collectiebeheer betreft: hoe staat het met de 
inventaris van 3 mei 2016 (van Belspo)? Wat met het 
museum voor hedendaagse kunst in het Citroëngebouw 
in Brussel? Partnerschappen sluiten is een goede zaak, 
maar zullen onze erfgoedcollecties worden gevalori-
seerd? Over de renovaties van het onroerend erfgoed: 
een “principeakkoord” van de regering is een eerste 
stap in de goede richting, maar werden de geraamde 
kosten opgenomen in de begroting? Wanneer wordt 
het geld vrijgemaakt? Wanneer worden de prijsoffer-
tes onderzocht en wanneer kunnen de werken worden 
aangevat? De regen blijft binnensijpelen in onze musea. 
Kan de staatssecretaris verzekeren dat het museum van 
Tervuren voldoende geld zal krijgen voor zijn museo-
grafi e? Welke bedragen werden hiervoor geoormerkt? 
Welke opties heeft het museum indien er niet voldoende 
geld is? De auditeur van de Raad van State heeft een 

Polaire n’a, sans l’IPF, pas. La secrétaire d’État pense-
t-elle qu’une solution sans l’IPF est possible?

Lors de la Commission du 22 novembre, les collègues 
de la commission demandaient quelle a été la procédure 
de recrutement par Belspo des cinq experts “AntarctiQ” 
et s’il y a eu une publicité et sélection officielle de la 
part du SELOR. La secrétaire d’État  leur répondait 
dans l’affirmative et avait même précisé les références 
SELOR de ces procédures. Après son travail de fact-
checking, M. de Lamotte déclare être très surpris. En 
effet, selon les dire de la secrétaire d’État, les 5 experts 
“AntactiQ” recrutés par Belspo sont en fait: un péda-
gogue pour la Défense, un architecte IT pour le SPF 
Finance, un deuxième pédagogue pour la défense et 
un architecte pour la régie des bâtiments, un maître en 
sécurité électrique pour le SPF Emploi. Soit la secrétaire 
d’État s’est trompée, soit c’est de la désinformation. De 
plus, le site Belspo qui répertorie les positions ouvertes 
par le passé ne fait pas mention des postes de ces 
experts. M. de Lamotte réitère donc la question: quelle 
a été la procédure de recrutement par Belspo des cinq 
experts “AntarctiQ” et est-ce qu’il y a eu une publicité 
et sélection officielle de la part du SELOR?

Pour terminer son intervention, M. de Lamotte for-
mule encore les questions suivantes: il est question 
de l’évaluation collégiale (peer review) des activités de 
recherche et des services au public au sein des ESF: 
en quoi consiste l’évaluation collégiale? La Secrétaire 
d’État va-t-elle continuer à travailler avec Technopolis? 
Ou en est la prise d’action à la suite du rapport d’audit de 
PWC? Pour ce qui concerne la gestion des collections: 
Ou en est l’inventaire du 3 mai 2016 (de Belspo)? Quid 
du musée d’art contemporain dans le bâtiment Citroën 
à Bruxelles? Il est bien de faire des partenariats mais 
va-t-on valoriser les collections de notre patrimoine? 
En ce qui concerne les rénovations du patrimoine 
immobilier: un “accord de principe” de la part du gou-
vernement est une bonne première étape mais est-ce 
que les couts estimés sont inscrits au budget? Quand 
est-ce que l’argent sera débloqué? Quand est-ce que 
les études de devis seront lancées et quand est-ce que 
les travaux pourront commencer? Il continue à pleuvoir 
dans nos musées. La secrétaire d’État pourra-t-elle 
assurer que le musée de Tervuren aura suffisamment 
d’argent pour sa muséographie? Quels montants sont 
prévus? S’il n’y a pas assez d’argent, quels seront les 
recours pour le musée? L’auditeur du Conseil d’État 



38 2109/037DOC 54 

2016 C H A M B R E   4 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    4 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2017

gunstig advies gegeven voor de herbenoeming van de 
heer Philippe Mettens aan het hoofd van Belspo. Zal de 
staatssecretaris dit advies volgen?

B. Antwoorden van de staatssecretaris

Ruimtevaart

Op de talrijke vragen betreffende het interfederaal 
ruimtevaartagentschap verduidelijkt de staatssecre-
taris dat zij heel wat contacten heeft met de Waalse, 
Brusselse en Vlaamse ruimtevaartindustrie en dat de 
reacties op haar hervormingsplannen uit deze contacten 
positief blijken te zijn. Dit is zeker zo voor de contacten 
die zij recent nog had met de vertegenwoordigers van 
Wallonie Espace. Deze laatsten spraken zich ook uit ten 
voordele van een autonoom ruimtevaartagentschap. De 
staatssecretaris wijst er nog op dat zij ook verscheidene 
plaatsbezoeken heeft afgelegd bij individuele onderne-
mers in deze sector. Ook deze contacten waren positief.

Voorts onderlijnt de Staatssecretaris dat zij in de 
schoot van ESA uitdrukkelijk de Belgische ondernemin-
gen, actief in de ruimtevaartsector, heeft verdedigd. Dit 
blijkt ook uit de door de ESA-Ministerraad goedgekeurde 
projecten. Zo zal er bijvoorbeeld worden geïnvesteerd 
om van het Euro Space Center in Redu het Centre of 
Excellence te maken inzake Cybersecurity voor alle 
ESA-programma’s.

Voorts weerlegt de staatssecretaris als zou er be-
spaard worden in het domein van de Ruimtevaart: de 
cijfers bewijzen het tegendeel. Het budget voor het 
Belgische ruimtevaartbeleid gaat nog steeds in stij-
gende lijn.

Bovendien ligt de oprichting van een autonoom, 
interfederaal ruimtevaartagentschap volledig in de lijn 
van wat in de andere Europese landen geschiedt. Het 
geeft ook uitvoering aan de op het niveau van de EU 
afgesloten Akkoorden van Lissabon. Uiteraard zal dit 
autonoom agentschap werken onder controle van de 
federale regering.

Belspo – hervorming van de FWI

De staatssecretaris stelt vast dat dezelfde discus-
sies in dit verband telkens weer terugkomen. Zowel de 
meerderheid als de oppositie hebben vragen bij deze 
belangrijke hervorming. Dat is begrijpelijk, maar de 
staatssecretaris onderlijnt dat zij in deze loyaal het re-
geerakkoord uitvoert. Men mag niet uit het oog verliezen 
dat de verzelfstandiging van Belspo ook een uitvloeisel 
vormt van de oprichting van het autonoom interfederaal 

a fait savoir son avis favorable à la re-nomination de 
M. Philippe Mettens à la tête de Belspo. La secrétaire 
d’État, va-t-elle donner suite?

B. Réponses de la secrétaire d’État

Politique spatiale

Répondant aux nombreuses questions relatives à 
l’agence spatiale interfédérale, la secrétaire d’État pré-
cise qu’elle a de très nombreux contacts avec l’industrie 
spatiale wallonne, bruxelloise et fl amande, et qu’il res-
sort de ces contacts que le secteur réagit positivement 
à ses projets de réforme. C’est assurément le cas pour 
les représentants de Wallonie Espace, avec lesquels 
elle a encore été en contact dernièrement, et qui se sont 
également prononcés en faveur d’une agence spatiale 
autonome. La secrétaire d’État souligne encore qu’elle 
a rendu visite à plusieurs chefs d’entreprise dans ce 
secteur et que ces contacts ont été, eux aussi, positifs.

La secrétaire d’État souligne par ailleurs qu’elle a 
explicitement défendu, devant l’ASE, les entreprises 
belges actives dans le secteur spatial, ce qui ressort 
d ’ailleurs également des projets approuvés par le 
Conseil ministériel de l’ESA. C’est ainsi notamment 
que des investissements seront réalisés afi n de faire de 
l’Euro Space Center de Redu un centre d’excellence 
en matière de cybersécurité pour tous les programmes 
de l’ASE.

La secrétaire d’État nie que des économies seraient 
réalisées dans le domaine aérospatial: les chiffres 
prouvent le contraire. Le budget affecté à la poli-
tique spatiale belge suit encore et toujours une ligne 
ascendante.

De plus, la création d’une agence spatiale interfédé-
rale autonome se situe dans le droit fi l de ce que font 
les autres pays européens. Cette création permet éga-
lement de mettre en œuvre le Traité de Lisbonne conclu 
au niveau de l’UE. Cette agence travaillera évidemment 
sous le contrôle du gouvernement fédéral.

Belspo – réforme des ESP

La secrétaire d’État constate que cette importante 
réforme suscite chaque fois les mêmes débats. Tant la 
majorité que l’opposition ont des questions sur celle-ci. 
C’est compréhensible, mais la secrétaire d’État souligne 
que dans ce dossier, elle exécute loyalement l’accord 
de gouvernement. Il ne faut pas perdre de vue que 
l’autonomisation de Belspo résulte aussi de la création 
de l ’Agence spatiale interfédérale autonome. Cette 
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ruimtevaartagentschap. Bij deze hervorming zal geen 
enkel personeelslid verdwijnen: elk personeelslid zal 
een gelijkaardige functie krijgen binnen de federale 
instellingen of diensten: ofwel blijven de personen werk-
zaam in de context van de ruimtevaart, ofwel worden 
zij overgedragen aan de FOD Economie. De bespre-
kingen hierover zijn in de schoot van de regering volop 
bezig. Van zodra er in de regering beslissingen zullen 
zijn genomen, zal de staatssecretaris hierover kunnen 
communiceren. Zij wijst erop dat zij over de plannen al 
veelvuldig overleg heeft gepleegd met de directeurs 
en de adviesraden van de geviseerde diensten en zij 
zal dit overleg verder zetten. Ook gesprekken met de 
vertegenwoordigers van het personeel zijn een con-
stante. Een vertegenwoordiging van de vaksbonden 
werd ontvangen op het kabinet van de staatssecretaris 
midden november en een opvolgoverleg is gepland voor 
midden januari 2017.

Verscheidene leden verklaarden ongerust te zijn dat 
bij deze hervormingen het Museum van Tervuren zou 
zijn vergeten. De staatssecretaris bestrijdt dit en roept 
de leden op niet alles te geloven wat in dit verband in 
de Pers verschijnt.

Algemeen collectiebeheer

De staatssecretaris antwoordt in dit verband dat zij 
met een inhaaloperatie bezig is. België heeft hier, ten 
opzichte van de andere Westerse landen, een echte in-
haaloperatie door te voeren. Dit om minstens op niveau 
te komen van het internationaal beheer. Een dergelijke 
operatie vereist in eerste instantie de opmaak van een 
volledige inventaris, het bepalen van prioriteiten en 
het installeren van een aankoopbeleid. Dit betekent 
dat wordt nagegaan welke stukken in een collectie 
thuishoren en welke niet. Er wordt in de musea in dit 
verband een toekomstvisie uitgewerkt en een ontza-
melingsbeleid maakt hiervan deel uit. Dit is niet nieuw. 
Dit behoort tot een behoorlijk, modern collectiebeheer 
met een internationale standaard. De staatssecretaris 
raadt de commissieleden aan er de ter zake geldende 
wetenschappelijke literatuur op na te slaan.

Wetenschappelijke programma’s

Op aanraden van de Inspecteur Generaal van 
Financiën moest het het programma van de bijkomende 
onderzoekers afgebouwd. Ter compensatie werd een 
nieuw wetenschappelijk programma opgericht dat de 
naam FED-tWIN draagt en dat voorziet in 125 onder-
zoeksmandaten. Een wetsontwerp hierover zal korte-
lings in de Kamer worden ingediend. Dit programma 
kost ongeveer 12 miljoen euro per jaar. Eén FED-tWIN-
mandaat kost 125 000 euro per jaar. Dit project betekent 

réforme n’entraînera la disparition d’aucun membre du 
personnel: chaque membre du personnel recevra une 
fonction similaire au sein des institutions ou services 
fédéraux: ou les personnes continueront à travailler dans 
le domaine spatial ou elles seront transférées au SPF 
Économie. Les discussions à ce propos sont en cours 
au sein du gouvernement. Dès que des décisions auront 
été prises au sein de celui-ci, la secrétaire d’État pourra 
communiquer sur la question. Elle souligne qu’elle a 
déjà mené une importante concertation sur les projets 
avec les directeurs et les conseils consultatifs des ser-
vices visés et qu’elle poursuivra cette concertation. Les 
discussions avec les représentants du personnel sont 
également une constante. Mi-novembre, une délégation 
des syndicats a été reçue au cabinet de la secrétaire 
d’État et une consultation de suivi est prévue pour la 
mi-janvier 2017.

Plusieurs membres se sont dits préoccupés par le fait 
que le Musée de Tervueren aurait été oublié dans ces 
réformes. La secrétaire d’État s’en défend et appelle 
les membres à ne pas croire tout ce qui paraît dans la 
presse à ce propos.

Gestion générale des collections

La secrétaire d’État répond à ce propos qu’elle effec-
tue actuellement une opération de rattrapage. Dans ce 
domaine, la Belgique doit en effet combler un vrai retard 
par rapport aux autres pays occidentaux. Et ce, pour 
atteindre au moins le niveau de la gestion internationale. 
Cette opération requiert en premier lieu l’établissement 
d’un inventaire complet, la défi nition de priorités et la 
mise en place d’une politique d’achat. Cela signifi e que 
l’on vérifi e quelles pièces font partie d’une collection et 
quelles pièces n’en font pas partie. Dans ce domaine, 
une vision d’avenir est actuellement élaborée dans les 
musées et une politique de ‘décollection’ en fait partie 
intégrante. Ce n’est pas nouveau. Cela relève d’une 
gestion moderne et correcte des collections selon une 
norme internationale. La secrétaire d’État recommande 
aux membres de la commission de consulter la littéra-
ture scientifi que en la matière.

Programmes scientifi ques

Sur le conseil de l’Inspecteur Général, le programme 
des chercheurs additionnels a dû être réduit. En guise 
de compensation, on a créé un nouveau programme 
scientifi que portant le nom de FED-tWIN dans le cadre 
duquel 125 mandats de recherche seront octroyés. Un 
projet de loi sera bientôt déposé à la Chambre à ce 
sujet. Ce programme coûtera environ 12 millions d’euros 
par an. Un mandat FED-tWIN coûtera 125 000 euros 
par an. Autrement dit, ce projet représente un véritable 
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met andere woorden een echte stimulans van het 
wetenschappelijk onderzoek, waarbij er samenwerking 
wordt nagestreefd tussen de universiteiten en de fede-
rale wetenschappelijke instellingen. Dit project krijgt de 
steun van de rectoren van alle Belgische universiteiten, 
die staan te wachten om in het programma te kunnen 
instappen.

Het initiële programma BRAIN-be werd door de vorige 
regering bestendigd voor de periode 2012-2017. Omdat 
dit project einde 2017 afl oopt, worden nu voorstellen 
uitgewerkt voor een nieuwe generatie federale onder-
zoeksprogramma’s en –acties.

Zuidpoolbasis

Op de vragen van quasi alle leden over de 
Zuidpoolbasis, antwoordt de staatssecretaris als volgt:

— Onderhoudsmissie: aanwerving van vi j f 
deskundigen

In het kader van de organisatie van een onder-
houdsmissie van de Zuidpoolbasis 2016/2017  is de 
staatssecretaris overgegaan tot het aanwerven van vijf 
deskundigen die over expertise en ervaring beschikken 
op de verschillende technische domeinen die nodig zijn 
voor deze missie en voor de bijbehorende taken.

De vijf deskundigen werden aangeworven via een 
vergelijkende selectie die toegankelijk was voor ieder-
een onder dezelfde deelnemingsvoorwaarden.

De oproep tot de kandidaatstellingen gebeurde via 
een officiële selectieprocedure van SELOR met als 
referenties CNG 16078  / CNG 16077  / CNG 16076  / 
CNG 16075 / CNG 16074, en werd gepubliceerd op de 
website van Belspo.

In het voorgaande antwoord op de vraag van de heer 
Senesael werd verkeerdelijk ANG in plaats van CNG 
aangegeven. Het betreft een kleine materiële vergissing 
die bij deze is rechtgezet.

De vijf experts zijn aangesteld op basis van een 
arbeidsovereenkomst voor onbepaalde duur; het gaat 
derhalve om contractuelen in overheidsdienst.

Het voorwerp van de arbeidsovereenkomst stemt 
overeen met het functieprofi el dat werd opgemaakt, 
gepubliceerd en op basis waarvan de vijf experts wer-
den geselecteerd en aangeworven. De experts worden 
dienovereenkomstig ingezet door Belspo.

incitant pour la recherche scientifi que, dans le cadre 
duquel une collaboration sera mise sur pied entre les 
universités et les établissements scientifi ques fédéraux. 
Ce projet bénéfi cie du soutien des recteurs de toutes 
les universités belges, qui sont impatients de participer 
au programme.

Le programme initial BRAIN-be avait été maintenu 
par le gouvernement pour la période 2012-2017. Comme 
ce projet se termine fi n 2017, des propositions sont en 
cours d’élaboration pour une nouvelle génération de 
programmes et d’actions de recherche fédéraux.

Station Antarctique

En réponse aux questions de pratiquement tous les 
membres concernant la Station Antarctique, la secré-
taire d’État précise ce qui suit:

— Mission de maintenance: engagement de cinq 
experts

Dans le cadre de l’organisation d’une mission de 
maintenance de la Station polaire antarctique 2016/2017, 
la secrétaire d’État a procédé au recrutement de cinq 
experts disposant des compétences et de l’expérience 
dans les différents domaines techniques nécessaires 
pour cette mission et pour les tâches afférentes.

Les cinq experts ont été recrutés via une procédure 
de sélection comparative et ouverte à tous dans les 
mêmes conditions de participation.

L’appel à la candidature a été fait via une sélection 
officielle du SELOR sous les références CNG 16078 / 
CNG 16077 / CNG 16076 / CNG 16075 / CNG 16074 et, 
a été publié sur le site de Belspo.

Dans la réponse précédente à la question de 
M. Senesael, “ANG” a été indiqué à tort au lieu de “GNC”. 
Il s’agit d’une petite erreur technique qui s’est glissée 
dans la référence.

Les cinq experts ont été désignés sur la base d’un 
contrat de travail à durée déterminée; il s’agit donc de 
contractuels employés dans un service public.

L’objet du contrat de travail correspond au profi l de 
fonction tel qu’il a été établi et publié, et c’est sur cette 
base que les cinq experts ont été sélectionnés en 
engagés. Ils sont en conséquence affectés à Belspo.
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De arbeidsovereenkomsten van de vijf experts vallen 
buiten de draagwijdte van het schorsingsarrest van de 
Raad van State. 

De globale loonkost voor de 5 experts, die respectie-
velijk in de klasse A4, A2, B1 en 2 keer in C1 zijn aan-
geworven, bedraagt op jaarbasis 280 000 euro en niet 
zoals verkeerdelijk vermeld in de media 440 000 euro.

Voorts verduidelijkt de Staatssecretaris dat de 
vaststellingen en aanbevelingen van het Rekenhof het 
beheer van het Poolsecretariaat en de controle van 
haar rekeningen betreffen. Gelet op de gewijzigde juri-
dische context door de recente uitspraken van de Raad 
van State en rekening houdend met de nog lopende 
juridische procedures tussen het IPF en de Belgische 
Staat, was het niet mogelijk tijdig te reageren op de 
aanbevelingen van het Rekenhof.

Binnen de regering worden vandaag wel een aantal 
door het Rekenhof voorgestelde scenario’s besproken 
om tot een duurzame oplossing te komen voor het be-
heer van de Poolbasis.

De begroting van het poolsecretariaat geeft in detail 
een overzicht van de inkomsten en uitgaven zoals goed-
gekeurd door de beheerscommissie.

Op het moment van de indiening van de Beleidsnota’s, 
waarvan de deadline op 31 oktober ll. is bepaald, was 
de begroting van 2017 nog niet goedgekeurd door de 
beleidsraad van het poolsecretariaat. Om de continuïteit 
te garanderen van het poolsecretariaat in 2017 werd een 
budget ingeschreven van 3,324 miljoen euro bij Belspo 
(op de basisallocatie 60.15.41.30.03  dotatie aan het 
poolsecretariaat) en is er bijgevolg nog geen gedetail-
leerd overzicht van de begroting in afwachting van de 
goedkeuring door de beleidsraad.

Deze mogelijkheid is voorzien in artikel 4  van de 
Wet van 16 maart 1954  en de staatssecretaris citeert: 
“Indien op de eerste dag van het begrotingsjaar geen 
goedkeuring is gegeven, belet zulks niet de aanwending 
van kredieten, die op het ontwerp van begroting der 
organismen zijn geplaatst, tenzij het principieel nieuwe 
uitgaven betreft, waartoe geen machtiging is verleend 
bij de begroting van het vorig jaar.”

Les contrats de travail des cinq experts ne relèvent 
pas du champ d’application de l’arrêt de suspension 
émis par le Conseil d’État.

Le coût global des salaires des 5 experts, engagés 
respectivement dans les classes A4, A2, B1 et C1 pour 
deux d’entre eux, s’élève à 280 000 euros sur base 
annuelle, et non pas, comme indiqué par erreur dans 
les média, à 440 000 euros.

En outre, la secrétaire d’État explique que les consta-
tations et recommandations de la Cour des comptes 
concernent la gestion du Secrétariat polaire et le 
contrôle de ses comptes. Eu égard au nouveau contexte 
juridique à la suite des récentes déclarations du Conseil 
d’État et compte tenu des procédures juridiques encore 
en cours entre l’IPF et l’État belge, il n’a pas été possible 
de réagir dans les délais aux recommandations de la 
Cour des comptes.

Le gouvernement examine toutefois actuellement en 
son sein un certain nombre de scénarios proposés par 
la Cour des comptes afi n de parvenir à une solution 
durable pour la gestion de la Station Antarctique.

Le budget du Secrétariat polaire donne un aperçu 
détaillé des recettes et dépenses telles qu’approuvées 
par la commission de gestion.

Au moment du dépôt de la note de politique générale, 
dont l’échéance était fi xée au 31  octobre dernier, le 
budget de 2017 n’avait pas encore été approuvé par le 
conseil stratégique du Secrétariat polaire. Pour garantir 
la continuité du Secrétariat polaire en 2017, un montant 
de 3,324  millions d’euros a été inscrit au budget de 
Belspo (à l’allocation de base 60.15.41.30.03 dotation 
au secrétariat polaire) et il n’y a dès lors pas encore 
d’aperçu détaillé du budget, dans l’attente de l’appro-
bation du conseil stratégique.

Cette possibilité est prévue par l’article 4 de la loi du 
16 mars 1954, et la secrétaire d’État de citer: “Le défaut 
d’approbation au premier jour de l’année budgétaire ne 
fait pas obstacle à l’utilisation des crédits prévus au pro-
jet de budget des organismes, à moins qu’il ne s’agisse 
de dépenses d’un principe nouveau non autorisées par 
le budget de l’année précédente.”.
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In onderstaande tabel wordt duidelijk aangetoond 
dat er voor BELARE steeds de nodige budgetten zijn 
ingeschreven:

K euros Budget campagne BELARE

2014 (réalisation) 3.120

2015 (réalisation) 3.158

2016 (estimation) 3.246

2017 (estimation) 3.313

2018 (estimation) 3.404

Voorlopig heeft de staatssecretaris de organisatie van 
de wetenschappelijke projecten met Belspo fi nanciering, 
die voorzien waren voor de Antarctische zomer 2016 on 
hold geplaatst, ingevolge de schorsing door de Raad 
van State van de werking van het Poolsecretariaat. De 
staatssecretaris zoekt naar oplossingen. Dit in nauw 
overleg met het IPF. Zij verklaart een duurzame oplos-
sing na te streven met een transparant fi nancieel beheer 
van de Poolbasis, in partnerschap tussen de publieke 
overheden van verscheidene landen en de privésector 
onder de rechtsvorm van een IVZW.

Wat de codes betreft: deze zijn onderworpen aan 
een contract tussen het poolsecretariaat en SES Astra. 
Vandaag is er nog geen beslissing van de beleidsraad. 
Voor wat de veiligheid betreft: deze is verzekerd aan-
gezien er Iridium satelliet telefoons aanwezig zijn op de 
basis. Momenteel is er op de poolbasis niemand aanwe-
zig in naam van de Belgische Staat. De aanwezigen zijn 
er ten individuele titel en op eigen verantwoordelijkheid 
aanwezig.

Renovatie van het patrimonium

Voor de concrete plannen van deze renovaties ver-
wijst de staatssecretaris naar de tekst van de beleids-
nota. Voor wat de herstelling van de daken betreft, in 
het kader van Beliris, merkt de staatssecretaris op dat 
de renovaties bezig zijn. Er zijn al een aantal daken her-
steld, wat een primeur is sinds lange tijd. De timing wordt 
in deze bepaald door de noden: de dringendste herstel-
lingen komen het eerst aan de beurt. Voor 2016-2017 is 
voor Beliris in dit verband 16,6 miljoen euro voorzien, 
voor de Regie der Gebouwen voor 2016-2018 is onge-
veer 25 miljoen euro voorzien en de onderhandelingen 
met Beliris voor de periode 2019-2022 moeten worden 
opgestart over een bedrag van 94 miljoen euro.

Le tableau ci-dessous montre clairement que l’on a 
toujours inscrit les budgets nécessaires pour BELARE:

La secrétaire d’État a provisoirement mis en suspens 
l ’organisation des projets scientifi ques fi nancés par 
Belspo, prévus pour l’été antarctique 2016, à la suite de 
la suspension du fonctionnement du Secrétariat polaire 
par le Conseil d’État. La secrétaire d’État recherche 
des solutions, en concertation étroite avec la FPI. Elle 
affirme rechercher une solution durable reposant sur 
une gestion fi nancière transparente de la Base polaire 
et sur un partenariat entre les autorités publiques de 
différents pays et le secteur privé, sous la forme d’une 
AISBL.

En ce qui concerne les codes, ils sont soumis à 
un contrat entre le secrétariat polaire et SES Astra. À 
l’heure actuelle, aucune décision du conseil stratégique 
n’a été prise. En ce qui concerne la sécurité, elle est 
assurée, vu qu’il y a des téléphones satellites Iridium 
dans la base. Pour le moment, aucune personne n’est 
présente dans la base polaire au nom de l’État belge. 
Les personnes présentes le sont à titre individuel et 
sous leur propre responsabilité.

Rénovation du patrimoine

En ce qui concerne les plans concrets de ces rénova-
tions, la secrétaire d’État renvoie au texte de la note de 
politique générale. Pour ce qui est de la réparation des 
toits, dans le cadre de Beliris, la secrétaire d’État fait 
remarquer que les rénovations sont en cours. Plusieurs 
toits ont déjà été réparés, ce qui n’a pas eu lieu depuis 
longtemps. Le calendrier des travaux a été défi ni en 
fonction des besoins: les réparations les plus urgentes 
sont effectuées en premier. On a prévu, à cet égard, 
16,6  millions d’euros pour Beliris pour 2016-2017  et 
près de 25 millions d’euros pour la Régie des bâtiments 
pour 2016-2018, et les négociations avec Beliris pour la 
période 2019-2022 doivent encore être entamées pour 
un montant de 94 millions d’euros.
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IUAP’s

De staatssecretaris is van oordeel dat hiervoor alles 
correct en op schema verloopt: de federale overheid 
verzekert de overgangsperiode, waarna de gemeen-
schappen en de gewesten overnemen op basis van de 
onderling afgesloten samenwerkingsakkoorden.

C. Replieken

De heer Daniel Senesael (PS) herhaalt zijn vraag om 
te beschikken over een gedetailleerde begroting voor 
de Poolbasis. Indien de beleidsraad niet benoemd is, 
is dat de fout van de regering. In het verleden werd de 
begroting trouwens altijd a posteriori goedgekeurd door 
de beleidsraad zoals trouwens voor elk van de 10 fe-
derale wetenschappelijke instellingen het geval was.

In dit verband wenst spreker duidelijk antwoord van 
de staatssecretaris of er voor het seizoen 2016-2017 een 
wetenschappelijke missie zal zijn op de Zuidpool of niet. 
Spreker besluit dat de staatssecretaris volgens hem op-
zettelijk de beleidsraad blokkeert: op die manier brengt 
zij het volledige Belgische wetenschappelijk onderzoek 
op de Zuidpool in gevaar.

De heer Michel de Lamotte (cdH) stelt vast dat de 
Staatssecretaris geen enkele van zijn 15 concrete vra-
gen beantwoordt. Spreker vindt dit zeer frustrerend, 
temeer daar alle betrokkenen, zowel privé als publiek, 
duidelijkheid verwachten.

Wat de hervorming van Belspo betreft, beschikt de 
Staatssecretaris niet over een wetenschappelijke stu-
die noch over een businessplan; daarnaast zijn noch 
de kosten van de overdracht noch de zogenaamde 
schaalvoordelen becijferd.

Wat de federale wetenschappelijke instellingen betreft 
wenst spreker zo snel mogelijk te beschikken over het 
voorontwerp van wet ter zake.

Ten slotte heeft de pers volgens spreker wel degelijk 
gelijk en is er geen overleg tussen de staatssecretaris en 
de ondernemingen betrokken bij de ruimtevaartindustrie.

Mevrouw Karine Lalieux (PS) stelt vast dat de 
Staatssecretaris op geen enkele vraag heeft geant-
woord en dat haar beleid bovendien destructief is voor 
de gehele sector, zoals trouwens wordt bevestigd door 
de sector zelf.

PAI

La secrétaire d ’État estime que tout se passe 
correctement et conformément au planning dans ce 
domaine: l’autorité fédérale assure la transition, puis les 
communautés et les régions reprendront ces activités 
conformément aux accords de coopération conclus.

C. Répliques

M. Daniel Senesael (PS) répète qu’il souhaite dis-
poser d’un budget détaillé pour la station polaire. Si le 
conseil de gestion n’a pas été nommé, c’est la faute du 
gouvernement. Par le passé, le budget était d’ailleurs 
toujours approuvé a posteriori par le conseil de gestion, 
comme c’était d’ailleurs aussi le cas pour chacune des 
dix institutions scientifi ques fédérales.

Concernant ce point, l’intervenant demande que la 
secrétaire d’État réponde clairement à la question de 
savoir si, pour la saison 2016-2017, une mission scien-
tifi que sera envoyée au pôle Sud ou non. L’intervenant 
conclut en indiquant qu’il estime que la secrétaire 
d’État bloque intentionnellement le conseil de gestion 
et qu’en agissant ainsi, elle menace toutes les activités 
de recherche scientifi que de la Belgique au pôle Sud.

M. Michel de Lamotte (cdH) constate que la secré-
taire d’État ne répond à aucune de ses quinze questions 
concrètes, ce qu’il juge très frustrant, d’autant plus que 
toutes les parties prenantes, privées comme publiques, 
attendent de la clarté.

En ce qui concerne la réforme de Belspo, la secrétaire 
d’État ne dispose d’aucune étude scientifi que, ni d’un 
plan d’entreprise. En outre, ni le coût du transfert, ni 
les économies d’échelle annoncées n’ont été chiffrés.

En ce qui concerne les institutions scientifiques 
fédérales, l’intervenant indique qu’il souhaite disposer 
au plus tôt du projet de loi visé.

Enfi n, l’intervenant indique qu’il pense que la presse 
a raison et qu’aucune concertation n’a lieu entre la 
secrétaire d’État et les entreprises associées à l’indus-
trie aéronautique.

Mme Karine Lalieux (PS) constate que la secrétaire 
d’État n’a répondu à aucune question et que sa politique 
est en outre destructive pour l’ensemble du secteur, 
comme celui-ci l’a d’ailleurs confi rmé lui-même.
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Wat betreft het ruimtevaartagentschap geeft de 
staatssecretaris geen concrete antwoorden en evenmin 
wat betreft verdeelsleutel voor de ruimtevaartindustrie 
of wat betreft de antwoorden op de opmerking van de 
inspectie voor fi nanciën.

Wat betreft het opdoeken van Belspo volstaat het 
niet om te antwoorden dat zulks opgenomen is in het 
regeerakkoord: het blijft een slechte beslissing zoals 
blijkt uit het feit dat 17 000 mensen de petitie ter zake 
hebben ondertekend.

Verder heeft de staatssecretaris ook niets geant-
woord over de zogenaamde clusters noch wie directeur 
zullen zijn noch of de gewesten erin zullen vertegen-
woordigd zijn.

Wat betreft het collectiebeheer, volstaat het niet om te 
spreken van zogenaamd “modern beheer” opdat er ook 
sprake zou zijn van een echt beheersplan. Het is in elk 
geval duidelijk dat er geen museum voor moderne kunst 
komt en bijgevolg zal er dus hoe dan ook te weinig plaats 
zijn in de Koninklijke musea voor kunst en geschiedenis.

Spreker besluit dat het duidelijk is dat de intentie van 
de staatssecretaris erin bestaat om het federale weten-
schapsbeleid en het ruimtevaartbeleid te ontmantelen 
en zoveel mogelijk te regionaliseren.

De heer Jean-Marc Delizée, (PS), voorzitter, wenst 
zich vooraf aan te sluiten bij de opmerkingen die werden 
gemaakt door de heer Senesael en mevrouw Lalieux. 
Hij stelt eveneens vast dat vele vragen niet beantwoord 
werden door de staatssecretaris, maar de commissie-
leden kunnen hier op terugkomen.

De bewering dat de Waalse industrie akkoord zou 
zijn met het beleid van de staatssecretaris is strijdig met 
de werkelijkheid en met de waarheid, aldus spreker. De 
Waalse industriële verantwoordelijken zijn daarentegen 
zeer ongerust en drukken deze bezorgdheid ook uit: 
spreker verwijst in dit verband naar de RTBF uitzending 
vorige week met als titel: “La N-VA essaie-t-elle de fl a-
mandiser le secteur spatial?”.

De hervorming van het federale wetenschapsbeleid is 
alleszins evenmin gewenst door de sector, zoals blijkt uit 
de verklaring van onder meer de heer Tisson (VUB) die 
de plannen van mevrouw Sleurs “vernietigend” noemt 
voor het federale wetenschapsbeleid.

En ce qui concerne l’agence spatiale, la secrétaire 
d’État ne donne pas de réponses concrètes et pas 
davantage en ce qui concerne la clé de répartition pour 
l’industrie aérospatiale et l’observation formulée par 
l’inspection des fi nances.

En ce qui concerne la suppression de Belspo, il ne 
suffit pas de répondre que celle-ci fi gure dans l’accord 
de gouvernement: cela reste une mauvaise décision, 
comme en atteste le fait que 17 000 personnes ont signé 
la pétition pour s’y opposer.

La secrétaire d’État n’a par ailleurs pas davantage 
fourni de réponse concernant les clusters, ni sur qui 
seront les directeurs ni sur la question de savoir si les 
Régions y seront représentées.

En ce qui concerne la gestion des collections, il ne 
suffit pas de parler de “gestion moderne” pour qu’il soit 
également question d’un vrai plan de gestion. Il est en 
tout cas clair qu’il n’y aura pas de musée d’Art moderne 
et de ce fait, il y aura donc de toute façon trop peu de 
place dans les Musées royaux d’art et d’histoire.

L’intervenante conclut qu’il est clair que l’intention de 
la secrétaire d’État est de démanteler la politique scien-
tifi que et la politique spatiale fédérales et de régionaliser 
autant que possible.

M.  Jean-Marc Delizee, (PS), président, souhaite 
tout d’abord se rallier aux observations formulées par 
M. Senesael et Mme Lalieux. Il constate, lui aussi, qu’il 
reste de nombreuses questions auxquelles la secré-
taire d’État n’a pas répondu, mais les membres de la 
commission peuvent revenir sur celles-ci. L’affirmation 
selon laquelle l’industrie wallonne serait d’accord sur la 
politique de la secrétaire d’État est contraire à la réalité 
et à la vérité selon l’intervenant.

Les responsables industriels wallons sont en revanche 
très inquiets et ne s’en cachent pas. L’intervenant ren-
voie à cet égard à un reportage de la RTBF diffusé la 
semaine passée qui s’intitulait: “La N-VA essaie-t-elle 
de fl amandiser le secteur spatial?”.

La réforme de la politique scientifi que fédérale n’est 
en tout cas pas souhaitée par le secteur non plus, 
comment en témoignent notamment les propos de 
M. Tisson (VUB), qui qualifi e les projets de Mme Sleurs 
de “désastreux” pour la politique scientifi que fédérale.
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De heer Delizée vreest dat het resultaat van zulk 
beleid zal bestaan in een algemene verarming voor de 
drie regio’s. Terwijl zijn fractie steeds het beleid van haar 
voorgangster, mevrouw Laruelle, heeft gesteund maken 
wij nu een bocht mee van 180 graden.

De staatssecretaris stelt vast dat de meningen over 
het federale wetenschapsbeleid heel erg verschillen. 
Een aantal zaken zullen worden verduidelijkt in het 
kader van het wetsontwerp met betrekking tot Belspo, 
waarvan de details momenteel worden onderhandeld 
met alle actoren, zodat zij hierover op dit moment geen 
informatie kan verstrekken.

Het gaat absoluut niet om een ontmanteling van 
het federale niveau: de federale middelen voor weten-
schapsbeleid blijven beschikbaar en er komt een betere 
samenwerking tussen de universiteiten en de federale 
wetenschappelijke instellingen.

III. — STEMMING

De commissie brengt vervolgens, met 9  tegen 
5 stemmen een positief advies uit over sectie 46 – POD 
Wetenschapsbeleid van het ontwerp van algemene 
uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2017.

 De rapporteur, De voorzitter,

 Kattrin JADIN Jean-Marc DELIZÉE

M. Delizée craint qu’une telle politique ne se traduise 
par un appauvrissement général pour les trois régions. 
Le groupe de l’intervenant a toujours soutenu la poli-
tique du prédécesseur de la ministre, Mme Laruelle, 
mais ce qui se passe actuellement constitue un virage 
à 180 degrés.

La secrétaire d’État constate que les avis sur la 
politique scientifique fédérale divergent fortement. 
Un certain nombre de points seront précisés dans le 
cadre du projet de loi relatif à Belspo, dont les détails 
font actuellement l’objet de discussions avec tous les 
acteurs concernés. La secrétaire d’État ne peut donc 
pour l’instant divulguer aucune information à ce sujet.

Il ne s’agit absolument pas d’un démantèlement 
du niveau fédéral: les moyens fédéraux affectés à la 
politique scientifi que sont maintenus et une meilleure 
collaboration sera mise en place entre les universités 
et les établissements scientifi ques fédéraux.

III. — VOTE

La commission émet ensuite, par 9 voix contre 5, un 
avis favorable sur la section 46 – SPP Politique scien-
tifi que du budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2017.

 La rapporteuse, Le président,

 Kattrin JADIN Jean-Marc DELIZÉE
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